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Inhoud
Nr. 32 Dinsdag 26 mei 1987

Berichten van verhindering, blz. 1377

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1377

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1377

Verslag
Indiening, blz. 1377

Schriftelijke vragen (R.v.O. art.69)
Indiening, blz. 1377

Mededeling van de Voorzitter
Wijziging in een verwijzing naar Commis-
sie, blz. 1378

Vragen (R.v.0 art. 70)
Vraag van de heer M. Olivier tot de heer
J. Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over de
bedreiging van het leefmilieu in Vlaande-
ren door illegaal storten in Moeskroen,
blz. 1378
Vraag van de heer M. Olivier tot de heer
J. Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over de
oprichting van een afvalverwerkend be-
drijf op de transportzone LAR te Menen,
blz. 1378
Vraag van de heer T. Van Parys tot de
heer J. Pede, Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en Ruim-
telijke Ordening, over inbreuken inzake
ruimtelijke ordening en stedebouw in het
algemeen en over de aantasting van het
landschap in de omgeving van het Kasteel
van Deurle in het bijzonder, blz. 1379
Vraag van de heer P. De Weirdt tot de
heer J. Pede,  Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en Ruim-
telijke Ordening, over de stand van zaken
betreffende de ambachtelijke zone Ros-
teyne te Zelzate, blz. 1380
‘Vraag van mevrouw N. Maes tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de prangende financiële si-
tuatie van de instellingen voor samenle-
vingsopbouw , blz. 1380
Vraag van de heer H. Suykerbuyk tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en WerkgelegenReid, over
de situatie van de ambtenaren in de
Vlaamse Administratie. blz. 1381

Werkingsbegroting van de Raad
Beraadslaging en stemming, blz. 1381

Sprekers : mevrouw C. Smitt, verslag-
gever, de heren H. Schiltz, J. Van Ele-
wyck, A. Denys, L. Van den Bossche

Verslag van de Commissie van Onderzoek
over de Opera voor Vlaanderen
Bespreking, blz. 1383

Sprekers : de heren L. Van den Bos-
sche, verslaggever, T. Van Parys, ver-
slaggever, A. De Beul

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van mevrouw M. Vogels tot
mevrouw R. Steyaert , Gemeenschapsmi-
nister  van Gezin en Welzijnszorg, en de
heer P. Akkermans, Gemeenschapsminis-
ter van Huisvesting, over de uitbouw van
diensten voor zelfstandig wonen van ge-
handicapten, blz. 1394

Sprekers : mevrouw M. Vogels, de
heer J. Caudron, Minister R. Steyaert

Interpellatie van de heer H. De Loor tot
de heer P. Akkermans, Gemeenschapsmi-
nister  van Huisvesting, over een discrimi-
natie in verband met de beperking van de
reële huurprijs voor sociale woningen, blz.
1401

Sprekers : de heer H. De Loor, Minis-
ter P. Akkermans

Indiening van moties, blz. 1403
Interpellatie van de heer P. De Weirdt tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de algemene milieusituatie in de
Gentse Kanaalzone, blz. 1403

Sprekers : de heren P. De Weirdt, E.
Gryp, Minister J. Lenssens

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 33 Woensdag 27 mei 1987
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1411

Vragen (R.v.O. art. 70)
Vraag van de heer H. Suykerbuyk tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en WerkgelegenR eid, over
de situatie van de ambtenaren in de
Vlaamse Administratie, blz. 1411
Vraag van mevrouw N. Maes tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de prangende financiële si-
tuatie van de instellingen voor samenle-
vingsopbouw, blz. 1412

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer A. Diegenant
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over de subsidiëring
van de verzekeringen van de erkende lan-
delijk georganiseerde sportverenigingen,
blz. 1413
Interpellatie van de heer L. Van den Bos-
sche tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over de door
de Vlaamse Executieve genomen beslis-
singen betreffende de Opera voor Vlaan-
deren, blz. 1413

Sprekers : de heren L. Van den Bos-
sche, A. De Beul, L. Dierickx, Minis-
ter P. Dewael

Interpellatie van de heer L. Van den Bos-
sche tot de heer P. Dewael, Gemeen-
scha sminister van Cultuur, over de maat-
regeP genbomen  door de Administrateur-
generaal tegen een journalist van de BRT,
blz. 1424

Sprekers : de heren L. Van den Bos-
sche, A. De Beul, Minister P. De-
wael, de heer G. Annemans

Interpellatie van de heer J. Gabriels tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, en de heer J. Pede, Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening, over de
grindwinning in het Maasland, blz. 1432

Sprekers : de heren J. Gabriels, M.
Didden, Minister J. Pede

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1437

Nr. 34 Woensdag 27 mei 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1439

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1439

Actuele vragen (R.v.O. art. 71)
Actuele vraag van de heer G. Temmer-
man tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
scha sminister van Volksgezondheid en

PLee milieu, over het asbeststort Balmatt
te Gent, blz. 1439
Actuele vraag van de heer W. Taelman
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, over het jachtverbod op zon- en
feestdagen, blz. 1440
Actuele vraag van de heer H. Schiltz tot
de heer P. Deprez, Gemeenschapsminis-
ter van Externe Betrekkingen, over de
niet-verspreiding van de brochure Vlaan-
deren van de Vlaamse Gemeenschap door
de diplomatieke posten en de houding van
de Gemeenschapsminister ter zake, blz.
1441
Actuele vraag van de heer W. Luyten tot
de heer P. Deprez, Gemeenschapsminis-
ter van Externe Betrekkingen, over de
mogelijke constructie van autobussen
voor Thailand door een autobusbedrijf uit
Lier, blz. 1442

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de
heer J. Pede, Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en Ruim-
telijke Ordening, over de jongste ontwik-
kelingen in het dossier Voeren, blz. 1444

Sprekers : de heer H. Schiltz, Minister
J. Pede, de heer M. Galle

Indiening van moties, blz. 1448
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Geschillenraad voor niet-openbare televi-
sieverenigingen
Benoeming van 9 leden, blz. 1448

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. Schiltz tot de heer G. Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Economie en
Werkgelegenheid, over recente verklarin-
gen van leden van de nationale Regering
en de uitvoering van de akkoorden Rege-
ring-Executieven
Hoofdelijke stemming, blz. 1448

Moties tot besluit van de interpellatie van

de heer J. Van Elewyck tot de heer G.

tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de uitvoe-

Geens. Voorzitter van de Vlaamse Execu-

ring van het akkoord Regering-Executie-
ven

heer Duijssens als kandidaat-burgemees-

Hoofdelijke stemming, blz. 1450
ter van Voeren voor te dragen

Sprekers : de heren H. Coveliers, J.
V a n  E l e w y c k

Hoofdelijke stemming, blz. 1449
Regeling van de werkzaamheden, blz.
1452

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer H. Coveliers tot de heer G.
Geens, Voorzitter van de Vlaamse Execu-
tieve, Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, over de weige-
ring van de Vlaamse Executieve om de
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Indiening 

32e vergadering Dinsdag 26 mei 1987

VOORZITTER : de heer Suyker-
buyk, Ondervoorzitter.
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Chabert, V. Peuskens, M. Schoe-
ters,  J.P.Pillaert, L. Tindemans, 0.
Van Ooteghem ; buitenslands.

J. Gabriels, G. Moens, P. Peeters :
ambtsverplichtingen.

VOORSTELLEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van decreet werden inge-
diend :

- Voorstel van decreet van de heer
J. Valkeniers houdende wijziging
van het koninklijk besluit van 27
december 1950 tot aanmoediging
van de gezinsactiviteit der dien-
sten voor verzorging aan huis
- 202 (1986-1987)-Nr.  1.
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26 mei 1987

Verwezen naar de Commissie
voor Welzijn en Gezondheid.

- Voorstel van decreet van de heer
V. Van Eetvelt C.S. houdende wij-
ziging van de jachtwet van 28 fe-
bruari 1882
- 205 (1986-1987)-Nr.  1.
Verwezen naar de Commissie
voor Ruimtelijke Ordening.

VOORSTELLEN VAN RESOLU-
TIE

In$iening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van resolutie werden inge-
diend :

- Voorstel van resolutie van de heer
J. Gabriels betreffende de nood-
zaak van bijkomende maatregelen
op het vlak van de woningvoorzie-
ning in de provincie Limburg
- 203 (1986-1987)-Nr.l.
Verwezen naar de Commissie
voor Huisvesting en Stadsvernieu-
wing.

- Voorstel van resolutie van de heer
J. Gabriels betreffende de oprich-
ting van een Milieutechnologisch
Instituut in de provincie Limburg
- 204 (1986-1987)-Nr.  1.
Verwezen naar de Commissie
voor Leefmilieu.

VERSLAG

Indiening

De Voorzitter : Het volgende verslag
werd ingediend :

- door de heer J. Sleeckx namens
de Commissie voor Leefmilieu
over het voorstel van decreet van
de heer L. Vanvelthoven C.S. hou-
dende regeling van de milieuef-
fectrapportering in het Vlaamse
Gewest
- 43 (19851986)-Nr.2.

SCHRIFTELIJKE
(R.v.O. art.69)

VRAGEN

Iudiening

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

- de heer G. Annemans, mevrouw
C. Boeraeve-Derycke, de heren
J. Bosmans, A. Bourgeois, G.
Cardoen, N. De Batselier, A. De
Beul, J. De Bremaeker, C. De
Clercq, A. Denys, J. De Roo, M.
Desutter, J. Devolder, M. Did-
den, A. Diegenant, J. Gabriels,
F. Ghesquière, E. Gryp, A. Lari-
don, J. Laverge, mevrouw 0. Le-
feber, mevrouw N. Maes, de he-
ren P. Peeters, J. Pepermans, V.
Peuskens, J. Sauwens, J. Valke-
niers, E. Vandebosch, L. Van den
Bossche, 0. Van den Broeck, F.
Vandenbroucke, W. Van Durme,
L. Vanhorenbeek, J. Van Hecke,

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken 1377



Voorzitter

E. Vankeirsbilck, 0. Van Ooteg-
hem, E. Van Rompuy, mevrouw
M. Vogels, de heren F. Willockx,
R. Windels.

MEDEDELING VAN DE VOOR-
ZITTER

De Voorzitter : Het ontwerp van de-
creet houdende oprichting van een
Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
en van een Vlaamse Landmaatschap-
pij en tot instelling van een Vlaamse
Concertatiecommissie voor de socia-
le huisvesting, stuk 201 (1986-1987)-
Nr. 1, oorspronkelijk verwezen naar
de Verenigde Commissies voor Huis-
vesting en Stadsvernieuwing en
Ruimtelijke Ordening, wordt verwe-
zen naar de Commissie voor de Huis-
vesting en Stadsvernieuwing.

VRAGEN (R.v.O. art.70)

Vraag van de heer M. Olivier tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de bedreiging van het
leefmilieu in Vlaanderen door ille-
gaal storten in Moeskroen

De Voorzitter : Aan de orde is de
mondelinge vraag van de heer Olivier
tot de heer Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de bedreiging
van het leefmilieu in Vlaanderen
door illegaal storten in Moeskroen.

De heer Olivier heeft het woord.

De heer M. Olivier (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, in de Hene-
gouwse gemeente Moeskroen, vlak
bij de grens met de Kortrijkse deelge-
meente Aalbeke is een recyclagebe-
drijf gevestigd.

In werkelijkheid worden op het ter-
rein op een onverantwoorde wijze
sintels, vliegas, sojabrij en dergelijke
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gestort. Deze leveren op Vlaams
grondgebied onverantwoorde milieu-
hinder.

In welke mate is de OVAM van deze
activiteiten op de hoogte ?

Welke stappen werden ondernomen
om deze problemen op te lossen ?

Is er samenwerking tussen de Gewes-
ten om dergelijke zaken enerzijds te
voorkomen en anderzijds grondig
aan te pakken ?

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, in antwoord
op zijn mondelinge vraag, kan ik het
geachte lid het volgende mededelen.

Via controle-activiteiten door de
OVAM aan de grenspost met Neder-
land te Meer werd in februari 1987
vastgesteld dat belangrijke hoeveel-
heden Nederlands afval - huisvuil
en bedrijfsafval - worden gevoerd
naar een bedrijf te Kortrijk-Rolle-
gem. Bij nader toezicht bleek dit be-
drijf slechts de administratieve zetel
te zijn van een bedrijf in Moeskroen
dat deze afvalstoffen ,,recycleert”
maar in werkelijkheid ze op een on-
zorgvuldige wijze opslaat.

Na vaststelling van de feiten is door
de dienst Toezicht van de OVAM
contact opgenomen met de bevoegde
diensten van het Waalse Gewest
waar het bedrijf niet bekend was. Ge-
let op de gebruikte definitie van af-
valstoffen in Wallonië en rekening
houdend met de ,,recyclage-activiteit
van het bedrijf, was er op dat ogen-
blik geen inbreuk op het Waalse de-
creet van 5 juli 1985 met betrekking
tot de afvalstoffen. Het besluit van
de Waalse Executieve van 19 maart
1987 verbiedt echter formeel het op-
slaan van afvalstoffen uit het buiten-
land. Op die basis werd door de be-
voegde ambtenaren van het Waalse
Gewest opgetreden.

Door de OVAM worden geregeld
contacten onderhouden m e t  d e
Waalse bevoegde diensten. Dit houdt
hoofdzakelijk in dat informatie in
verband met afvaltransporten van het
ene Gewest naar het andere of uit
het buitenland wordt uitgewisseld.

Ingekomen stukken
Mededeling Voorzitter
Illegaal storten in Moescroen
Oprichting afvalverwerkend bedrijf te Menen

Inzake afvalstoffenbeheer is op dit
ogenblik een protocol tussen het
Vlaamse en Waalse Gewest in voor-
bereiding dat de samenwerking zal
regelen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vraag van de heer M. Olivier tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de oprichting van een
afvalverwerkend bedrijf op de trans-
portzone LAR te Menen

De Voorzitter : Aan de orde is de
mondelinge vraag van de heer Olivier
tot de heer Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de oprichting van
een afvalverwerkend bedrijf op de
transportzone LAR te Menen.

De heer Olivier heeft het woord.

De heer M. Olivier (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, het bedrijf
Destructo NV heeft concrete plannen
voor de oprichting van een bedrijf
voor opslag, overslag, recyclage en
ontwateren van giftige afvalstoffen
op de transportzone van de LAR te
Menen.

Er heerst grote ongerustheid en on-
zekerheid bij de bevolking over de
concrete plannen en de gevolgen
voor het milieu en de volksgezond-
heid in verband met dit bedrijf.

1. Wat is de huidige vergunningstoe-
stand ten aanzien van de NV Des-
tructo en haar activiteiten ? Wat is
de stand van zaken in verband met
de lopende vergunningsaanvragen ?

2. In welke mate is er behoefte aan
een dergelijk bedrijf in de Vlaamse
regio en meer speciaal te Kortrijk ?

3. Is er een reëel gevaar voorhanden
voor de omwonenden ?

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, in antwoord
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c/150 

Lenssens

op zijn vraag kan ik het geachte lid
het volgende mededelen.

Het bedrijf Destructo NV is in het
bezit van alle nodige erkenningen en
vergunningen in het kader van de
wetgeving op de giftige afval en het
afvalstoffendecreet. Zo is het bedrijf
erkend als beroepsverwerver en in-
voerder van giftige afval.

De NV Destructo wenst op het trans-
portcentrum de LAR te Menen een
opslag- en voorbehandelingscentrum
op te richten voor giftige afval. Op
het terrein zouden kleine partijen gif-
tige afvalstoffen, al dan niet giftige
afval, vooral van KMO’s, verzameld
worden, tijdelijk opgeslagen, gesor-
teerd en eventueel voorbehandeld.
Zo kunnen deze afvalstoffen op een
meer economische manier afgevoerd
worden voor recyclage of vernieti-
ging in een andere installatie. We-
gens bedrijfseconomische redenen is
er in het Vlaamse Gewest nood aan
het samenbrengen van kleinere hoe-
veelheden probleemafval van parti-
culieren en kleine bedrijven met het
oog op een optimale afvoer. Voor de
percelen sectie c/150 van het trans-
portcentrum werden de nodige ver-
gunningen verkregen, met name :

- een vergunning in het kader van
het ARAB voor het exploiteren van
een scheikundig labo, een onder-
houdswerkplaats en een vatenpark,
afgeleverd door de Bestendige Depu-
tatie van de ‘Provinciale Raad van
West-Vlaanderen op 27 juni 1985 ;

- een exploitatievergunning in het
kader van het koninklijk besluit van
9 februari 1976 voor opslag en behan-
delen van giftig afval, afgegeven door
de Bestendige Deputatie op 24 april
1986 ;

- een erkenning als centrum voor
vernietiging, neutralisering of weg-
werking van giftig afval, verleend bij
ministerieel besluit op 3 september
1986 ;

- een vergunning voor het opslaan,
sorteren, ontwateren, behandelen en
recycleren van industriële afvalstof-
fen, verleend bij ministerieel besluit
op 9 september 1986.

Omwille van moeilijkheden bij het
verwerven van deze percelen wordt
nu evenwel geopteerd voor andere
percelen gelegen op hetzelfde trans-
portcentrum, waarvoor de vergun-
ningsaanvragen, zowel in het kader
van de wetgeving van de giftige afval
als in het kader van het Afvalstoffen-
decreet, in behandeling zijn bij de
Bestendige Deputatie.

Ingeval beroep wordt aangetekend
tegen de beslissing van de Bestendige
Deputatie, zal ik de gevolgen voor
de omwonenden en voor het milieu
grondig onderzoeken en rekening
houden met alle aspecten alvorens
een definitieve beslissing te treffen.

De Voorzitter
ten.

: Het incident is geslo-

Vraag van de heer T. Van Parys tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsmi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden en Ruimtelijke Ordening,
over inbreuken inzake ruimtelijke or-
dening en stedebouw in het algemeen
en over de aantasting van het land-
schap in de omgeving van het Kasteel
van Deurle in het bijzonder

De Voorzitter : Aan de orde is de
mondelinge vraag van de heer Van
Parys tot de heer Pede, Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Ruimtelijke
Ordening, over inbreuken inzake
ruimtelijke ordening en stedebouw in
het algemeen en over de aantasting
van het landschap in de omgeving
van het Kasteel van Deurle in het
bijzonder.

De heer Van Parys heeft het woord.

De heer T. Van Parys (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, recente zware aan-
tastingen van het landschap in de om-
geving van het Kasteel van Deurle
tonen op een flagrante wijze aan hoe
in feite de overheid en de administra-
tie dikwijls machteloos staan ten op-
zichte van overtredigen inzake ruim-
telijke ordening en stedebouw.

Bij dit concrete geval worden proces-
sen-verbaal van AROL zonder meer
genegeerd en wordt de prachtige site
van het Kasteel van Deurle onher-
roepelijk geschonden door het slopen
van de kasteelmuur en het vellen van
tientallen bomen.

Dit dossier toont aan dat het gebrek
aan middelen om efficiënt op te tre-
den, er toe aanzet feitelijk situaties
te creëren welke onherstelbare scha-
de veroorzaken.

Aan de Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening wordt dan ook
gevraagd :

1. dat de nodige maatregelen geno-
men worden om de uiterst waarde-
volle omgeving van het Kasteel van
Deurle in eer te herstellen ;

2. dat dringend initiatieven zouden
worden genomen ten einde potentië-
le overtreders van de wetgeving inza-
ke ruimtelijke ordening en stede-
bouw te ontmoedigen in hun handel-
wijze de overheid voor voldongen fei-
ten te plaatsen en aldus onherstelba-
re schade aan te richten.

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Minister J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, op
30 januari 1987 werd door het sche-
pencollege aan de eigenaar van het
lot 4 van een op 22 oktober 1963
goedgekeurde en niet vervallen ver-
kaveling schriftelijk de toelating ge-
geven op ongeveer 10 meter achter
de bestaande woning een muur van
ongeveer 3 meter hoogte en ongeveer
35 meter lang af te breken.

Deze toelating werd onder de vorm
van een gewone brief gegeven en vol-
doet bijgevolg niet aan de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie van
de ruimtelijke ordening en stede-
bouw.

Er is bijgevolg geen sprake van een
afgegeven vergunning.

Van deze toelating werd trouwens
geen melding gemaakt aan het Be-
stuur van Stedebouw Oost-Vlaande-
ren. Op 27 maart 1987 werd de toela-
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Pede

ting tijdelijk opgeschort
meentebestuur.

door het ge-

Op 31 maart 1987 werd evenwel vast-
gesteld dat de betrokken muur was
afgebroken.

Op 1 april 1987 werd een proces-ver-
baal tot vaststelling van het bouwmis-
drijf opgemaakt. Op 3 april 1987 wer-
den het Gemeentebestuur en de Pro-
cureur des Konings in kennis gesteld
van het proces-verbaal.

Uiteindelijk zal de bevoegde recht-
bank over de door te voeren herstel-
maatregel beslissen.

De beteugeling van de bouwmisdrij-
ven wordt thans geregeld door de ar-
tikelen 64 tot en met 69 van de wet
van 29 maart 1962 houdende organi-
satie van de ruimtelijke ordening en
stedebouw

Het bepalen van de toe te passen
strafmaatregel ressorteert onder de
bevoegdheid van de rechtbanken.

Indien de betrokken rechtbank of het
Hof bij vonnis of arrest een dwang-
som oplegt, beschikt de overheid
over een adequaat middel om tot de
uitvoering van de strafmaatregel over
te gaan.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vraag van de heer P. De Weirdt tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsmi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden en Ruimtelijke Ordening,
over de stand van zaken betreffende
de ambachtelijke zone Rosteyne te
Zelzate

De Voorzitter : Aan de orde is de
mondelinge vraag van de heer De
Weirdt tot de heer Pede, Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Ruimtelijke
Ordening, over de stand van zaken
betreffende de ambachtelijke zone
Rosteyne te Zelzate.

De heer P. De Weirdt (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, de terrei-
nen gelegen binnen de driehoek ge-
vormd door de rijksweg Antwerpen-
Zeekust, de JF Kennedylaan en de
zuidelijke op- en afrit tussen beide
hebben op het Gewestplan Gentse en
Kanaalzone de bestemming gekregen
van gebied voor ambachtelijke be-
drijven of voor kleine en middelgrote
ondernemingen.

- De heer M. Olivier, Eerste Onder-
voorzitter, treedt als Voorzitter op.

De SV Veneco heeft in 1981 deze
gronden van de gemeente Zelzate
overgenomen en moet nu verder in-
staan voor de verdere uitbouw van
deze ambachtelijke zone. Door Ve-
neco zijn op dit ogenblik reeds een
aantal gronden verkocht. Het pro-
bleem is echter dat nog steeds geen
aanvang kan worden gemaakt met de
uitvoering van de noodzakelijke in-
frastructuurwerken wegens het uit-
blijven van de subsidiëring. De totale
kostprijs van de riolerings- en wegen-
iswerken  wordt geraamd op 26 mil-
joen frank, waarvan de aanleg van
het rioleringsnet alleen al 10 a 12 mil-
joen frank zou opslorpen. Enkele
aanpassingen aan het ontwerp van
rioleringsplan zouden de kosten kun-
nen drukken tot ca. 20 miljoen frank.

In het prioriteitenprogramma 1987
zou slechts 13 miljoen frank toegewe-
zen zijn. Dit bedrag is slechts vol-
doende om een bepaalde fase van de
werken uit te voeren. Verschillende
kandidaat-kopers hebben inmiddels,
wegens het uitblijven van de nodige
infrastructuurwerken, afgehaakt.
Andere kandidaat-kopers nemen een
afwachtende houding aan, in afwach-
ting van de start van de werken. Van-
zelfsprekend vormt de fasering van
de werken een nadeel en dreigen nog
meer kandidaat-kopers daardoor ver-
loren te gaan.

Kan de Minister de huidige stand van
het dossier meedelen en welke oplos-
sing kan er gegeven worden voor de
opgesomde moeilijkheden ?

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, in mijn prioriteiten program-
ma 1987 heb ik inderdaad 13 miljoen
frank voorzien voor de infrastruc-
tuurwerken in de ambachtelijke zone
Rosteyne te Zelzate, daar ik slechts
beschik over 180 miljoen frank voor
de aanleg van infrastructuurwerken
in het hele Vlaamse Gewest.
Aan de Algemene Technische Dien-
sten van het Ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap werd dan
ook opdracht gegeven na te gaan of
het technisch mogelijk is het oor-
spronkelijk project van wegen- en
rioleringswerken geraamd op 26 mil-
joen, te faseren.

Aan het studiebureel, door de S.V.
Veneco aangesteld voor de studie,
leiding en toezicht der werken, werd
door mijn Administratie gevraagd de
opportuniteit van een fasering te on-
derzoeken en nadien een vergadering
te beleggen tussen alle betrokken in-
stanties op basis van een herwerkt
voorstel van ontwerp.

Ik meen te weten dat tot op heden
het ontwerpbureau door de op-
drachtgever nog niet officieel werd
belast met de opdracht in kwestie.

In elk geval dient het vermeld bedrag
van 13 miljoen frank beschouwd te
worden als een ramingsbedrag en
niet als een absoluut maximum.
De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Vraag van mevrouw N. Maes tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister van Cultuur, over de prangen-
de financiële situatie van de instellin-
gen voor samenlevingsopbouw
De Voorzitter : Minister Dewael en
Mevrouw Maes hebben mij na onder-
ling akkoord voorgesteld om deze
vraag naar het einde van deze verga-
dering te verschuiven. Toch moet ik
hiervoor de instemming van de Raad
vragen.
Is de Raad het hiermee een ? (Ja)
Dan is aldus besloten.

De heer De Weirdt heeft het woord. Minister J. Pede (op de tribune) :
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Vraag van de heer H. Suykerbuyk
tot de heer G. Geens, Voorzitter van
de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie en
Werkgelegenheid, over de situatie
van de ambtenaren in de Vlaamse
Administratie

De Voorzitter : Aan de orde is de
mondelinge vraag van de heer H.
Suykerbuyk tot de heer Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, Gemeenschapsminister van Eco-
nomie en Werkgelegenheid, over de
situatie van de ambtenaren in de
Vlaamse Administratie.

Aangezien de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve hier niet aanwe-
zig is om op deze vraag te antwoor-
den, wordt zij conform artikel 70,8
van ons Reglement naar een volgen-
de vergadering verschoven.

WERKINGSBEGROTING VAN
DE RAAD

Beraadslaging en stemming

De Voorzitter : Aan de orde zijn :

1. de rekening van de Raad voor het
begrotingsjaar 1986,
2. de begroting van de Raad voor het
begrotingsjaar 1987.

De bespreking is geopend.

Mevrouw Smitt , verslaggever, heeft
het woord.

Mevrouw C. Smitt, verslaggever, (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mevrouw en heren Ministers, colle-
ga’s, de werkingsbegroting van de
Vlaamse Raad voor het begrotings-
jaar 1987 bedraagt 166.000.000 frank
en wordt integraal uitgetrokken op
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar
1987, titel 1, uitgaven sectie 01.

Zoals voor de vorige begrotingsjaren
werd de werkingsbegroting gesplitst
in een middelen- en een uitgavenbe-
groting ten einde eenzelfde schikking

als de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap te bekomen.

De dotatie van de Vlaamse Raad in
1987 stijgt met 10 miljoen frank zijn-
de 6,41 procent tegenover 1986. De
vorige begrotingsjaren, van 1982 tot
1986, bleef de dotatie ongewijzigd op
156.000.000 frank.

Wat de rekening van het begrotings-
jaar 1986 betreft, bedroegen de uitga-
ven tijdens dit begrotingsjaar
145.429.654 frank op een totale dota-
tie van 156.000.000 frank.

Zoals vorige jaren besliste het Bu-
reau de resterende liggende geldmid-
delen niet terug te storten aan de
Schatkist, ten einde over de investe-
ringskredieten te beschikken om de
huisvesting van de Raad en zijn se-
cretariaat te verzekeren. Het be-
schikbare van 10.422.632 frank wordt
overgebracht naar het Reservefonds.

De rekeningen van het begrotings-
jaar 1986 werden nagekeken en gevi-
seerd door de daartoe aangewezen
secretarissen, die in hun taak werden
bijgestaan door een afgevaardigde
van het Rekenhof.

Voor de begroting-1987 wil ik u erop
attent maken dat de uitgaven Littera
A, B en 1, die hoofdzakelijk wedden
en vergoedingen betreffen, zeer sta-
biel blijven of licht dalen.

De voornaamste stijgingen situeren
zich in de kostprijs en het volume
van de drukwerken van de Raad, Lit-
tera C, in de noodzakelijke vernieu-
wing van de kantoormachines, Litte-
ra E, en in de consumptie-artikelen,
Littera H.

In naam van het Bureau vraag ik de
Raad het voorliggend ontwerp van
begroting voor 1987 te willen goed-
keuren.

De Voorzitter : De heer Schiltz heeft
het woord.

De heer H. Schiltz (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
wanneer ik op deze tribune kom is
het zeker niet om een gedetailleerde
discussie over rekeningen of begro-
tingen uit te lokken. Wie de globale
cijfers bekijkt en vergelijkt met de
kosten van vergelijkbare parlemen-

taire assemblees weet dat de kosten
voor deze Raad niet overdreven zijn
en de vergelijking ook inzake zuinig-
heid goed kunnen doorstaan. Ik zeg
dit niet omdat ik de behoefte voel
deze Raad te verdedigen, maar ik
denk dat het toch wel nuttig is dit
even aan te stippen.

Iets anders is, en daarin moet men
het publiek enigszins begrijpen, de
vergelijking waaraan men niet kan
ontkomen tussen het feit dat wij een
behoorlijk werkende parlementaire
assemblée zijn die kost wat kost -
laat dan niet overdreven zijn - en
haar werkelijke politieke macht en
bevoegdheden.

Het is duidelijk dat hier van een dis-
crepantie kan worden gesproken.
Dat brengt ons natuurlijk bij het pro-
bleem van de wijze waarop wij deze
Staat in elkaar hebben gestoken en
waarvan wij allen weten dat hij zich
nog in een overgangsfase bevindt.

Zelfs in het kader waarin wij nu zit-
ten en met de wat moeilijk afgeba-
kende en alleszins in omvang te be-
perkte juridische bevoegdheden die
wij hebben zou het ook mogelijk zijn
het politieke gewicht van deze Raad
te vergroten. Ik weet dat ik hier altijd
op de zelfde nagel kom kloppen maar
ik doe dit in de hoop dat hij er toch
eens ingaat, te meer daar ik denk dat
het een probleem is waarachter nie-
mand partijpolitieke bekommernis-
sen moet vermoeden.

Collega’s, de gebeurtenissen van de
jongste dagen confronteren ons eens
te meer met de eventualiteit - ik
zeg wèl de eventualiteit, wat mijn ei-
gen wens is ga ik hier niet zeggen en
is ook niet ter zake dienend - zoals
in 1985, van een vrij verrassende
wending die ertoe leidt dat het cen-
trale Parlement, en daardoor auto-
matisch ook deze Raad, zou worden
ontbonden en wij opnieuw met de
reuzegrote vraag zitten of dit met of
zonder een verklaring tot grondwets-
herziening zal gebeuren. Dit is ten
aanzien van de situatie van deze
Raad uitermate belangrijk, afgezien
van de wellicht wat moeilijker discus-
sie over de omvang van onze be-
voegdheden. Hiermee bedoel ik via
welke weg, op welke wijze en met
welke formule wij van die afschuwe-
lijke formule van het dubbele man-
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Schiltz

daat zullen af geraken. Zolang dit
niet gebeurt zullen de miljoenen die
aan de werking van deze Raad wor-
den besteed politiek nooit volledig
kunnen worden gevaloriseerd. Het
zal slechts zijn wanneer deze Raad
niet alleen staatsrechtelijk, constitu-
tioneel een soevereine parlementaire
assemblée is maar ook wanneer de
leden die zich daarin bevinden zich
in alle opzichten als dusdanig kunnen
gedragen zonder gehypothekeerd te
zijn door het feit dat zij op deze zelf-
de banken, materieel gesproken,
over gelij kaardige, aanverwante of
elkaar doorkruisende problemen
stelling moeten nemen. Zolang dit
niet gebeurt zal er altijd een enigszins
wrange nasmaak blijven bij het bepa-
len van de kredieten die voor deze
Raad moeten worden uitgetrokken.

Daarom maak ik van deze gelegen-
heid nogmaals gebruik om ons los te
wrikken inzake dit specifieke pro-
bleem van het dubbele mandaat, uit
het helse mechanisme van de Grond-
wetsherziening waar men telkens op-
nieuw voor de keuze staat : ofwel
een parlementsontbinding hebben en
nadien aan het werk gaan met alle
risico’s vandien ; ofwel geen parle-
mentsontbinding en dan kunt u er
niets aan doen ofwel een parlements-
ontbinding zonder verklaring tot
Grondwetsherziening en dan kunt u
er ook niets aan doen. We moeten
een weg zoeken om het dubbele man-
daat af te schaffen zonder dat daar-
voor per se een Grondwetsherziening
moet worden ingeroepen. Dit kan
perfect vermits de Grondwet bepaalt
dat de wet in uitvoering van de
Grondwet de lichamen kan bepalen
die de taak van deze leden op zich
zullen nemen. Wij kunnen dus met
een wet, met een gekwalificeerde
meerderheid, zonder Grondwetsher-
ziening een Vlaamse Raad oprichten
die niet meer gebonden is aan het
centrale Parlement noch inzake zijn
samenstelling noch inzake de datum
van de verkiezingen noch inzake de
procedure.

De heer A. Denys : Al het andere
blijft bestaan.

De heer H. Schiltz : Dat is juist, col-
lega Denys, maar van twee dingen

één : men kan er van uitgaan daartoe
over te gaan in het kader van een
hervorming van de Senaat, wat er
praktisch op neerkomt dat er nooit
iets zal veranderen. L a a t  o n s
dienaangaande heel nuchter zijn.
Wanneer gaat er in dit verband nog
een voldoende ruimte, gemotiveerde
en stoutmoedige meerderheid wor-
den gevonden die de senatoren durft
vragen afscheid te nemen van hun
functie ? Eenmaal werd er gepro-
beerd hen uit te leggen dat het per-
fect mogelijk is precies hetzelfde aan-
tal parlementsleden te behouden bij
de afschaffing van de Senaat maar ze
alleen anders te verdelen over ver-
schillende assemblées. Dat is een bij-
na hopeloze onderneming geweest en
ik heb de indruk dat het klimaat er
niet op verbeterd is. Degene die tel-
kens opnieuw de hervorming van de
Senaat inroept om het dubbel man-
daat af te schaffen zet zichzelf dus in
een patsituatie. We moeten dat nuch-
ter durven inzien. Ik ken uw argu-
mentatie dienaangaande maar men
moet toch weten of de instellingen
de moeite lonen om dat er op de
koop toe al dan niet bij te nemen en
of het zindelijk functioneren van een
democratie en van staatsinstellingen
iets meer waard is dan de rekening
die daar nu eenmaal naast ligt. Daar-
bij stoort het mij geenszins dat men
het aantal leden van de Vlaamse
Raad zou halveren. Om een waardig
politiek lichaam te zijn dat zijn werk
goed doet en dat politiek aanzien ge-
niet is het echt niet nodig dat, zoals
nu, alle kamerleden en senatoren
hier met zovelen zetelen ; de meesten
komen trouwens toch maar alleen om
te stemmen. Wij kunnen met een
Vlaamse Raad van honderd leden
een perfect volwaardig parlement
zijn, de belichaming van de Vlaamse
Gemeenschap, politiek en constitu-
tioneel. Dat is geen enkel probleem
en het zou de opwerping die u maakt
toch in een bepaalde mate kunnen
reduceren. Volgens mij is het nood-
zakelijk dat we ter zake een keuze
maken omdat iedereen weet dat de
weg tussen droom en daad in de po-
litiek wel eens heel lang is, dat we
ondermeer moeten beseffen dat het
probleem van de hervorming van de
Senaat van lange duur zal zijn en dat
we in deze Vlaamse Raad daarop niet
kunnen wachten. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Ele-
wyck heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, ik kan
collega Schiltz volgen als hij de wer-
kingsbegroting van de Raad aangrijpt
om een algemeen politiek probleem
te stellen. De situatie zoals ze nu is,
is in sommige gevallen lachwekkend,
zeker voor de collega’s die behoren
tot de meerderheid. De ene dag keu-
ren zij in de Vlaamse Raad een reso-
lutie of een motie goed en enkele
dagen later worden zij in het natio-
naal Parlement geconfronteerd met
de eigen uitspraken en teksten. Met
veel serieux keuren ze op dat ogen-
blik precies het tegenovergestelde
goed van wat ze de week voordien
met evenveel overtuiging hier in de
Raad hebben goedgestemd. Het is
natuurlijk bij sommigen politiek ,,ka-
rakterieel” om met grote overtuiging
van de ene op de andere dag precies
het tegenovergestelde goed te keuren
en dan nog wel vanop dezelfde plaats
en dezelfde bank. Anderzijds is dit
fenomeen ook een gevolg van de po-
litieke structuren. Velen hier hebben
al gezegd, ter gelegenheid van bij-
voorbeeld de bespreking van de be-
groting van de Vlaamse Gemeen-
schap, dat van die ,,dubbele petten”
moet worden afgestapt, ook om de
eigen werking van dit Vlaamse Parle-
ment degelijk te kunnen realiseren.
Het aantal vergaderdagen waarover
wij nu beschikken is bijzonder klein.
Dit heeft tot gevolg dat op bepaalde
ogenblikken en voor sommige zaken
de zweep moet worden opgelegd,
daar waar een ernstiger bespreking
zou moeten plaatsgrijpen. Dat dit
kan gebeuren via een wijziging van
de bijzondere wet en niet noodzake-
lijk via een Grondwetsherziening,
daarover ben ik het met mijn collega
Schiltz eens. Dat het zal moeten ge-
beuren in samenspraak tussen de ver-
schillende Gemeenschappen is ook
juist. Als het enerzijds correct is dat
de hervorming van de Senaat pas zal
tot stand kunnen komen als ook de
laatste Senatoren ervan overtuigd
zijn dat die hervorming er moet ko-
men tijdens hun politiek actief leven,
dan betekent dit natuurlijk dat die
hervorming niet voor morgen is. Het
ligt echter ook voor de hand dat om
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Van Elewyck

de bijzondere wet te wijzigen, met
bijzondere meerderheden, men dat
zal moeten doen in afspraak met de
verschillende Vlaamse fracties, maar
ook in afspraak met de Franstalige
fracties.

De heer H. Schiltz : Het is geen com-
munautair probleem.

De heer J. Van Elewyck : Inderdaad,
ik ben er persoonlijk van overtuigd
dat een gesprek daarover moet mo-
gelijk zijn. Vanzelfsprekend zullen
wij ervoor moeten waken dat niet een
te grote veelheid aan instellingen en
verkozenen wordt gecreëerd, als ge-
volg waarvan een grote verwarring
zou ontstaan. Dat wij liefst zo snel
mogelijk, tot dat gesprek en tot wet-
gevende initiatieven zullen moeten
komen, ligt voor de hand. Dat wij
zulke initiatieven van de Regering
noch van de Executieve moeten ver-
wachten is, collega’s, toch ook wel
duidelijk, want voor de uitvoerende
organen, - zowel de nationale als
de regionale -, is de huidige situatie
veel gemakkelijker . Zij voorkomt
veel meer conflicten met de wetge-
vende macht dan elke nieuwe situa-
tie. Willen wij dus tot oplossingen ko-
men, dan zullen die initiatieven ver-
moedelijk van de wetgevende macht
zelf moeten komen. Ik geloof dat het
hoog tijd wordt dat wij samen naar
oplossingen zoeken. als zulke pogin-
gen tot een resultaat leiden, dan zal
de werkingsbegroting van de Vlaam-
se Raad een heel ander karakter krij-
gen, maar dat moeten wij er dan
maar bij nemen. (Applaus).
De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, ingaande op de proble-
matiek, geschetst door de heren
Schiltz en Van Elewyck, wens ik te
benadrukken dat onze fractie voor-
stander is van de ontdubbeling van
het mandaat tussen het nationaal par-
lement en de Vlaamse Raad. Daar-
over mag geen twijfel bestaan. Ik wil
er aan toevoegen dat het voor ons
wèl een communautair probleem is,
in die zin dat, als men dat verwezen-
lijkt, zulks moet gepaard gaan met
het geven van meer bevoegdheden
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aan de Vlaamse Raad en aan de
Vlaamse Executieve. Ik geloof dat
dit onvermijdelijk is.

Daarnaast bestaat ook een budgettair
en een psychologisch probleem.
Wanneer men eenvoudigweg een bij-
komend parlement zou in het leven
roepen, zonder aan de bestaande in-
stellingen te raken, dan blijft dit, zelfs
als men minder in aantal zou zijn,
psychologisch onverteerbaar voor de
publieke opinie. Om die reden heb-
ben wij er op aangedrongen dat die
materie wel zou kunnen worden be-
slecht binnen de communautaire dia-
loog die in het nationaal parlement
is tot stand gekomen.

De Voorzitter : De heer Van den
Bossche heeft het woord.

De heer L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik wil alleen doen
opmerken dat de communautaire
dialoog ter zake niets kan oplossen.
Er is een Grondwetsherziening nodig
om dit probleem op te lossen. Blijk-
baar is er nu reeds een partij die aan-
kondigt dat ze die herziening zal te-
genhouden. Gezien de interpretatie
van de Eerste Minister, namelijk dat
volgens het artikel 131 van de Grond-
wet de Regering op elk moment kan
weigeren te tekenen en dat er daar-
door geen Grondwetsherziening kan
doorgaan, is heel Vlaanderen overge-
leverd aan de willekeur van een heel
kleine fractie in Wallonië.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Daar  n iemand  meer  he t  woord
vraagt, verklaar ik de bespreking ge-
sloten.

Er is geen enkel voorstel tot wijziging
van de littera’s van de begroting inge-
komen ; ik meen te mogen constate-
ren dat de rekening 1986 en de begro-
ting 1987 van de Raad eenparig zijn
aangenomen. (Instemming)

VERSLAG van de Commissie van
Onderzoek over de Opera voor
Vlaanderen
- 141 (19851986)-Nrs. 1 en 2

Bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
verslag van de Commissie van On-
derzoek over de Opera voor Vlaan-
deren.

De conclusie aangenomen door de
Commissie wordt als basis voor de
bespreking genomen.

Conform artikel 74, punt 6, beraad-
slaagt de Raad hierover in één enkele
bespreking zonder stemming.

De bespreking is geopend.

Ik verleen het woord aan de twee
verslaggevers.

De heer Van den Bossche heeft het
woord.

De heer L. Van den Bossche, ver-
slaggever, (op de tribune) : Mijnheer
de Voorzitter, mevrouw de Minister,
heren Ministers, geachte collega’s,
vooraleer een deel van het verslag te
geven over de werkzaamheden van
uw Commissie wil ik mijn dank betui-
gen aan de Voorzitter van de Com-
missie, die thans afwezig is, de Voor-
zitter van de Vlaamse Raad die, en
daar ben ik de tolk, naar ik meen,
van alle leden van de Commissie, als
een volleerd onderzoeksrechter de
werkzaamheden heeft voorgezeten.
Op elke moment heeft hij blijk gege-
ven van enorme dossierkennis.

Ik dank ook omzeggens alle leden
die bijna alle vergaderingen hebben
bijgewoond en het mogelijk maakten
dat de Commissie haar werkzaamhe-
den uiteindelijk heeft kunnen afron-
den, dat de Commissie haar opdracht
vervuld heeft.

De Commissie van Onderzoek is
geïnstalleerd conform het decreet dat
door de Raad werd aangenomen op
20 maart 1984. Aan de Commissie
werd een vierledige opdracht gege-
ven, met name :

- een analyse van de werking sinds
de stichting, qua administratief en fi-
nancieel beheer te maken ;
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- een beheersanalyse van de ver-
schillende vestigingen te maken ;

- de houding van de stichters-ven-
noten van de intercommunale te be-
schrijven ;

- na te gaan hoe de financieel dra-
matische situatie waarin de intercom-
munale zich bevindt, is ontstaan.

Volgens de oorspronkelijke beslissing
diende de Commissie haar verslag
trouwens vroeger ingediend te heb-
ben dan zij uiteindelijk gedaan heeft,
namelijk op 31 oktober 1986. Die ter-
mijn werd uiteindelijk tweemaal ver-
lengd ; eerst tot 31 december 1986 en
later tot 31 maart 1987.

De Commissie vergaderde negen da-
gen en tijdens de openbare zitting
werden in totaal 16 getuigen ge-
hoord.

Het onderzoekswerk kon worden ge-
voerd aan de hand van een pre-rap-
port waarvoor collega Van Parys en
ikzelf verantwoordelijk tekenden.
Samen met daartoe aangeduide me-
dewerkers hebben wij dan ter plaatse

De heer T. Van Parys (CVP), co-au-
teur van het Verslag van de Commis-
sie van Onderzoek over de Opera
voor Vlaanderen
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onderzoek verricht, zowel op de zetel
van de intercommunale te Gent, als
in de steden Gent en Antwerpen, als
op de oude zetel van de Koninklijke
Opera Gent, VZW.

De OVV heeft duidelijk, en dat blijkt
uit een preambule aan het rapport,
een lange voorgeschiedenis gekend.
Resumerend zou ik zeggen dat alles
is begonnen bij de Commissie Van
Hemelreyck in 1958 en inhoudelijk
geëindigd met de fameuze Werk-
groep tot herstructurering van de in-
stellingen voor lyrische kunst in
Vlaanderen van 1974.

Het uiteindelijk akkoord ligt in het
verlengde van deze voorgeschiedenis
en is in grote mate een vertaling van
de ideeën die op dat moment, vooral
op het einde van de wording, naar
voren gekomen zijn in de laatstge-
noemde Commissie.

Ik wens er toch op te wijzen dat uit-
eindelijk, bij de omzetting van die
conclusies naar de intercommunale,
één en ander is fout gelopen, onder
andere door het feit dat de Provincies
Antwerpen en Oost-Vlaanderen, in
twee tijden hebben afgehaakt en niet
deelnamen. Deze niet-deelname
heeft, zowel wat betreft het oprich-
tingskapitaal, als wat betreft de jaar-
lijkse werkingsmiddelen die aan de
intercommunale ter beschikking wer-
den gesteld, nadelige gevolgen had.

Inzake mijn deel van het verslag zal
ik twee zaken behandelen, enerzijds
de statuten en een aantal problemen
ter zake en, anderzijds het thans be-
rucht en beroemd artikel 42. Collega
Van Parys zal straks verder over een
aantal financiële evoluties uitweiden.

In de statuten staan een aantal toch
wel belangrijke artikelen die ik wens
te citeren en bondig te situeren opdat
het geheel van het verslag goed ver-
staanbaar zou zijn.

Artikel 5 bepaalt het maatschappelijk
kapitaal dat in principe onbeperkt is,
maar onmiddellijk wordt vastgelegd
op 380 miljoen frank, zijnde 200 mil-
joen van de Vlaamse Gemeenschap-
pen en de overige 180 miljoen te dra-
gen door de twee betrokken steden,
Gent en Antwerpen, dus elk 90 mil-
joen.

Verslag Commissie van Onderzoek OvV

In verband met de aandelen werd
voorzien dat zowel aan Antwerpen
als aan Gent, voor immateriële in-
breng op artistiek en technisch ge-
bied, een pakket van 60 maatschap-
pelijke aandelen wordt toegekend,
aandelen die evenwel niet het maat-
schappelijk kapitaal vertegenwoordi-
gen.

De samenstelling van het maatschap-
pelijk kapitaal kan in principe om de
vijf jaar worden herzien. De samen-
stelling van het kapitaal werd echter
tot op heden niet herzien in de loop
van de bestaansperiode van de Opera
voor Vlaanderen. In artikel 6 was wel
voorzien dat in geval van verhoging
van het kapitaal iedereen hieraan zou
moeten deelnemen, evenals aan een
gebeurlijke vemindering van het ka-
pitaal, naar rata van zijn aandeel bij
de oprichting.

De Raad van Beheer kreeg statutair
de opdracht de opvraging van het
maatschappelijk kapitaal te doen in
de loop van het bestaan van de Inter-
communale. Ik wil daar aan toevoe-
gen dat de statuten ook een onmid-
dellijke storting van 10 procent voor-
zien, wat niet het geval was bij de
oprichting zelf. Daar is dus bij het
begin een fout gebeurd die aanleiding
heeft gegeven tot allerlei overlopen-
de rekeningen met Antwerpen en
met de KOG. Collega Van Parys zal
hierop in zijn uiteenzetting dieper in-
gaan.

Artikel 8 bepaalt de samenstelling
van de Raad van Beheer. Ook hier
kunnen wij merken, zoals dat het ge-
val is voor de Algemene Vergade-
ring, dat de samenstelling ervan uit-
eindelijk erg merkwaardig is ge-
beurd. Daar waar de Vlaamse Ge-
meenschap majoritair was in aande-
len en in jaarlijkse bijdragen aan wer-
kingskredieten, komt dit bij het ver-
delen van de mandaten niet tot ui-
ting. Dit element zal achteraf aanlei-
ding geven tot blokkering van elk
overleg en tot een soort frustratie -
en machteloosheidsgevoel  in hoofde
van de Vlaamse Gemeenschap en
van de Executieve in het bijzonder.

De Raad van Bestuur kent vier man-
daten toe aan Antwerpen, vier aan
Gent, vijf aan de Vlaamse Gemeen-
schap, één aan de provincie Antwer-
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pen en één aan de provincie Oost-
Vlaanderen. De laatste twee zijn niet
opgevuld ingevolge het feit dat de
Provincies aan de Intercommunale
niet hebben deelgenomen.

In verband met de artikelen over het
toezicht wil ik het volgende zeggen :
collega Van Parys zal er straks nog
nader op ingaan omdat er tijdens het
onderzoek een aantal problemen zijn
gerezen in verband met het toezicht.
Artikel 21 van het statuut handelt
over de uitoefening van het recht op
toezicht door de Regering krachtens
artikel 12 van de wet van 1 maart
1922. Hiertoe moet de Raad van Be-
stuur alle staten en inlichtingen ver-
schaffen die worden gevraagd, onder
meer de processen-verbaal van de
vergaderingen van de Raad van Be-
stuur, van het College van Commis-
sarissen en van de Algemene Verga-
dering. De Koning benoemt dan vol-
gens ditzelfde artikel bij de intercom-
munale twee regeringscommissaris-
sen. Eén op voordracht van de Minis-
ter van Cultuur en één op voordracht
van de Minister van Begroting. De
bevoegdheden van die Commissaris-
sen zijn dezelfde als die welke door
de wet van 16 maart 1953, gewijzigd
door het koninklijk besluit nummer
88 van 11 november 1967 en door de
wet van 28 december 1973, toege-
kend zijn aan de Regeringscommissa-
rissen die als opdracht hebben de
werking te controleren van de instel-
lingen van openbaar nut ingedeeld bij
catergorie  C. Met andere woorden,
statutair is zeer duidelijk gesteld wat
de bevoegdheden zijn van die Com-
missarissen. Achteraf blijkt dat fout
te lopen en tot problemen aanleiding
te hebben gegeven.

Artikel 22 installeert het College van
Commissarissen. Ook hier geldt weer
dezelfde opmerking. De Vlaamse
Gemeenschap is daar uiteindelijk
niet in vertegenwoordigd naar rata
van haar inbreng in kapitaal bij de
stichting noch naar rata van haar
jaarlijkse bijdrage. De mandaten zijn
als volgt verdeeld : 2 voor Antwer-
pen, 2 voor Gent en maar 1 voor de
Vlaamse Gemeenschap. De manda-
ten voor de Provincies werden uiter-
aard nooit opgevuld.
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Er is een identieke opmerking wat
de Algemene Vergadering betreft.
Daar zijn er 12 mandaten voor de
Vlaamse Gemeenschap tegenover 10
voor elk der steden. Dat geeft in de
Algemene Vergadering een verhou-
ding van 12 mandaten voor de
Vlaamse Gemeenschap op een totaal
van 32 mandaten. Ook daar is zij dus
in de minderheid. Met andere woor-
den, de Gemeenschap kan niets af-
dwingen in die Algemene Vergade-
ring.

Artikel 31 bepaalt, ik maakt de op-
merking in hetzelfde kader als ik mijn
vorige opmerkingen heb geformu-
leerd, dat bij de verdeling van de
stemmen in de Algemene Vergade-
ring één stem wordt toegekend aan
elk kapitaalaandeel en aan elk maat-
schappelijk aandeel. Dat betekent
dat de 60 aandelen die omwille van
de immateriële inbreng in know how
werden toebedeeld aan Gent en Ant-
werpen, eveneens aanleiding geven
tot het uitbrengen van 60 stemmen
in de Algemene Vergadering. Er
wordt dan expliciet vermeld, wat de
daarnet aangeklaagde wanverhou-
dingen onderstreept, dat bij afwijking
van de bepalingen van het artikel 75
en het artikel 76 van de samengeor-
dende wetten op de handelsvennoot-
schappen, het stemrecht zonder be-
perking van het aantal stemmen,
wordt uitgeoefend. Dat betekent dat
de Vlaamse Gemeenschap heeft aan-
vaard financieel de zwaarste inspan-
ning te doen maar dat zij statutair
zich op alle echelons in de minder-
heid bevindt ten opzichte van de op-
telsom van de steden. Dit zal duide-
lijk blijken uit mijn verslag wanneer
ik straks het deel over artikel 42 be-
handel. Dat zal ook blijken uit wat
collega Van Parys hier straks zal si-
tueren. Die statutaire bepalingen
hebben hoe dan ook al die jaren ge-
wogen op het bereiken van een op-
lossing die nooit werd gerealiseerd.

Ik heb reeds enkele keren artikel 42
vermeld, Ik zal het u nu letterlijk
voorlezen want artikel 42 is het sleu-
telgat van het ganse probleem. Het
luidt als volgt : ,,De Steden Antwer-
pen en Gent en de Provincies Ant-
werpen en Oost-Vlaanderen en de
Vlaamse Gemeenschap verbinden er
zich toe, iedere maand een twaalfde
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der subsidie gelijk aan het door hen
onderschreven maatschappelijk kapi-
taal, te storten.

Een batig saldo zal op een reservere-
kening geboekt worden.” - Hierbij
maak ik de bemerking dat enig opti-
misme nooit weg is - ,,Een eventu-
eel nadelig saldo zal door de Vlaamse
Gemeenschap gedragen worden.”

Vervolgens wens ik de aandacht te
vestigen op de artikelen 47 en 48 die
de opdracht van de algemene direc-
teur omschrijven en de wijze waarop
hij wordt benoemd. In verband met
de wijze waarop hij wordt benoemd
zijn er geen opmerkingen te maken
maar wel over zijn bevoegdheid. Ik
veronderstel dat collega Van Parys
in zijn verslag daarop zal terugko-
men.

De statuten zeggen dat hij de instel-
ling bestuurt onder het gezag van de
Raad van Bestuur en belast is met
het dagelijks bestuur en met de uit-
voering van de beslissingen van de
Raad van Bestuur, onder toezicht
van het vast Bureau. Hij ontwerpt de
begroting, overeenkomstig de voor-
schriften van het huishoudelijk
Reglement, opgesteld door de Raad
van Bestuur. Hij ontwerpt tevens de
kostenraming van elk van de voor-
stellingen en legt ze aan het vast Bu-
reau ter goedkeuring voor. Hij
neemt, met raadgevende stem, deel
aan de vergaderingen van de Raad
van Bestuur en van het vast Bureau.

Uit het onderzoek blijkt dat het arti-
kel dikwijls werd overtreden door de
Opera voor Vlaanderen.

Verder staat dat de directeur wordt
benoemd voor een periode van drie
jaar. Ik wens daar onmiddellijk aan
toe te voegen dat op 15 maart 1982
de periode van drie jaar, bij statuten-
wijziging, als overgangsbepaling tot
vijf jaar werd uitgebreid ten voordele
van de eerste algemene directeur.

Het vast Bureau wordt behandeld in
artikelen 16, 47 en 49. Aan het vast
Bureau worden een reeks taken toe-
bedeeld. Ik ga ze niet allemaal voor-
lezen, U kan ter zake het verslag na-
kijken. Het vast Bureau krijgt nu een
soort spilfunctie in de organisatie in
die zin dat  er  een cascade ont-
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staat : de voorzitter, die bevoegd is
om een reeks dagelijkse beslissingen
te nemen ; het vast Bureau dat voor
een aantal beslissingen moet tussen-
komen en de Raad van Bestuur die
maar moet tussenkomen voor de
zwaarste beslissingen, voor de echte
beleidsbeslissingen, maar ook wan-
neer het vast Bureau niet unaniem
zou zijn is de Raad van Bestuur de
facto gevat.

Die drieledigheid, die in de statuten
mooi op papier stond, functioneerde
in de werkelijkheid niet altijd zo leuk.
De statutaire mogelijkheid van dele-
gatie die was voorzien is in de werke-
lijkheid een methode gebleken waar-
bij men erin slaagde - collega Van
Parys zal dit straks in zijn deel van
het verslag aantonen - om uiteinde-
lijk over heel wat zaken te beslissen
op het onjuiste niveau.

Het personeelsstatuut van de Opera
voor Vlaanderen, heeft ook de aan-
dacht van de Commissie weggedra-
gen, voornamelijk het pensioenstel-
sel. Gezien de belangrijke financiële
indicaties van dit laatste ben ik ver-
plicht hier even te blijven bij stil-
staan.

Het administratief, artistiek en tech-
nisch personeel genoot in principe
van een bediendenpensioen doch
voor bepaalde personeelsleden van
de afdeling administratief en artistiek
kaderpersoneel had de KOG destijds
een groepsverzekering afgesloten die
een aanvulling had moeten zijn op
het bediendenpensioen naar het
Rijkspensioen toe. In de praktijk ech-
ter boodt het een ruimer voordeel
aan het betrokken personeel dan het
Rijkspensioen. Het afsluiten van die
groepsverzekering gaf toen overigens
aanleiding tot opmerkingen door het
Rekenhof.

Het personeelsstatuut van de OVV
werd op de vergadering van de Raad
van Bestuur van 15 oktober 1982 ter
goedkeuring voorgelegd, maar stoot-
te toen op verzet van de heer Nicolaï,
afgevaardigde van de Minister van
Begroting, die mededeelde dat een
dergelijk statuut diende voorgelegd
aan de Executieve vooraleer effectief
te kunnen worden. Het is dan in de
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vergadering van 6 december 1982 dat
de Raad uiteindelijk goedkeuring

Statutaire en vaste personeelsleden

verleent aan dat statuut, waarbij het
die voor de leeftijd van 65 gebruik

dan ter goedkeuring overgemaakt
wensten te maken van hun recht op

wordt aan de toenmalige Minister
pensioen, genieten dezelfde rechten

van Cultuur, de heer Poma.
pro rata van het aantal werkelijk ge-
presteerde dienstjaren.

Op 27 december 1982 besloot de
Raad van Bestuur de premie van de
groepsverzekering 1983, dus de erfe-
nis KOG, niet langer te betalen. Ge-
zien de Gemeenschapsminister van
Cultuur - hier stel ik een eerste zwa-
re defficiëntie vast van de Executieve
in hoofde van de toenmalige Minister
van Cultuur - niet reageerde binnen
de wettelijke termijn op het hem
voorgelegde personeelsstatuut, werd
dit effectief én van kracht.

Boze reacties achteraf omtrent dit
statuut werden door dezelfde Minis-
ters wel gegeven her en der. Ter zake
had hij alleen zichzelf een verwijt te
maken. Hij had nu eenmaal tijdig
moeten reageren.

Het belangrijkste punt dat onze aan-
dacht weggedragen heeft in de Com-
missie van Onderzoek omtrent het
personeelsstatuut betreft de pen-
sioenregeling. In principe was voor
de vastbenoemde personeelsleden
gesteld dat ze zouden aangesloten
worden bij de Omslagkas voor Ge-
meentelij ke Pensioenen, voor zover
zij in de voorwaarden verkeren om
gedurende twintig jaar onafgebroken
bij de OVV te worden tewerkgesteld,
alvorens op rust te worden gesteld.

Wat de andere voltijdse personeelsle-
den betreft werd gesteld dat voor
zover zij voor hun vijftigste levens-
jaar statutaire personeelsleden van
de OVV waren geworden, bij hun
oppensioenstelling zij een aanvullen-
de pensioentoelage zouden ontvan-
gen, hetzij ten laste van de begroting
van de OVV, hetzij ten laste van een
daartoe afgesloten groepsverzeke-
ring. Deze aanvullende pensioentoe-
lage - ik citeer dienaangaande de
filosofie van de Raad - was gelijk
aan ten hoogste het verschil tussen
het bedrag van het burgerlijk of we-
duwenpensioen aan de ene kant en
het bedrag van het rust- en overle-
vingspensioen overeenstemmend met
het aantal gepresteerde jaren bij de
OVV en gelijkaardige instellingen
aan de andere kant.
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De heer Van Impe heeft een duidelij-
ke verklaring afgelegd omtrent het
doel van het gekozen pensioenstelsel.
Als inleiding voor het personeelssta-
tuut schreef hij destijds : ,,Anderzijds
was de Raad van Bestuur van mening
dat het in deze tijd niet meer moge-
lijk was als openbaar bestuur een
pensioengerechtigde werknemer lou-
ter met een privé-bediendenstatuut
op rust te stellen. Principieel werd
gekozen voor het overheidspensioen
dat op verschillende wijzen kan wor-
den verworven, hetzij via aansluiting
bij de Omslagkas voor Gemeenteper-
soneel in geval van vaste benoeming,
hetzij door de uitkering van een com-
plement bovenop het privé-pensioen
ten laste van een groepsverzekering
ofwel ten laste van de begroting van
de OVV. Aangezien deze beschik-
king evenwel bedoeld is als beloning
voor lange en trouwe dienst werden
remmen ingebouwd wat het mini-
mum aantal dienstjaren betreft.” De
toegepaste pensioenregeling zou in
principe moeten aansluiten bij een
volgend dubbel stelsel : enerzijds
voor diegenen die vast benoemd zijn
het overheidspensioen via aansluiting
bij de Omslagkas voor het Gemeen-
tepersoneel ; anderzijds voor de an-
dere personeelsleden een stelsel,
waarbij het niveau van het overheids-
pensioen wordt bereikt door uitke-
ring van een complement bovenop
het privé-pensioen dat ten laste valt
van de begroting van de OVV. Dit
was de officiële interpretatie van de
OVV. Wanneer in de Commissie ver-
gelijkingen werden gemaakt met de
rijkspensioenen, moet het mij toch
van het hart - de Commissie heeft
dit ook in haar verslag geschreven -
dat, alhoewel de statuten van de
OVV het aanvullend pensioen be-
schouwen als een aanvulling van het
bediendenpensioen, de toepassing en
de interpretatie ervan door de Raad
van Bestuur voor het betrokken per-
soneel van de OVV voordeliger was
dan voor het rijkspersoneel zelf. De
interpretatie die door de Raad van
Bestuur op 5 december 1982 werd
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gegeven inzake het rijkspensioen is
overduidelijk strijdig met de bepaling
van het rijkspensioen en met het per-
soneelsstatuut van de OVV. Dit door
de OVV toegepaste stelsel zou afge-
leid zijn uit het speciale regime dat
sommige ambtenaren genieten wat
hun pensioenrechten betreft, voort-
vloeiend uit een specificiteit van hun
werk. Het betrof in casu sommige
vastbenoemde ambtenaren van de
Regie van de Luchtwegen, namelijk
de verkeersleiders.

Een bijkomend probleem dat zich
heeft gesteld is de kostprijs van dit
aanvullend pensioen. Er werden be-
rekeningen gemaakt waarbij aan de
Raad van Bestuur uitdrukkelijk werd
meegedeeld dat de kostprijs van dit
aanvullend pensioen voor 15 jaar
slechts 14.878.168 frank zou bedra-
gen. De Commissie heeft enig reken-
werk verricht. Volgens ons nazicht
werd bij de samenstelling van dit be-
drag slechts rekening gehouden met
de uitbetaling van een aanvullend
pensioen aan elk personeelslid gedu-
rende één jaar na zijn oppensioen-
stelling. De administratie ging er dus
van uit dat elk personeelslid op pen-
sioen na één jaar het kerkhof bereik-
te. De Commissie meent dat dit nog-
al pessimistisch is voor de leden in
kwestie en dat de berekening totaal
verkeerd is. Indien men rekening
houdt met de eventualiteit - dit is
enig optimisme - dat alle perso-
neelsleden die vanaf 1982 met pen-
sioen gingen in 1997 nog in leven zou-
den zijn, dan bedraagt de totale kost
ten laste van de OVV over die perio-
de 135.189.223 frank, dus een ver-
schil van 121 miljoen. Ik wil hierbij
aanvaarden dat deze hypothese
enigszins optimistisch is. Hoe dan
ook, ik denk dat bij een realistische
inschatting de waarachtige kostprijs
waarschijnlijk rond de 100 miljoen zal
schommelen en niet op 15 miljoen
kan worden geraamd zoals aan de
Raad van Bestuur werd medege-
deeld. De Raad van Bestuur werd
met andere woorden slecht voorge-
licht en heeft op basis van de verkeer-
de voorlichting uiteindelijk een ver-
keerde beslissing genomen.

pensioenregeling van de algemene di-
recteur. Het probleem axeerde zich
voornamelijk op deze ontslagname
als rijksambtenaar op 31 oktober
1981 om naar de OVV te komen en
daar te worden tewerkgesteld. Het is
tevens een problematiek die ook uit-
gaat van beloften gedaan door toen-
malige Ministers in 1981 omtrent de
uiteindelijke pensioenrechten van die
algemene directeur. Ik citeer zowel
het benoemingsbesluit van 29 okto-
ber 1981, artikel 6, als een brief van
23 november 1982 die namens de
Staatssecretaris voor Pensioenen aan
de heer Van Impe werd gestuurd.

Dit alles laat de indruk aan de heer
Van Impe dat er geen vuiltje aan de
lucht was. Het is bij brief van 3 de-
cember 1985 dat intern, in de Execu-
tieve door de Staatsecretaris voor
Pensioenen aan Minister Geens
wordt medegedeeld dat de heer Van
Impe geen aanspraak kan maken op
het genot van een rustpensioen, ten
laste van de Omslagkas voor Ge-
meentelijke Pensioenen, uit hoofde
van de door hem als directeur van de
Opera voor Vlaanderen gepresteerde
diensten, aangezien zijn benoeming
als directeur niet kan worden be-
schouwd als een benoeming in vast
verband, maar als een benoeming
voor beperkte duur.

Op basis daarvan zijn heel wat moei-
lijkheden gerezen inzake de beslissin-
gen van de Raad van Bestuur. Ik ver-
wijs hier ondermeer naar de beslis-
sing van de Raad van Bestuur van 3
februari 1986, waarbij een poging
werd gedaan om dit probleem te om-
zeilen.

Ten eerste, er werd beslist de heer
Van Impe vast te benoemen in het
kader van de voorziene vacante be-
trekking van technisch directeur van-
af 1 november 1981, dus met terug-
werkende kracht van 4 jaar en enkele
maanden.

Ten tweede, er werd beslist hem een
hogere functie van algemeen direc-
teur toe te kennen vanaf die datum
en hem een rust- en overlevingspen-
sioen voor een volledige loopbaan te
waarborgen te laste van het Rijk.

Daartegen zijn dan onmiddellijk ve-
to’s uitgesproken door de heer Van

der Bruggen, Regeringscommissaris
voor de Minister van Cultuur, en
door de heer Nicolaï, Regeringscom-
missaris voor de Minister van Begro-
ting. Na ruggespraak met de Ge-
meenschapsminister van Cultuur
heeft uiteindelijk de heer Waltniel,
Gemeenschapsminister van Finan-
ciën en Begroting het veto van de
heer Nicolaï bekrachtigd.

In die omstandigheden heeft de Raad
van Bestuur op 3 maart 1986 toelich-
ting gekregen vanwege de Regerings-
commissarissen omtrent hun verzet :
,,Indien de discussie met de Omslag-
kas niet tot een goed eind komt,
dient de instemming van de Minister
van Begroting voor het vooropgestel-
de complement ten laste van de OVV
bekend te zijn. De Minister moet we-
ten hoeveel deze méér-uitgave jaar-
lij ks inhoudt. ”

De Regeringscommissarissen deel-
den dan mede dat alle pogingen moe-
ten worden aangewend om toch dat
pensioen los te krijgen bij de Omslag-
kas. Indien dit niet mocht slagen
moet de Raad een berekening maken
welke de budgettaire last, lastens  de
OVV zou zijn, die in de plaats van
de Omslagkas zou moeten worden
betaald aan de heer Van Impe ; dat
bedrag moet ter goedkeuring aan de
Minister van Begroting worden voor-
gelegd.

In de realiteit is dit niet gebeurd en
zijn er een aantal eigenaardige zaken
gebeurd : enerzijds werd door een
beslissing van de Raad van Beheer
van 14 maart 1986 beslist de heer Van
Impe die op 1 maart 1986 op pen-
sioen ging, de regie van Faust toe te
kennen, dit als een soort compensa-
tie ; daarvoor werd hem een bedrag
van 180.000 frank uitbetaald, wat zou
overeenkomen met een bijkomende
wedde voor de maanden januari en
februari.

Anderzijds werd vanaf 1 maart 1987
aan de heer Van Impe een maande-
lijks bedrag uitbetaald van 62.000
frank, in afwachting - zo zegt de
Minister tijdens de ondervraging in
de Commissie - dat een definitieve
afhandeling van zijn dossier inzake
aanvullend pensioen wordt bereikt.

Er was ook heel wat te doen rond de Nergens heeft de Commissie enige
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beslissing van de Raad kunnen terug-
vinden die deze uitbetaling staaft of
toelaat, zodanig dat in die omstandig-
heden de Commissie de mening is
toegedaan dat de heer De Meester
uit eigen beweging, al dan niet mon-
delinge goedkeuring hebbende van
sommige leden van de Raad van Be-
stuur, overgegaan is tot die maande-
lij kse stortingen.

Het is dan pas, nadat wij in de On-
derzoekscommissie de aandacht van
de heer De Meester, zakelijk direc-
teur, gevestigd hebben op zijn per-
soonlij ke verantwoordelijkheid inza-
ke deze uitbetalingen, dat er zich
plots nieuwe feiten voordeden en dat
de, heer De Meester op 22 oktober
1986 de Voorzitter van de Raad van
Bestuur aanschrijft en de aandacht
vestigt op de pensioenregeling van de
heer Van Impe.

In die brief drukte de Minister zijn
bezorgdheid uit over de correctheid
van het feit dat sedert maart 1986
een maandelijks bedrag van 62.000
frank werd uitgekeerd, gelet op het
veto van de Regeringscommissaris-
sen, bevestigd door de bevoegde Ge-
meenschapsminister, zoals ik straks
reeds uiteenzette.

Op 18 november 1986 besliste de
Raad van Bestuur tot de regularise-
ring van de betalingen tussen maart
en november. Tezelfder tijd werd be-
slist een einde te maken aan de na-
volgende betalingen. De Raad beslis-
te geen verdere voorschotten meer
uit te betalen aan de heer Van Impe
vanaf die datum. De Voorzitter van
de Raad van Bestuur verwijst naar
het feit dat de Regeringscommissaris-
sen verzet hebben aangetekend en
dat de bevoegde Ministers dit verzet
hebben bevestigd. De Raad besliste
eveneens de betaalde voorschotten
terug te vorderen maar de termijn en
modaliteiten ervan zouden later wor-
den bepaald.

Totdaar  de evolutie van de statuten
en enkele problemen in verband met
het personeelsstatuut.

Dan is er nog het omvangrijke hoofd-
stuk ,,artikel 42”.

De Commissie heeft alles ijverig uit-
geschreven. Ik kan resumeren. In-
dien het politieke jargon van de jong-
ste weken zou hebben bestaan op het
ogenblik dat wij het verslag opmaak-
ten, hadden we kunnen zeggen : ,,Dit
is een mallemolen, een carrousel”.

Artikel 42 werd nagenoeg woordelijk
overgenomen uit het voorstel van de
werkgroep tot oprichting van een In-
tercommunale Vereniging Opera
voor Vlaanderen. Dat voorstel da-
teert van 1976. De woorden ,,Bel-
gische Staat” werden alleen vervan-
gen door de woorden ,,Vlaamse Ge-
meenschap”. De Vlaamse Gemeen-
schap was intussen bevoegd ingevol-
ge de evolutie van de staatsstructu-
ren.

Belangrijk bij het tot stand komen
van artikel 42 is de rol van de Inspec-
tie van Financiën.

De Inspectie van Financiën deelde op
12 mei 1981 in een nota aan de
Staatssecretaris van Cultuur, Toeris-
me en Huisvesting - mevrouw R.
De Backer-Van Ocken - haar op-
merkingen betreffende het vooront-
werp van statuten van de Intercom-
munale Vennootschap ,,Opera  voor
Vlaanderen” mee.

De opmerkingen in verband met arti-
kel 42 luiden als volgt : ,,Wat betreft
de subsidiëring komen de bijkomen-
de lasten volledig op de rug van de
Begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap.“. . .

,,Het eventueel resterend nadelig sal-
do zal ook door de Vlaamse Ge-
meenschap worden gedragen. “. , .

,,In haar besluit
Financiën nog :

zegt de Inspectie van

,,Volgens de Inspectie van Financiën
is het nochtans niet opportuun dat de
Vlaamse Gemeenschap van de inter-
communale vereniging deel uit-
maakt. Zeker niet wanneer alle bij-
komende lasten op de Vlaamse Ge-
meenschap worden afgewenteld zon-
der dat zij over de praktische moge-
lijkheden beschikt om de bijkomende
tekorten te beperken.

De Inspectie van Financiën is van
oordeel dat de Vlaamse Raad op ie-
der ogenblik, zeker in de huidige

budgettaire moeilijke situatie, het
plafond van haar verbintenissen zelf
moet kunnen bepalen.

Tot slot lijkt het gewenst, dat vooraf-
gaandelijk de structuur van de gefu-
sioneerde opera concreet zou worden
uitgewerkt zodanig dat een gedetail-
leerde raming van de betreffende
kosten kan worden gemaakt alsmede
de verwachte evolutie.”

Duidelijker kan het niet : de Inspec-
tie heeft haar rol vervuld maar heeft
weinig gehoor gekregen. Hoewel be-
denkingen werden geformuleerd,
werd artikel 42 tel quel goedgekeurd
en ondertekend door de bevoegde
Staatssecretaris.

In de beslissing van de Executieve
het volgende te vermelden :

is

,,De Executieve meent evenwel dat
te gelegener tijd aan de Regerings-
commissaris van de Intercommunale
Vennootschap ,,Opera voor Vlaande-
ren” precieze instructies moet wor-
den gegeven met het oog op de be-
perking van de uitgaven. ”

Men heeft gedeeltelijk gevolg gege-
ven aan de opmerkingen van de In-
spectie van Financiën, echter op een
,,caduque” wijze.

Artikel 42 is zodanig ruim dat de
vraag rijst of ooit een Regeringscom-
missaris de bevoegdheid had om de
toepassing van artikel 42 tegen te
houden.

Ik wil toch even vermelden dat de
heer Dieltjens, die in 1981 als Inspec-
teur van Financiën het hierboven ver-
melde advies kreeg, gehoord werd
door de Commissie en letterlijk het
volgende zei :

,,Ik heb toen de aandacht van de Mi-
nister van Cultuur gevestigd op het
feit dat het bestaan van artikel 42bis
in feite een blanco cheque inhoudt
en de Vlaamse Gemeenschap niet de
middelen heeft om dat deficit binnen
de perken te houden. Dat is in feite
het fundamentele probleem”. Hij
heeft geresumeerd wat het probleem
was en wat het geworden is, maar hij
onderstreepte dat de bevoegde Mi-
nister het probleem kende op het
ogenblik van de start.
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Mevrouw De Backer-Van Ocken
werd eveneens gehoord en door de
Commissie ondervraagd omtrent dit
artikel. Ze verklaarde :

,,Iedereen evenwel had angst voor
wat de toekomst zou bieden. U her-
innert zich dat er toen reeds crisis
was en men van oordeel was dat men
onvoldoende op subsidies zou kun-
nen rekenen.

Het enige middel om ervoor te zor-
gen dat er, ondanks alles, voldoende
gelden zouden voorradig zijn om het
bestaan van de opera te blijven verze-
keren was het inlassen van dit artikel.
Zoals ik reeds zei doet men in de
praktijk hetzelfde als in het Ballet
voor Vlaanderen en zelfs in de Phil-
harmonie, maar het staat natuurlijke
op papier anders geschreven.” Zij
wees er bovendien op dat de gecon-
testeerde beslissing werd genomen
door de voltallige Executieve : ,,De
volledige Executieve heeft de beslis-
sing genomen. U zult zich wel herin-
neren dat wij in die tijd met consen-
sus moesten beslissen, en dat is ge-
beurd, om over dit bezwaar van de
Inspectie van Financiën heen te stap-
pen.” Het zou onjuist zijn de verant-
woordelijheid te beperken tot de
Staatssecretaris voor Cultuur. De
voltallige Executieve deelt de verant-
woordelij kheid ter zake.

Een ander punt dat uit de verklarin-
gen van mevrouw De Backer te ont-
houden valt, is de motivering waar-
om de genoemde bedragen niet wer-
den geïndexeerd. Zij zegt : ,,Daar
heeft men zich in de Executieve te-
gen verzet, omdat men vond dat dit
toch een hoge som was en niet wist
hoe het met de indexatie zou gaan in
de toekomst, enzovoort. Men wilde
zich niet vastleggen. Men heeft dus
eigenlijk gekozen de andere formule
te gebruiken.”

Het is tragisch en merkwaardig tege-
lijkertijd dat bij de keuze tussen de
blanco cheque die artikel 42 is en de
indexering men, niet wetend hoe de
indexering zou verlopen, gekozen
heeft voor de blanco cheque.

Wel heeft mevrouw De Backer er
aan toegevoegd dat het nooit de in-
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tentie van de Executieve is geweest,
maar dat de idee was dat de Rege-
rinscommissaris de zaken in de hand
zou houden. Dit is flagrant in tegen-
spraak met de interpretatie van alge-
meen directeur Van Impe van dit ar-
tikel 42.

Mevrouw De Backer zegt verder :
,,U moet zich herinneren - en de
Voorzitter heeft het daareven gesug-
gereerd - dat de stad Brussel voor
21 miljoen een eigen opera binnen
zijn grenzen had, terwijl de twee an-
dere steden er toch 90 miljoen voor
uitgaven. Bijgevolg werd het overige
in Brussel door de Staat bijgelegd.
het is dus moeilijk de steden Antwer-
pen en Gent te overtuigen dat zij bo-
ven 90 miljoen, plus de moeilijkhe-
den met de gebouwen, nog zouden
moeten opleggen. Dat is één van de
achtergronden.”

Dat zal wel juist zijn gelet op de hou-
ding van de steden achteraf die zich
bleken vast te klampen aan het be-
drag van 90 miljoen, niet-geïnde-
xeerd.

Na de ondertekening is de mallemo-
len echt beginnen te draaien, na de
goedkeuring van de statuten van 24
november 1982 op basis van een nota
van de toenmalige Gemeenschapmi-
nister,  de heer Galle. De Executieve
besliste op 24 november 1982 om het
voorstel tot goedkeuring van de Ge-
meenschapsminister van Binnenland-
se Aangelegenheden te volgen, mits
het ontwerp-besluit zou worden aan-
gepast als volgt :

Daarvan wil ik twee belangrijke za-
ken vermelden :

a. dat in de preambule volgende ali-
nea zou worden toegevoegd : ,,Over-
wegende dat een aantal wijzigingen
in voormeld ontwerp van statuten
aangewezen zijn”. Wij weten niet wat
dit betekent. Het is een vage formu-
lering ;

b. een artikel 2 wordt toegevoegd dat
als volgt luidt : ,,Dit besluit geldt voor
een termijn van zes maanden, die in-
gaat op de dag van zijn publikatie bij
uittreksel in het Belgisch Staatsblad”.
Dit artikel zal achteraf aanleiding zijn
tot problemen.
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Na deze beslissing volgt dan een
nieuwe nota van de Gemeenschaps-
minister Galle, nota die dateert van
enkele dagen later, waarbij de Minis-
ter blijkbaar herinnert aan de stelling
van de Voorzitter van de Executieve
die erop neerkomt dat de Executie-
ve, met de termijn van zes maanden
onder punt b. te vermelden, een on-
wettelijke beslissing heeft genomen.
Hij stelt duidelijk in die brief dat een
goedkeuring niet voorwaardelijk kan
worden verleend, dit in tegenstelling
tot de machtiging. De Executieve
wordt daardoor opnieuw gevat en be-
slist op 2 maart 1983 met eenparig-
heid - en dat betekent dat de be-
trokken Gemeenschapsminister zich
blijkbaar bij deze beslissing heeft
aangesloten - om de beslissing van
24 november 1982 te herbevestigen
met als motivering dat de goedkeu-
ring daarin vervat geen ,,voorwaarde-
lijk” maar wel een ,,tijdelijk” karak-
ter heeft wat niet strijdig is met de
principes van de administratief recht.

Vervolgens is er het nieuwe luik dat
omtrent die problemen wordt ge-
opend, namelijk het luik betreffende
de wijziging van de statuten. Vrij
snel, vanaf de bespreking van de be-
groting 1983, wordt door de Execu-
tieve beslist dat de statuten dringend
moeten worden aangepast. Er speel-
den zich allerlei ontmoetingen af tus-
sen de Vlaamse Executieve en de
OVV, waarbij telkens vanuit de Exe-
cutieve wordt gevraagd de statuen
aan te passen en waarbij aan de kant
van de OVV dit, zeker in hoofde van
de steden, telkens wordt geweigerd.
De Executieve verzoekt om die wijzi-
ging om aldus artikel 42 kwijt te spe-
len.

Dan is er nog een derde luik in de
discussie opgedoken, namelijk de
vraag of één en ander, zoals bepaald
in artikel 42, niet in strijd zou zijn
met het Burgerlijk Wetboek, meer
bepaald artikel 1855 dat het zoge-
naamde leeuwebeding behandelt.
Daarover is heel wat te doen ge-
weest, tot en met verschillende On-
derzoekscommissies, tot en met juris-
ten die mekaar tegenspraken, waar-
van de ene beweerde dat het een
leeuwebeding was en waarvan de an-
dere beweerde dat het geen leeuwe-
beding was. H o e  d a n  o o k ,  d i t
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heeft een tijdlang gespeeld met tus-
sendoor de beslissingen van de Exe-
cutieve en de voorstellen van de Mi-
nister van Cultuur aan de steden om,
op basis van een strijdigheid met ar-
tikel 1855, over te gaan tot een her-
ziening van de statuten. De steden
hebben steevast neen geantwoord op
al die voorstellen. Voor de lange ge-
schiedenis ter zake verwijs ik naar
het verslag op de pagina’s 70 en vol-
gende en 90 en volgende.

Merkwaardig feit evenwel is dat mid-
den die drievoudige discussie artikel
42 toch wordt toegepast en wel op
twee ogenblikken, namelijk op 12 ja-
nuari 1984 waarop Gemeenschapsmi-
nister Poma het ministerieel besluit
ondertekent, houdende aanvullende
werkingstoelagen en verhoging van
het aandeel in het maatschappelijk
kapitaal van de Intercommunale
Vennootschap ,,Opera voor Vlaande-
ren”. Luidens artikel 1 van dit minis-
terieel besluit wordt een bedrag van
41.400.000 frank, aan te rekenen op
de kredieten van sectie 47, artikel
43.21.02, van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het
dienstjaar 1983 als aanvullende wer-
kingstoelagen tot aanzuivering van
het deficit van vorige jaren toege-
kend aan de Intercommunale ,,Opera
voor Vlaanderen” te Gent. Dit was
een eerste beslissing.

Een tweede gelijkaardige beslissing
dateert van 25 oktober 1984 waarbij,
in toepassing van artikel 42, Minister
Poma  op 7 december 1984 een bijkre-
diet van 130.200.000 frank onderte-
kent voor de eerste twee werkingsja-
ren van de OVV. Alhoewel de Exe-
cutieve op dat moment in alle toon-
aarden en via verschillende kanalen
zegde dat artikel 42 niet toepasselijk
was, paste ze artikel 42 toch toe. Er
zijn dan een hele tijd variaties ge-
weest op de verschillende thema’s die
ik al heb aangehaald : op een bepaald
ogenblik hield de Executieve voor
dat de Opera voor Vlaanderen de
facto ophield te bestaan - ik verwijs
hiervoor naar de nota van de heer
Poma van 26 januari 1984 - op een
ander moment was er sprake van stu-
diecommissies. Een gespecialiseerde
commissie ad hoc gaf het advies om

naar een parastatale over te gaan,
stellende dat dit het meest voordelig
is. Ik citeer : ,,Volgens de werkgroep
ad hoc is dit de minst kostelijke ope-
ratie. De parastatale B zou zo opge-
vat worden dat de Vlaamse Gemeen-
schap zelf haar financieel aandeel zou
kunnen bepalen, waardoor meteen
tegemoet gekomen wordt aan het
verdwijnen van de inhoud van artikel
42 der statuten van de intercommu-
nale. Een ontbinding kan dus verme-
den worden. Bij dergelijke operatie
moet de parastatale evenwel starten
met ,,een schone lei”. In elk geval
moet het geaccumuleerde deficit (dat
ca. 250 miljoen zal bedragen op 1
januari 1985))  opgevangen worden
door een consolidatielening zoals dat
ook het geval was voor de Philharmo-
nie van Vlaanderen”. Hoe langer
men wacht met deze operatie, zegt
de commissie ad hoc, hoe groter het
geaccumuleerd deficit zal worden.
Dit was niet moeilijk te voorspellen.
De oplossing vergt echter onderhan-
delingen, zegt de commissie ad hoc,
met Gent en Antwerpen en ze vraagt
dat die onderhadelingen dringend
zouden plaatsvinden om het seizoen
1985-1986 niet te hypothekeren. Het
verslag van de commissie ad hoc is
toegevoegd aan de reeks verslagen
die in deze aangelegenheid ooit ge-
maakt zijn. Ik bespaar u de verdere
onderzoeken.

Dan is er ook het voorstel van de
heer Poma van 24 oktober 1984 ge-
weest tot oprichting van een parasta-
tale. Dit voorstel werd niet gevolgd.
Dit voorstel vermeldde eveneens dat
het operagebouw moest worden her-
steld, en dit onder punt zes, en dat
de Vlaamse Gemeenschap 60 procent
van de herstellingskosten op zich zou
nemen. De heer Poma  werd daarin
niet gevolgd door de Executieve in
die zin dat de beslissing verdaagd
werd en ad calendas graecas  werd
verschoven.

Na de twee uitkeringen wordt in het
kader van artikel 42 als vaste lijn aan-
genomen dat onder geen enkel be-
ding nog enig bijkrediet in overwe-
ging zal worden genomen. Met ande-
re woorden onder geen enkel beding
zal artikel 42 nog worden toegepast.
Dat is de vaste lijn die door de vorige
Executieve werd gevolgd en die door

de huidige Executieve werd voortge-
zet, al is de huidige Executieve onder
meer druk komen te staan aangezien
de liquiditeitsmoeilijkheden in de
loop van het bestaan van de huidige
Executieve groter zijn geworden.

Alhoewel de huidige Executieve
eveneens van plan was artikel 42 niet
toe te passen heeft zij toch andere
wegen willen bewandelen. De Com-
missie heeft op grond van alle opge-
vraagde documenten kunnen merken
dat de Executieve niet meer probeer-
de te stellen dat de Opera feitelijk
had opgehouden te bestaan - alhoe-
wel hij in feite nog altijd bestond -
niet meer artikel 42 probeerde te loo-
chenen. Hij realiseerde zich wel dat
er ooit zou moeten worden betaald.
De huidige Executieve probeerde op
een andere en handiger manier van
het probleem af te geraken. De hui-
dige Minister van Cultuur heeft zelf
op een bepaald moment laten ver-
staan dat een bijkrediet van 84 mil-
joen mogelijk zou zijn. Hij werd
daarin niet gevolgd door de Executie-
ve. Daarna hebben zich incidenten
afgespeeld in de Algemene Vergade-
ring en in de Raad van Bestuur met
discussies omtrent dagvaardingen die
vanuit de Opera voor Vlaanderen
zouden worden gelanceerd.

Uiteindelijk heeft de Commissie vast-
gesteld dat de problematiek van arti-
kel 42 niet was opgelost en dit omdat
artikel 42 perfect tegemoet kwam aan
de bedoelingen twee van de drie part-
ners, namelijk de twee steden. Die
gaven uiteraard hun fiat niet om het
artikel in kwestie in vraag te stellen.
En de Vlaamse Gemeenschap had
niet de mogelijheid om dit artikel te
wijzigen aangezien zij - en daar sluit
ik de kring bij het punt waar ik hem
begonnen was - statutair aanvaard
had dat op alle mogelijke echelons
de twee steden samen over meer
mandaten zouden beschikken dan de
Vlaamse Executieve. Tot daar dit
deel van het verslag..

De Voorzitter : De heer Van Parys
heeft het woord.

De heer T. Van Parys, verslaggever,
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mevrouw en mijnheer de Mi-
nister, collega’s, de heer Van den
Bossche heeft de structurele en statu-
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taire oorzaken aangeduid van de fi-
nancieel dramatische situatie waarin
de Intercommunale ,,Opera voor
Vlaanderen” terecht is gekomen.

Het ligt in mijn bedoeling in een bon-
dig verslag de andere oorzaken even
te overlopen.

Ondanks artikel 42, kon het deficit
in ruime mate beperkt zijn gebleven,
had iedereen op zijn niveau de mid-
delen aangewend die voorhanden
waren en die misschien voor de hand
lagen.

Had ieder zijn verantwoordelijkheid
genomen, stonden wij vandaag niet
met een deficit van 500 miljoen. Dit
is een van de conclusies van de Com-
missies belast met het Onderzoek.
De Commissie heeft zulks op de di-
verse echelons aangetoond.

Een eerste echelon dat werd onder-
zocht, is het echelon van de Executie-
ve, en ik bedoel dan meer bepaald
de vorige Executieven.

De Executieve heeft geen of onvol-
doende gebruik gemaakt van de mo-
gelijkheden welke de wet van 1 maart
1922 en de wet van 16 maart 1954
boden.

De wet van 1 maart 1922 op de ver-
eniging van gemeenten tot nut van
het algemeen, voorziet in de moge-
lijkheid om controle uit te oefenen
op al de verrichtingen der vereniging
en met het oog hierop, om alle staten
en inlichtingen te vorderen welke,
zowel ter plaatse als per correspon-
dentie dienen ingewonnen. Men kan
zich verzetten tegen de tenuitvoerleg-
ging van elke maatregel, die in strijd
is met de wet, de statuten en het al-
gemeen belang. Het koninklijk be-
sluit van 24 februari  1959 ter uitvoe-
ring van deze wet voorziet in twee
Regeringscommissarissen.

1. De Regeringscommissarissen aan
te wijzen door de Gemeenschapsmi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden.

2. De ambtenaar die aan het hoofd
staat van de dienst Regionale en Lo-
kale Besturen van het Ministerie van
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de Vlaamse Gemeenschap is van
rechtswege Regeringscommissaris.

De Commissie is tot de vaststelling
gekomen dat de Gemeenschapsmi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden geen gebruik heeft gemaakt
van de mogelijkheden welke de wet
van 1 maart 1922 en het koninklijk
besluit van 24 februari 1959 hem bo-
den.

Daarnaast is er de wet van 16 maart
1954 inzake de instellingen van open-
baar nut welke aan de Regerinscom-
missarissen aangeduid door enerzijds
de Gemeenschapsminister van Be-
groting en anderzijds door de Ge-
meenschapsminister van Cultuur en
aan deze Ministers zelf zeer specifie-
ke bevoegdheden geeft.

De Regeringscommissarissen hebben
de mogelijkheid om beroep in te stel-
len tegen elke beslissing die strijdig
is met de wet, de statuten of het alge-
meen belang, bij de Minister die hen
heeft voorgedragen.

De Minister kan het beheersorgaan
van de instelling verder verplichten
om te beraadslagen over ieder door
hem bepaalde aangelegenheid wan-
neer het algemeen belang of de nale-
ving van de wet of reglementen het
eist.

Gaat het beheersorgaan daarop niet
in, dan kan de Executieve zich in de
plaats stellen van het beheersorgaan
door zelf de beslissing te nemen.

De Commissie heeft ter zake ten aan-
zien van de Gemeenschapsminister
van Cultuur vastgesteld dat hij geen
gebruik heeft gemaakt van de moge-
lijkheid bedoeld in de wet van 16
maart 1954 om de Raad van Bestuur
te verplichten tot beraadslaging over
een door de Executieve aanvaardba-
re begroting en om desgevallend in
de plaats van de Raad van Bestuur
beslissingen te nemen.

Ten aanzien van de Gemeenschaps-
minister van Begroting stelde de
Commissie vast dat deze weliswaar
reageerde op de veto’s uitgebracht
door de Regeringscommissarissen
door deze te bekrachtigen en door te
sturen aan de Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden

doch hierbij naliet zijn bevoegdheid
uit te putten hem toegekend ingevol-
ge de hierboven geciteerde wet van
16 maart 1954.

De Gemeenschapsminister had hier-
door een eigen bevoegdheid die niet
ondergeschikt is aan de bevoegdheid
van de Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden.

Ik kom thans tot het tweede echelon
dat in datzelfde perspectief door de
Commissie werd onderzocht, met na-
me het echelon van de Regerings-
commissarissen.

Aansluitend op wat hierboven werd
uiteengezet, hebben de Regerings-
commissarissen evenmin hun be-
voegdheden uitgeput.

Ten eerste zijn er de Regeringscom-
missarissen aangeduid in uitvoering
van de wet van 1 maart 1922. De
Directeur-generaal van Lokale en
Regionale Besturen, alhoewel hij van
rechtswege Regeringscommissaris
was, werd slechts in 1984 als Rege-
rinscommissaris bij de OVV toege-
voegd.

Hetzelde gebeurt met de Regerings-
commissaris die door de Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden moet aangesteld
worden. De laattijdigheid is hier te
wijten aan een dwaling in hoofde van
de betrokken Minister over zijn be-
voegdheid.

Bovendien wordt de ruime controle-
bevoegdheid die in de wet bedoeld is
niet gebruikt.

Ter zake kan worden gesteld dat on-
ze controlevorm, op basis van de wet
van 1 maart 1922 in de feiten, door
foutieve toepassing van de wet, ge-
faald heeft.

Ten tweede zijn er de Regeringscom-
missarissen aangewezen door de Ge-
meenschapsministers van Begroting
en Cultuur.

In tegenstelling tot de Regeringscom-
missarissen in uitvoering van de wet
van 1 maart 1922 maakten deze Re-
geringscommissarissen wel regelma-
tig gebruik van hun vetorecht.

Maar ook zij hebben een zeer be-
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perkte interpretatie gegeven van hun
opdracht : ze beperken er zich in gro-
te lijnen toe de beslissingen van de
Raad van Bestuur te evalueren ten
aanzien van de wetten, de statuten
en het Algemeen belang.

Door de beperkte interpretatie van
hun opdracht maakten de Regerings-
commissarissen geen gebruik van de
specifieke bevoegdheid die ze had-
den om de Raad van Bestuur te ver-
plichten opnieuw te beraadslagen
over de begoting. Door deze be-
voegdheid niet aan te wenden, ver-
hinderen zij de Executieve, indien de
Raad van Bestuur geen gevolg zou
hebben gegeven aan die opdracht of
indien de nieuwe beraadslaging niet
voldaan zou hebben, zich in zijn
plaats te stellen, teneinde de belan-
gen van de Vlaamse Gemeenschap
te vrijwaren.

Het derde echelon is het niveau van
de Raad van Bestuur van de Inter-
communale Opera voor Vlaanderen.
Niettegenstaande de uiterst netelige
kastoestand wordt door de Raad van
Bestuur na 11 februari 1983 geen op-
vraging meer gedaan van maatschap-
pelijk kapitaal alhoewel nog 70 ten
honderd diende volstort. Pas wan-
neer dit feit in de Commissie van On-
derzoek herhaaldelijk werd aange-
sneden, besliste de Raad van Bestuur
op 27 oktober 1986 het resterende
kapitaal op te vragen, klaarblijkelijk
omwille van de Onderzoekscommis-
sie.

Verder komt de Commissie tot vol-
gende vaststellingen :

- de begrotingen werden laattijdig
en onrealistisch opgemaakt en na de
veto’s van de Regeringscommissaris-
sen werd geen nieuwe begroting op-
gemaakt ;

- de budgetcontrole was onbestaan-
de : delegaties werden systematisch
overschreden, de bedragen van de
bestellingen werden niet gerespec-
teerd, de wetgeving inzake over-
heidsopdrachten werd niet nage-
leefd, er waren exuberante over-
schrijdingen van decors, de begroting
per produktie werd voorgelegd nadat
een deel van de produktie voorbij
was ;

- de inschatting van de kostprijs van
het aanvullend pensioen ten laste van
de begroting van de OVV gebeurde
blijkbaar grondig foutief. Daarom-
trent heeft collega Van den Bossche
nadere specificaties gegeven.

Ook in verband met de pensioenre-
geling van de algemeen directeur is
de Raad foutief opgetreden.

Het vierde echelon is dat van het Col-
lege van Commissarissen. Dit Colle-
ge heeft gedeeltelijk zijn taak vervuld
en is dan ook op herhaaldelijke wre-
vel gestuit van de Raad van Bestuur
en de directie.

Het College van Commissarissen is
erin geslaagd sommige correcties te
doen aanbrengen in de boekhoud-
kundige verwerking. Daarnaast werd
er echter op vragen niet of onvolledig
geantwoord door de bevoegde orga-
nen of werden tal van opmerkingen
geen gevolg waardig geacht.

Anderzijds heeft het College, niette-
genstaande de geregelde vergaderin-
gen de inconsistenties in boekhou-
ding en jaarrekening, noch de gevol-
gen voor de OW  van de foutieve
handelwijze bij de verrekening met
en de vereffening van de Koninklijke
Opera Gent aan de kaak gesteld.
Hierdoor hebben deze deficiënties
zich kunnen ontwikkelen met alle ne-
gatieve gevolgen vandien.

Ten vijfde is er de algemeen direc-
teur. Hier moet wel een onderscheid
worden gemaakt tussen de algemeen
directeur en de zakelijk directeur.

De algemeen directeur heeft heel
veel macht naar zich toe getrokken.
Zo werd de delegatie regelmatig
overschreden, maar in de notulen
vinden we ter zake weinig gegevens.
Volledigheidshalve moet hieraan
worden toegevoegd dat de algemeen
directeur zelf de notulen opstelde.

In werkelijkheid deed de algemeen
directeur wat hij dacht te moeten
doen. De Raad van Bestuur werd
dan ook regelmatig geconfronteerd
met beslissingen waartegen geen ver-
haal mogelijk was. In feite werd door
deze houding ook elk gesprek met de
Executieve op zijn minst bemoeilijkt.

Diverse getuigen stellen inderdaad

dat de algemeen directeur de aanpak
van de OW zeer groots zag, zeer
ruim omsprong met de financiële
middelen, herhaaldelijk zijn delega-
tie overschreed en eigenmachtig op-
trad. De algemeen directeur schreef
op 11 mei 1983 aan de Regeringscom-
missarissen dat om systematisch de
term deficit te gebruiken, zij geen en-
kele rechtsgrond hadden. Voor de al-
gemeen directeur kon, althans in de-
ze brief, de OW geen deficit maken
gelet op artikel 42.

Tenslotte is er de zakelijk directeur.
De Onderzoekscommissie heeft vast-
gesteld dat er een onvoldoende con-
sistentie van de boekhouding bestaat
in verband met de rekeningen. De
jaarrekeningen lijden aan hetzelfde
euvel, met als gevolg dat consequen-
te periodieke vergelijkingen onmoge-
lijk werden.

Het is onloochenbaar dat deze toe-
stand kon scheefgroeien door het feit
dat de zakelijk directeur weinig in-
zicht had in zijn eigen boekhouding.
Op dit negatieve gegeven entte zich
bovendien nog een vorm van slordig-
heid.

De zakelijk directeur had geen con-
trole op de uitvoering van de begro-
ting.

Inzake de relatie OW-KOG in ver-
effening stelt de Commissie vast dat
de zakelijk directeur van de OVV,
tevens vereffenaar van de vzw KOG,
zware fouten maakte. Door foutieve,
minstens onvolledige inlichtingen te
verstrekken aan de Vlaamse Ge-
meenschap en aan de fiduciaire werd
een overschot gecreëerd in hoofde
van de vzw in vereffening ten belope
van 8.850.870 frank. Dit overschot
werd bovendien geboekt als eigen
vermogen van de VZW.  Daarenbo-
ven werden sommige baten - bij de
Commissie bekend - voor ten min-
ste 4.464.955, niet geboekt in de jaar-
rekening per 31 december 1985. Zo-
wel de foutieve boeking als de niet-
boeking vormen een benadeling van
de Vlaamse Gemeenschap. In con-
creto heeft de vereffenaar door fou-
tieve,  minstens onvolledige verkla-
ringen te verstrekken, toelagen ont-
vangen waarop de vzw KOG in ver-
effening geen recht had. Bovendien
heeft de vereffenaar, in een later sta-
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dium, nagelaten te verklaren dat hij
niet langer het genot mocht hebben
van een gedeelte van de toelage ver-
strekt door de overheid.

moet een tweede garantie zijn. Dit ze betrekking hebben op de artikelen
vergt een individuele ingesteldheid 1 en 2 van het koninklijk besluit van
gericht op verantwoordelijkheidszin. 31 mei 1933, via haar Voorzitter ter
Deze is vaak al te weinig aanwezig, kennis te brengen van de heer Procu-
vandaar dat van overheidswege con- reur-generaal bij het Hof van Beroep
trolemechanismen noodzakelijk zijn te Gent.

Al deze feiten vormen een inbreuk
op de artikelen 1 en 2 van het konink-
lijk besluit van 31 mei 1933. Overtre-
ding van deze artikelen wordt gesanc-
tioneerd  met de door de artikelen 496
en 508 van het Strafwetboek voorzie-
ne straffen.

welke effectief worden aangewend.
De verantwoordelijkheden dienen in-
derdaad  bepaald en gesanctioneerd
te worden.

De huidige structuur van de OVV
heeft ongetwijfeld een te zware bud-
gettaire impact.

Het verslag van de Commissie, de
besluiten inbegrepen, werd eenparig
goedgekeurd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer De Beul
heeft het woord.

Tevens werd het koninklijk besluit
nummer 5 van 18 april 1967 betref-
fende de controle op de toekenning
en de aanwending der toelagen aldus
geschonden.

Maar hoe de structuren ook zijn, zij
zullen moeten gedragen worden door
mensen welke hun verantwoordelijk-
heid nemen als goede beheerders van
de gelden van de gemeenschap.

Tot conclusie kan worden gesteld dat
dit overzicht aantoont dat indien elk
voor zich de wettelijke en statutaire
middelen had aangewend welke be-
schikbaar waren en indien iedereen
zijn verantwoordelijkheid had geno-
men, de financiëel dramatische situa-
tie waarin de Intercommunale zich
bevindt minder dramatisch zou zijn
geweest. Een deficit uitsluiten was
onmogelijk, het deficit beperken kon
daarentegen wel.

Ten persoonlijke titel en buiten mijn
rol als verslaggever, wil ik erop wij-
zen dat deze bedenkingen ook gelden
voor de toekomstige structuur van de
Opera voor Vlaanderen, weze het nu
een VZW, een stichting, een inter-
communale, met of zonder artikel 42.
Wanneer de bevoegde personen niet
hun verantwoordelijkheid op nemen
om de gelden goed te beheren dan
zullen wij andermaal vlug afglijden
naar een zwaar deficit.

De heer A. De Beul (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik meen
mijn uiteenzetting te mogen aanvat-
ten met de vaststelling dat deze eer-
ste door de Vlaamse Raad opgerichte
Onderzoekscommissie haar werk
voortreffelijk heeft verricht. Het ge-
zag, de competentie, de onpartijdig-
heid en de hardnekkigheid van haar
Voorzitter is daaraan wellicht niet
vreemd.

Het bepaalde van artikel 42 leidde
zeker niet tot responsabilisering. On-
danks het artikel 42 waren er evenwel
voldoende middelen voorhanden om,
op de diverse echelons, in te grijpen
ten einde de financiële situatie min-
der uit de hand te laten lopen.

Een dergelijke en efficiënte controle
op de uitvoering van de begroting
zou ongetwijfeld gunstige resultaten
hebben gehad xop de budgettaire si-
tuatie van de OVV.

De Commissie heeft de besluiten van
dit onderzoek willen situeren in de
ruimere context van de noodzaak tot
een veel grotere responsabilisering
van al wie, op welke manier ook, te
maken heeft met het beheer van
overheidsgelden.

In verband met het verslag is de
Commissie van oordeel dat in de
Opera voor Vlaanderen, de gelden
van de gemeenschap slecht werden
beheerd.

De Commissie heeft vastgesteld dat
men op de geciteerde echelons nage-
laten heeft een aantal voorhanden
zijnde mogelijkheden aan te wenden
om het deficit te beperken daar waar
men zich bewust was van de finan-
ciële moeilijkheden.

De verantwoordelijkheden werden
verschoven zodat niemand zijn volle
verantwoordelijkheid nam.

De Commissie kan tenslotte niet
voorbijgaan aan het optreden van de
vereffenaar van de VZW  KOG, ter-
zelfdertijd zakelijk directeur van de
OVV. Door zijn optreden verrijkte
de VZW KOG in vereffening zich
onrechtmatig ten nadele  van de
Vlaamse Gemeenschap en/of de Stad
Gent. Derhalve zag de Commissie
zich verplicht de feiten, voor zover

Het verloop van de werkzaamheden
van de Commissie, het degelijk ver-
slag van de collega’s Van den Bos-
sche en Van Parys, waarvoor ik hen
feliciteer, alsmede de unaniem goed-
gekeurde conclusies, bewijzen dat de
Onderzoekscommissie in het kader
van de Vlaamse Raad behoorlijk
werk heeft kunnen leveren en aldus
een reële bijdrage heeft geleverd bij
het volbrengen van de controletaak
die aan de Vlaamse Raad werd opge-
dragen.

Degenen onder de collega’s die
vreesden dat het instellen van de On-
derzoekscommissie zou leiden tot het
bevorderen van een sfeer van ver-
dachtmakingen en ,,schandalitis”,
moeten thans erkennen dat hun vrees
ongegrond was. Zulks betekent dan
weer niet dat het gevoerde onder-
zoek en de daaruit getrokken conclu-
sies ons niet zouden moeten veront-
rusten, of enkel maar goed zouden
zijn om zo snel mogelijk door een
soort van verticaal classement in de
vergetelheid te worden begraven.
Het tegendeel is waar ; gedane zaken
nemen weliswaar geen keer, maar
naar de toekomst toe dienen uit het
onderzoek een aantal lessen te wor-
den getrokken, vooral dan de les dat
werken met bepaalde soorten van

Eerst en vooral dienen de wettelijke
middelen voorhanden te zijn om op
een efficiëntere manier toezicht uit
te oefenen op het aanwenden van
overheidsgelden. In casu waren deze
aanwezig. Dit volstaat evenwel niet.
Het beheren als een goede huisvader
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overheidsinstellingen
sinecure is.

blijkbaar geen

De collega’s die zich de moeite heb-
ben getroost het hele verslag te lezen,
of die althans de moeite hebben ge-
daan om te luisteren naar de uitge-
breide uiteenzettingen van de beide
rapporteurs, zullen wel met mij tot
de verbijsterende vaststelling zijn ge-
komen dat bijna alle bij de Intercom-
munale Opera voor Vlaanderen be-
trokken instanties of niveaus op de
enen of de andere wijze in mindere
of meerdere mate boter op hun hoofd
hebben. Eigenlijk gaat niemand vrij-
uit. Iedereen heeft het allemaal wel
goed bedoeld, maar uiteindelijk heeft
men er gezamenlijk een soep van ge-
maakt op het randje af van het on-
welriekende aanbranden.

Uit het verslag van de Onderzoeks-
commissie komt de Intercommunale
Opera voor Vlaanderen naar voren
als een instelling gelegen in een soort
van niemandsland, opererend vol-
gens autonome regels sui generis,
ontsnappend aan het gezag van de
voogdijoverheid, in bepaalde perio-
des door iedereen stilletjes genegeerd
of vergeten, droomsituaties die dan
telkens om de zoveel maanden werd
onderbroken door het gesjoemel met
het vervelend financieel tekort en de
desbetreffende peripetieën rond het
artikel 42 van de statuten. In een on-
bewaakt ogenblik heeft één van de
door de Commissie gehoorde getui-
gen verklaard dat ware de economi-
sche crisis er niet geweest, het fameu-
ze artikel 42 van de statuten nooit
aanleiding zou hebben gegeven tot
moeilijkheden, alles zou dan gewoon
zijn autocratische gang hebben ge-
gaan, zonder herrie en opspraak, en
zonder uiteindelijk het grijpen van de
Vlaamse Raad naar een parlementai-
re onderzoekscommissie.

Gelet op het verloop van deze hele
,,operageschiedenis” vrees ik dat de
bewuste getuige gelijk heeft en deze
vrees doet mij vragen naar de oppor-
tuniteit en de degelijkheid van som-
mige instellingen die wij hanteren en
nog grotere vragen naar de controle
erop.

Wat mij persoonlijk in het verslag

pijnlijk heeft getroffen, zijn hoofdza-
kelijk drie vaststellingen. Ten eerste,
hoe het samenspel van de diverse po-
litieke instanties heeft geleid, en
blijkbaar nog bezig is te leiden, naar
een situatie van complete machte-
loosheid ?

Ten tweede, hoe ondanks ons ver-
fijnd wettelijk arsenaal inzake voog-
dij, het zo is dat de daarmee belaste
overheid blijkbaar haar eigen voog-
dijmiddelen niet kent, verkeerd in-
terpreteert en toepast of - en dat is
zo mogelijk nog erger - helemaal
negeert.

Ten derde, hoe moeilijk het is, bij
wat ik zou durven omschrijven als
,,gedelegeerde instellingen”, de fi-
nanciën te laten beheren ,,op de wijze
van een goede familievader”.

Ik meen dan ook dat dit onderzoeks-
verslag ons tot bijzondere voorzich-
tigheid moet aansporen wanneer het
erom gaat nieuwe instellingen te lan-
ceren voor het uitoefenen van door
ons aangewezen taken. Van bij de
aanvang moeten wij ons ervan verze-
keren dat de gekozen instellingsvorm
doorzichtigheid en middelen tot af-
doende controle waarborgt. Verder
moet de opdracht van de instelling
duidelijk en ondubbelzinnig worden
omschreven. Klare afspraken zijn de
eerste voorwaarde voor een goede
werking en een behoorlijk resultaat.

Even belangrijk is dat de oprichtende
overheid zich budgettair sterk moet
maken, opdat de gegeven opdracht
steeds financiëel  onderbouwd zou
zijn, derwijze dat van terugkrabbelen
post factum geen sprake meer kan
zijn.

Ik meen dan ook dat de Executieve
binnen de administratie van de
Vlaamse Gemeenschap een afzon-
derlijke cel zou moeten belasten met
het toezicht op de instellingen die van
de Gemeenschap afhangen. Tevens
dient de Executieve er over te waken
dat haar Commissarissen bij die in-
stellingen personen zijn die juridisch
tegen hun taak zijn opgewassen.

Ten slotte meen ik dat wij er allemaal
nog eens moeten over nadenken of
het toevertrouwen van tal van artis-
t ieke of andere opdrachten aan

VZW’s van de Vlaamse Gemeen-
schap uiteindelijk wel de beste for-
mule zal blijken. Met deze VZW’s
zullen wij wellicht niet precies dezelf-
de problemen kennen als met de In-
tercommunale Opera voor Vlaande-
ren, maar anderen, misschien even
vervelende problemen, zijn niet uit-
gesloten.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, indien de bespreking van dit
verslag in Commissievergadering was
gehouden, dan waren wij bij heel wat
punten blijven stilstaan. Nu hebben
wij ons uiteraard beperkt tot enkele
algemene beschouwingen. Wij hopen
dat van deze indrukken iets zal bijven
nazinderen, wat ons ongetwijfeld zal
toelaten om bij het uitwerken van
nieuwe initiatieven voor de toekomst
de nodige omzichtigheid in acht te
nemen. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Zijn er nog opmerkingen ? (Neen)

De bespreking is gesloten.

INTERPELLATIES (R.v.O. art.
72)

Interpellatie van mevrouw M. Vogels
tot mevrouw R. Steyaert, Gemeen-
schapsminister van Gezin en Wel-
zijnszorg, en de heer P. Akkermans,
Gemeenschapsminister van Huisves-
ting, over de uitbouw van diensten
voor zelfstandig wonen van gehandi-
capten

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van mevrouw Vogels tot
mevrouw Steyaert , Gemeenschaps-
minister van Gezin en Welzijnszorg,
en de heer Akkermans, Gemeen-
schapsminister van Huisvesting, over
de uitbouw van diensten voor zelf-
standig wonen van gehandicapten.

Mevrouw Vogels heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, geachte collega’s, met het
toewijzen van de welzijnszorg aan de
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Gemeenschappen werden ook een
aantal nieuwe beleidslijnen uitgete-
kend.

De instellingsgerichte opvang die in
de jaren 1950 en 1960 werd uitge-
bouwd, stond bloot aan veel kritiek.
Het wegstoppen van gehandicapten
in grootschalige instellingen midden
de natuur werkte de integratie zeker
niet in de hand. De gehandicapte ver-
dween uit het straatbeeld, hij werd
zo mogelijk nog meer als ,,abnor-
maal” gezien en alle wegen tot inte-
gratie werden op die manier afgeslo-
ten. Onder invloed van nieuwe theo-
rieën zoals het integratie- en het nor-
malisatiedenken, ontstond een ande-
re visie op de opvang van gehandi-
capten vanuit het principe van de
minst beperkende opvang.

Deze nieuwe ideeën vonden hun
weerslag in uw beleid, mevrouw de
Minister, en concretiseerden zich in
projecten als thuisbegeleiding, bege-
leid wonen en dies meer.

Voor fysisch gehandicapte personen
die niet in staat zijn tot de handelin-
gen van het dagelijks leven, zoals op-
staan, gaan slapen, een bad nemen,
persoonlijke hygiëne werd de zoge-
naamde focuswoonvorm ontwikkeld.
Deze bestaat erin dat voor een aantal
gehandicapten die in een gewone
wijk wonen, voorzien wordt in wat
men noemt ADL-assistentie, dit wil
zeggen dat de individueel wonende
gehandicapte via een oproepsysteem
24 uur op 24 een oproep kan doen
op een ADL-assistent die hem op zijn
vraag bijstaat voor de activiteiten van
het dagelijks leven, daarvoor staan
de letters ADL.

Het principe van deze opvang- en
woonvorm werd positief onthaald,.
ook binnen het Vlaams welzijnsbe-
leid, omdat hij de autonomie van de
gehandicapte garandeert en hem het
alternatief biedt voor de instellings-
opvang, daarenboven de integratie
en de aanvaarding van de gehandi-
capte verhoogt vermits hij in een ge-
wone woonwijk woont en uiteindelijk
aan de gemeenschap minder kost dan
de permanente instellingsopvang.

Alleen maar voordelen dus ! Toch
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zien wij dat de Focusprojecten in
Vlaanderen niet of zeer moeilijk van
de grond komen. Nochtans staan er
momenteel 237 kandidaten op de
wachtlijsten. Op 4 mei betoogden li-
chamelijk gehandicapten voor het ka-
binet van de Minister van Gezin en
Welzijnszorg omdat zij sterk gedesil-
lusioneerd zijn over het ter zake ge-
voerde beleid. Dit staat in sterk con-
trast met Nederland waar een tiental
dagen gelegen het 25ste Focusproject
werd geopend. In Vlaanderen be-
staan er momenteel amper drie, een
in Heusden-Zolder ,  de Vriend-
schapswijk in Woluwe en het Fo-
cusproject-Gent. Blijkbaar ontbreekt
bij ons de wil om op een geplande en
op een serieuze manier deze beleids-
optie in realiteiten om te zetten.

In Nederland keurde het Parlement
een specifieke wetgeving goed die
voorzag in de inplanting van Fo-
cusprojecten op 37 plaatsen. Focus-
diensten worden daar opgericht vóór
men met de bouw van een wijk start,
zodat de technische diensten in-
spraak hebben in verband met de in-
richting van de woningen en de
woonwijk en de aanpassingen binnen
de woningen. Deze diensten functio-
neren nadien als autonome ADL-
diensten.

In Vlaanderen loopt de uitbouw
blijkbaar heel wat minder vlot. Noch-
tans installeerde u, mevrouw de Mi-
nister, op 21 maart 1986 een stuur-
groep Zelfstandig Wonen Lichame-
lijk Gehandicapten die als opdracht
had de normen uit te werken voor
deze woonvorm. Hierbij werden ook
een aantal potentiële bewoners van
de Focusprojecten betrokken en de
verwachtingen waren hoog gespan-
nen. Men hoopte dat eindelijk werk
zou worden gemaakt van de Focus-
diensten in Vlaanderen. Een halfjaar
later echter trokken de vertegen-
woordigers van de bewoners zich te-
rug uit het overleg. Zij waren erg ont-
goocheld over de gang van zaken van
de werkgroep. Men kreeg meer en
meer de indruk dat het hier in de
eerste plaats ging over de verdelings-
modaliteiten van de nieuwe opvang-
vormen en de bijhorende subsidies
tussen de verschillende aanwezige
belangengroepen en niet zozeer om
het creëren in de meest optimale om-
standigheden van een nieuwe vorm

Zelfstandig wonen gehandicapten

van opvang voor fysisch gehandicap-
ten.

Volgens hen was de echte politieke
wil om tot een uitbouw van de fo-
cusprojecten te komen, totaal afwe-
zig. Waarom kwamen zij tot dit be-
sluit ? Ik denk dat dit op basis was
van een drietal elementen. Wanneer
men het ernstig meent met de Focus-
diensten in Vlaanderen is er in de
eerste plaats een lange termijnplan-
ning nodig. Een Focuswoonvorm
vereist immers een aan de gehandi-
capte aangepaste woning in een so-
ciale woonwijk. Dit betekent dat men
van bij de planning van de wijk in-
spraak heeft bij de bouw en de inrich-
ting van de woning, opdat deze vol-
doende ruim zou zijn en aldus inge-
richt zodat eventueel opeenvolgende
bewoners over een gemakkelijk aan-
pasbare keuken, badkamer en eet-
ruimte zouden kunnen beschikken.
Tevens moet in aanmerking worden
genomen dat verschillende bewoners
samen in één unit kunnen leven.

De periode tussen de planning van
een nieuwe woonwijk en de concrete
realisatie duurt minstens vijf jaar. Dit
betekent concreet dat men vijf jaar
op voorhand de zaak moet plannen
om vanaf de planningsfase bij de uit-
bouw van de wijk betrokken te zijn.
Bij de uitwerking van Focusprojecten
is een nauwe samenwerking vereist
tussen de verantwoordelijke beleids-
instanties voor sociale huisvesting en
deze verantwoordelijk voor de op-
vang van gehandicapten.

De werkgroep die u tijdens de maand
maart van vorig jaar heeft opgericht
heeft thans een eindverslag opge-
maakt en goedgekeurd. Op bladzijde
26 van dat verslag staat, ik citeer :
,,Alhoewel de Minister van Huisves-
ting in principe een bepaald program-
ma in verband met de planning en de
realisatie van Focusprojecten kan op-
leggen, lijkt het in deze procedure in
algemene regel niet opportuun, ener-
zijds bij gebrek aan een globale plan-
ning en visie en, anderzijds gelet op
de gebruikelijke procedure bij de
goedkeuring van projecten inzake so-
ciale woningbouw”.

Ik zou dan ook Minister Akkermans
willen vragen wat hij precies bedoelt
met ,,bij gebrek aan globale planning
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en visie” ? Wat ontbreekt daaraan ?
Welke zijn volgens de Minister de
mogelijkheden om van de gebruike-
lijke procedure af te wijken om toch
tot de uitbouw van Focuswoningen
binnen de geplande sociale woonwij-
ken te realiseren ?

Dat deze planning absoluut nodig is
blijkt trouwens uit het Gentse piloot-
project, dat door u wordt gesteund,
waarbij de Focusdienst pas op het
moment, dat men de wijk aan het
bouwen was, werd betrokken. Het
gevolg daarvan is dat de wooneenhe-
den te klein zijn om er met een rol-
stoel gemakkelijk in te bewegen. Bo-
vendien kunnen de gehandicapten,
allemaal samen, nog enkel op één
verdieping terecht. Dat druist eigen-
lijk in tegen het principe van het Fo-
cusproject dat ertoe strekt een ver-
spreiding in de wijk te realiseren ten-
einde een integratie bij de andere be-
woners mogelijk te maken. Er waren
ook weinig specifieke aanpassingen
waardoor de kosten voor de ADL-
diensten, die meer moeten insprin-
gen, worden vergroot. Daarenboven
lijken de woningen zo klein dat de
gehandicapten niet met iemand an-
ders kunnen samenleven. Ik ken een
geval van een gehandicapte die daar
in Gent woonde en die, omwille van
het feit dat hij met iemand anders
wou samenleven, diende te verhui-
zen.

Ter zake zou ik mevrouw Steyaert
willen vragen hoe zij de uitbouw van
de volgende projecten ziet en hoe zij
die moeilijke combinatie van plan-
ning en integratie, aangepast aan de
noden van de gehandicapten, in de
huidige gang van zaken, zal realise-
ren. Ik zou tevens willen weten of
mevrouw Steyaert akkoord is met het
standpunt van de Minister van Huis-
vesting, dat er op dit moment ter za-
ke geen globale visie bestaat.

Werd er ondertussen tussen beide
Ministers reeds onderhandeld over
de inplanting van Focuswooneenhe-
den die in een sociale woonwijk ge-
pland zijn ? Werd er besproken wie
de lasten van de aanpassing van de
woning draagt ? Werd er onderhan-
deld over het buiten beschouwing la-
ten van de meerkosten voor Focus-

woningen bij het bepalen van de
huurprijs ? Zo ja, welke waren de
resultaten van deze eventuele onder-
handelingen ? Tot daar dit eerste
knelpunt, zijnde gebrek aan planning
en aan lange-termijn-visie.

Het tweede knelpunt bij de uitbouw
van Focus-woonvormen is het verze-
keren van de ADL-assistentie. Deze
assistentie bij de activiteiten van het
dagelijkse leven - het opstaan, de
persoonlijke hygiëne, het mobiel zijn,
enzovoort - zijn beperkt tot strikt
technische handelingen. Wij zouden
die eigenlijk het verlengde van de ar-
men en de benen van de gehandicap-
te kunnen noemen. De ADL-assis-
tentie kan dus eigenlijk door laag- of
ongeschoold personeel gebeuren. Es-
sentieel zijn een degelijk oproepsys-
teem en een permanentie. De ADL-
dienst is dus een specifieke dienst.
Momenteel blijkt echter dat de Mi-
nister niet bereid is specifieke ADL-
diensten op te richten maar de voor-
keur geeft aan een zeer complex sys-
teem van een combinatie van gezins-
hulp en ADL-assistenten. Het is mij
volkomen onduidelijk waarom men
tegen de wil in van de gebruikers
vasthoudt aan dit systeem. Gezins-
helpers hebben immers een totaal an-
dere taak dan ADL-assistenten. Zij
zijn opgeleid om tijdelijk het gezin te
organiseren of in te springen voor
een vader of moeder die tijdelijk af-
wezig is in het huishouden. Ze
werken niet in een continu systeem
maar alleen tijdens de dag. Dat bete-
kent dat de diensten voor gezinshulp
niet de aangepaste diensten zijn voor
het verstrekken van deze ADL-hulp.

In het reeds genoemde pilootproject
Gent blijkt dat duidelijk. Vooral in
de vakantieperiodes kunnen de dien-
sten voor gezinshulp niet voldoende
personeel ter beschikking stellen om
de ADL-taken in te passen of om
een permanentie te organiseren.

Ook in het Vriendschapswerk in Wo-
luwe, waar men met gezinshulp
werkt, blijkt dit alles behalve goed te
functioneren. Daar moeten de ge-
handicapten één week op voorhand
het tijdstip aangeven waarop zij wil-
len opstaan om hun persoonlijke ver-
zorging te kunnen laten inpassen in
het totale takenpakket van de gezins-
helpsters.

Bovendien is de structuur van het nu
uitgebouwde systeem erg ingewik-
keld. De VZW’s die de Focusdien-
sten organiseren zijn verplicht con-
tracten af te sluiten met een andere
VZW  die gezinshulp organiseert. De
Minister financiert dan de extra
krachten die deze gezinshulp moet
aanwenden voor de ADL-diensten.
Waarom moet deze omweg worden
gebruikt ? Waarom wordt niet recht-
streeks de Focus VZW  gefinancierd ?
Is het hier niet vooral de bedoeling
om de diensten voor gezinshulp, die
al vaak hun gebrek aan middelen
hebben aangeklaagd, toch iets toe te
stoppen ? Of is het misschien, zoals
kwade tongen wel eens durven bewe-
ren, om die diensten die meer zuilge-
bonden zijn dan de ADL-diensten,
de voorkeur te geven en de extra
middelen toe te schuiven ?

Hoeveel extra personeel heeft KAV
Gent gekregen voor het verzekeren
van de ADL-dienst ? Waarom blijft
u, mevrouw de Minister, vasthouden
aan dit systeem tegen het unaniem
advies in van alle gehandicapten-or-
ganisaties ?

Ten slotte is er nog een derde knel-
punt, namelijk de eigen bijdrage van
de kliënt-bewoner.

In het pilootproject Gent betaalt elke
bewoner een investeringsbijdrage
van 48.000 frank voor zijn oproepin-
stallatie en wordt een forfaitaire bij-
drage gevraagd van 500 frank per
maand voor de ADL hulp. Dit is te-
gen het principe dat gehandicapten-
zorg gemeenschapszorg is en dat de
meerkosten die voortvloeien uit het
gehandicapt zijn in feite door de ge-
meenschap zou moeten worden ge-
dragen.

Mijn vraag is dan ook wat het stand-
punt ter zake is. Zal men een per-
soonlijke bijdrag invoeren voor de
ADL-hulp ? Zo ja, op basis van wel-
ke elementen zal die worden be-
paald. Hoe komt men tot die 48.000
frank die de bewoners moeten beta-
len voor hun oproepsysteem terwijl
de diensten ADL in feite worden ge-
financierd voor het installeren van
dergelijke systemen ? Welke kosten
moeten die 500 frank dekken ?

Mevrouw de Minister, hoe moet het
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nu verder met de uitbouw van de Fo-
cus-projecten ? De stuurgroep die u
installeerde heeft zijn werkzaamhe-
den afgerond. Is er nog verder over-
leg gepland ? Op welke manier zullen
potentiële bewoners worden betrok-
ken bij de verder uitbouw van de
diensten ? Zal dit gebeuren vanop
het moment van de planning ? (Ap-
plaus op verschillende banken)

De Voorzitter : De heer Caudron
heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, waarde collega’s, aanslui-
tend op de interpellatie van mevrouw
Vogels zou ik de problematiek bre-
der willen zien in de richting van het
begeleid wonen voor psychiatrische
patiënten. Op 19 december 1984 heb
ik, tijdens de bespreking van de be-
groting 1985 van Volksgezondheid in
de Kamer, een voorstel gedaan om
het begeleid of beschut wonen te sub-
sidiëren en op die manier het RIZIV
een jaarlijkse besparing van méér dan
een miljard te bezorgen en dit alleen
al in de sector van de psychiatrische
patiënten.

Een groot aantal van deze laatstge-
noemden verblijven in dure gespecia-
liseerde ziekenhuizen alhoewel ze
daar niet meer thuishoren en de ge-
meenschap een fortuin kosten. Velen
van hen zouden buiten het ziekenhuis
kunnen leven mits een speciale bege-
leiding aangezien ze niet helemaal
zelfstandig kunnen leven.

Het gaat hier om mensen met defect-
toestanden bij voorbeeld na een psy-
chotische instorting, alcoholisme, de-.
pressies of manieën onder meer geld-
verkwisten. Deze mensen moeten
niet opgesloten worden maar wel be-
schut of begeleid.

De gemiddelde ligdagprijs in psychia-
trische ziekenhuizen schommelt tus-
sen de 1.500 frank en de 2.500 frank
per dag. Dit omvat het verblijf, de
hotelkosten plus de medische en ver-
pleegkundige ,,entourage” die voor
de specifieke gevallen veel te hoog
is. De afbouw van dergelijke dure
ziekenhuisbedden is mogelijk mits
bepaalde financiële technieken.

In ruil voor deze overtollige zieken-
huisbedden kan een systeem voor-
zien worden van een door het RIZIV
vergoed begeleid maar zelfstandig
wonen van defectpatiënten buiten
het ziekenhuisverband. Deze vergoe-
ding zou alleen maar moeten dienen
voor een minimale verpleegkundige
en sociale begeleiding en opvang en
dus geen hotelkosten waardoor die
vergoeding zou kunnen terugvallen
tot een derde van de huidige ligdag-
prijs.

Naast het zoeken van een gepaste job
moet de begeleider zorgen voor een
blijvende opvang van depressieven,
neuroselijders en verslaafden om een
nieuwe hospitalisering te voorko-
men. De begeleiders moeten hulp en
steun bieden bij het gebruik van de
eigen goederen en er bij voorbeeld
op letten dat ze hun rekening betalen
en niet al hun geld verkwisten.

Mijn voorstel kwam er dus op neer
dat in de begroting een bedrag voor-
zien wordt waarmee een pilootgroep
kan werken om daarna op een weten-
schappelijk-verantwoorde manier de
organisatorische en financiële voor-
waarden vast te leggen voor dit nieu-
we stelsel.

Tot mijn grote vreugde heeft de Mi-
nister van Sociale Zaken op mijn po-
sitief voorstel ook positief gerea-
geerd. Het zoveelste bewijs dat men
ook vanuit de oppositie het beleid
gunstig kan beïnvloeden. Inderdaad,
in zijn omzendbrief van 19 december
1985 betreffende de richtlijnen, on-
der andere voor de financiering van
projecten van beschut wonen, lezen
wij wat volgt : ,,Per acht ex-patiënten
van psychiatrische ziekenhuizen aan
wie bijstand wordt verleend door per-
soneel van de instelling mag één per-
soneelslid méér in rekening worden
gebracht .” Mede door dit systeem
van gesubsidieerd beschut wonen,
dat ik een jaar voordien had voorge-
steld, heeft de Minister de afbouw
van de overtollige ligdagen mogelijk
gemaakt vanaf 1986.

Bij dit alles heb ik een aantal vragen.

1. Hoeveel psychiatrische ziekenhui-
zen in Vlaanderen hebben van deze
nieuwe maatregel gebruik gemaakt ?
Welke zijn deze instellingen ?

2. Hoeveel ex-patiënten genieten van
dit nieuwe systeem van beschut wo-
nen ?

3. Hoeveel bij komende personeelsle-
den zijn ermee gemoeid ?

4. Hoe groot is momenteel de bespa-
ring voor het RIZIV ?

Het feit dat de beslissing, over de
financiering van projecten van be-
schut wonen, genomen wordt door
de Belgische Minister van Sociale Za-
ken en niet door de Vlaamse Ge-
meenschapsminister voor Volksge-
zondheid bewijst nog maar eens hoe
ver de Gemeenschappen nog maar
staan in de uitoefening van de macht
in deze bij uitstek persoonsgebonden
materie. Wij Vlaams-nationalisten
zullen blijven ijveren voor de grootst
mogelijke vorm van Vlaams Zelfbe-
stuur en tegen de verdrukkende Bel-
gische schoonmoeder. (Applaus bij
de VU)

De Voorzitter : Minister Steyaert
heeft het woord.

Minister R. Steyaert (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik dank mevrouw Vogels voor
haar vraag die me toelaat, voor deze
vergadering, één aspect van het be-
leid beter te situeren in het totaal
gevoerde gehandicaptenbeleid en mij
de gelegenheid geeft nader in te gaan
op de huidige stand van zaken inzake
ondersteuning van projecten voor
zelfstandig wonen.

Ik maak onmiddellijk een onder-
scheid, mijnheer Caudron, met de
door u gestelde vragen. Projecten
voor zelfstandig wonen zijn eigenlijk
iets heel anders dan het begeleid wo-
nen ,waarover  u het had. Ik zal daar
dadelijk nog een woord over zeggen.

1. Algemeen

Als ik het beleid inzake gehandicap-
tenzorg  bekijk van de voorbije jaren
dan kan ik een viertal grote krachtlij-
nen herkennen, met name deze van
coördinatie, differentiëring, partici-
patie, reconversie en expansie.

a. De reconversie en expansie.

Binnen de mogelijkheden van de be-
groting van de Vlaamse Gemeen-
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schap werd de noodzaak tot verhoog-
de opvang van gehandicapte volwas-
senen zowel mogelijk gemaakt door
reconversie van bestaande en niet ge-
bruikte opvangcapaciteit bij kinderen
als door een netto expansie via nieu-
we initiatieven. Een dergelijke maat-
regel komt zowel tegemoet aan het
vrijwaren van de tewerkstelling als
aan de eis om de know-how  te valo-
riseren zonder afbreuk te doen aan
de tendens tot nieuwe kleinschalige
initiatieven daar waar de kans tot in-
tegratie reëel is.

b. Differentiatie.

Uit de vorige krachtlijn kan reeds
worden afgeleid dat er een differen-
tiatie is opgetreden naar de leeftijd
van de populatie, met name de ver-
schuiving van de opvang van de kin-
deren naar volwassenen. Terloops
werd ook gewezen op de verschui-
ving in de dimensie in de richting van
groot- naar kleinschalig.

Met de differentiatie in de voorzie-
ningen wilde en wil het beleid de
waaier van de opvangmogelijkheden
zo gradueel als mogelijk uitbouwen
derwijze dat de kansen op integratie
maximaal gevrijwaard en gestimu-
leerd worden. Niet alleen kregen de
dagcentra voor volwassenen een
krachtige stimulans tot uitbreiding
maar ook tal van experimenten inza-
ke vroeg- en thuisbegeleiding werden
ondersteund die dit jaar nog zullen
leiden tot afzonderlijke reglemente-
ringen.

Ik neem mij inderdaad voor, mijn-
heer Caudron, om binnenkort aan de
Vlaamse Executieve een ontwerp van
besluit voor te leggen betreffende de
subsidiëring van diensten voor thuis-
begeleiding. Achteraf zullen maatre-
gelen moeten volgen inzake begeleid
wonen van volwassen gehandicapten.
Het zelfstandig wonen is een ander
begrip. Er werd trouwens reeds een
begin gemaakt met het betoelagen
van diensten voor begeleid wonen.
In diezelfde gedachtengang werd ex-
pliciet een eerste project van zelfstan-
dig wonen voor fysisch gehandicap-
ten gefinancierd. Op dit laatste kom
ik nog meer in detail terug.

c. Coördinatie.

Het geheel van deze beleidsmaatre-
gelen zij het expansie van voorzienin-
gen, zij het nieuwe regelgeving of se-
lectieve ondersteuning van nieuwe
initiatieven gebeurde niet lukraak
maar in een gecoördineerde visie zo-
als zij terug te vinden is in de beleids-
nota EPOS van 1985. In een latere
formulering kreeg zij haar beslag in
het voorontwerp van decreet hou-
dende oprichting van een Vlaams
Fonds voor Sociale Integratie van
Personen met een Handicap dat op
28 mei 1986 - dus een jaar geleden
- door de Vlaamse Executieve werd
goedgekeurd en nu reeds sinds 4 juni
1986 wacht op het advies van de
Raad van State om aan deze assembl-
ée ter bespreking en ter goedkeuring
voor te leggen.

Ook van onderen uit werden via de
werking van de Provinciale Welzijns-
commissies impulsen gegeven tot
coördinatie en overleg.

d. Participatie.

Het geheel van deze beleidsmaatre-
gelen werden in hun opbouw en uit-
werking systematisch voor bespre-
king en advies aan alle krachten van
de sector voorgelegd. Ik moge hier
in de eerste plaats verwijzen naar de
jaarverslagen van de Vlaamse Hoge
Raad voor Minder-valide Personen
evenals naar vele andere besprekin-
gen en contacten met diverse groe-
pen.

II. Project focuswonen.

De krachtlijnen die ik voor u zojuist
heb uitgetekend kunnen evenzeer te-
ruggevonden worden in mijn benade-
ring van de projecten voor zelfstandig
wonen voor fysisch gehandicapten.

a. Evolutie in het denken.

Zoals met andere ontwikkelingen
binnen de samenleving is de houding
ten overstaan van de gehandicapte
persoon op vrij korte tijd aanzienlijk
geëvolueerd.

Nog niet zo heel lang geleden was de
visie op de gehandicapte deze van
verzorging en begeleiding. Niet zel-
den ging dit daarenboven gepaard
met een proces van ruimtelijk isole-

ment in het kader van diep groen.
Geleidelijk echter won de gedachte
van de aangepaste integratie daar
waar reële kansen aanwezig waren.
Voorzieningen worden hoe langer
hoe meer ingeplant in een normale
residentiële setting. Bij de groep van
de fysisch gehandicapte stopte deze
vorm van ruimtelijke integratie niet.
Er kwam ook een vraag naar een an-
der type van ondersteuning. Het
groepsgebeuren in een tehuis werd
door deze gehandicapten nog te veel
ervaren als een inbreuk op persoon-
lijke vrijheid, een beperking van hun
ontplooiingskansen. Zij vroegen een
vorm van begeleiding die hen vrij zou
laten voor wat de organisatie van hun
leven en activiteiten betreft en wilden
de hulp beperken tot assistentie bij
de eenvoudige activiteiten van het
dagelijks leven zoals wassen, kleden,
eten, koken, toilet, enzovoort. Zeke-
re ontwikkelingen op het vlak van de
technische hulpmiddelen konden on-
getwijfeld deze vorm van zelfstandig
leven bevorderen. Voorbeelden uit
het buitenland toonden aan dat hier
zeker mogelijkheden aanwezig wa-
ren. U hebt terecht het voorbeeld
van Nederland aangehaald, doch wij
moeten ruimer’kijken dan naar Ne-
derland alleen. Ook een groot aantal
andere landen hebben op dat vlak
interessante initiatieven genomen.

b. Eigen benadering.

Beleidsmatig werd een eerste maal
het concept van focuswonen schema-
tisch omschreven in het EPOS-docu-
ment.

Praktisch gezien werd een van onde-
ren uit gegroeid project in Gent gefi-
nancierd bij wijze van experiment.
Een evaluatie van dit Gentse Focu-
sproject  zou een tweede stap zijn op
weg naar een uitklaring van het ini-
tiële concept in een of andere vorm
van reglementering.

Naast Focus-Gent waren er nog an-
dere autonoom gegroeide initiatie-
ven. Vermits er daarenboven meer-
dere visies zijn inzake projecten voor
zelfstandig wonen van fysisch gehan-
dicapten, heb ik besloten een stuur-
groep te laten functioneren om alle
visies en alle ervaringen te bundelen
en te ordenen.
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Steyaert

Op 21 maart 1986 heb ik de stuur-
groep geïnstalleerd die wordt voorge-
zeten door de Administrateur-gene-
raal van het Bestuur van Gezin en
Maatschappelijk Welzijn.

Op 4 mei 1987 werd het verslag van
de stuurgroep door de samenstellen-
de leden goedgekeurd. Dit verslag is
de weergave van de diverse stand-
punten die gedurende 12 zittingen
werden uiteengezet, bevraagd en be-
discussieerd.

Ik - alsook Minister Akkermans -
verwacht eerstdaags de finale versie
van het verslag van deze stuurgroep
die een zeer belangrijke rol zal ge-
speeld hebben in de voorbereiding
van de besluitvorming inzake de keu-
ze van het uiteindelijk concept dat
direct model zal staan voor een pas-
sende reglementering. Ik merk bij
deze op dat een aantal beweringen
die naar voor worden geschoven, be-
treffende de wijze waarop ikzelf of
Minister Akkermans deze aangele-
genheid zal behandelen, in feite
voorbarig zijn omdat ik niet zinnens
ben iets te beslissen vooraleer het
verslag van de stuurgroep grondig te
hebben bestudeerd.

c. Betrokkenheid van de gehandicap-
ten.

Conform het principe van de partici-
patie van de betrokkenen in de be-
leidsvoorbereiding werden alle repre-
sentatieve groepen uit de gehandi-
captensector met betrekking tot deze
specifieke vorm van woonprojecten
uitgenodigd deel uit te maken van de
stuurgroep. Lokale initiatieven wer-
den daarenboven uitgenodigd om
hun projecten bij de stuurgroep toe
te lichten. Van officiële zijde werden
alle betrokken diensten uitgenodigd,
namelijk de Administratie en het Ka-
binet van Gezin en Welzijnszorg, de
Administratie en het Kabinet van
Huisvesting en het Rijksfonds voor
Sociale Reclassering van Minder-va-
liden.

De mogelijke gebruikers en hun ver-
tegenwoordigers vormde veruit de
grootste groep. Het is niet omdat een
aantal deelnemers het verloop van de
besprekingen niet hebben afgewacht
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Over de uitbouw van diensten voor zelfstandig wonen voor gehandicapten interpel-
leerde mevrouw M. Vogels (AGALEV)

omdat deze gesprekken niet verlie-
pen zoals zij dit hadden voorgesteld
of wensten dat zij zouden verlopen,
dat men kan stellen dat binnen deze
stuurgroep er geen vertegenwoordi-
gers van de gehandicapten zouden
zijn. Ook onder gehandicapten be-
staan er verschillende visies over de
opvang van de moeilijkheden die de
hunne zijn. Ik kan dus niet niet aan-
vaarden dat men stelt dat de gehandi-
capten niet werden geraadpleegd. Zij
waren wel in deze groep vertegen-
woordigd. Een aantal onder hen heb-
ben daar nuttig werd verricht en heb-
ben tot het einde toe meegewerkt.

Ik heb het jammer gevonden dat men
vanuit twee bepaalde hoeken niet de
ganse samenwerking van de stuur-
groep heeft willen meemaken. Ik
dacht dat de uitwisseling van ideeën
voor iedereen nuttig kon zijn. Het is
niet juist vanuit verschillende ideeën
die in die stuurgroep naar voren kwa-
m e n  - en waarvan sommige mis-
schien met elkaar werden geconfron-
teerd - af te leiden dat alleen maar

Zelfstandig wonen gehandicapten

een bepaalde visie recht van bestaan
zou hebben.

De stuurgroep heeft haar werk beëin-
digd. Het beleid dient nu te conclu-
deren. Ik kan u verzekeren dat ik
een bijzondere aandacht heb voor dit
nieuwe type van voorziening. Ik wens
dat alle nodige waarborgen zouden
ingebouwd worden vanuit het stand-
punt van het zelfstandig functione-
ren, zeker, maar ook vanuit het
standpunt van de veiligheid voor de
gehandicapte zelf. Ik verheel u zeker
niet dat tussen de diverse visies en
alternatieven dient gekozen te wor-
den. Misschien zal er uit de diverse
alternatieven een eigen benadering
kunnen ontstaan. Het probleem is
complex terwille van de diverse in-
stanties die erbij betrokken zijn, zo-
wel binnen de Vlaamse Gemeen-
schap als nationale instanties, zoals
het Rijksfonds voor Sociale Reclasse-
ring van Minder-valide Personen.

Ik kan u nu reeds meedelen dat de
lijn van mijn voorkeur gaat naar een
zo eenvoudig als mogelijke reglemen-
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Steyaert zal naar streven een grote coördinatie
te bewerkstelligen tussen  de initiatie-
ven die ik op dit vlak wens te onder-
steunen en het beleid dat mijn collega
wenst te voeren.

tering met een maximale autonomie
voor het beheer van dit nieuwe type
van voorzien.

Ik kan echter op de vele vragen die Voor de heer Caudron kan ik alleen
u heeft gesteld op dit ogenblik geen
antwoord geven, omdat er ter zake

maar herhalen dat ik mij bewust ben

nog geen beslissing gevallen is. Inder-
van de problemen die op Gemeen-

daad, het officiële verslag moet ons
schapsvlak ontstaan als gevolg van de

nog worden overgemaakt.
nationaal gevoerde politiek. De vra-
gen over het aantal personen die psy-

De Gemeenschapsminister van Huis-
vesting heeft mij ook verzocht u het
volgende mede te delen : Wanneer
de indruk werd gewekt dat hij niet
planmatig wilde of kon samenwerken
op dit vlak, dan werd hier bedoeld
dat zulke procedure in algemene re-
gel hem niet opportuun leek. Zulks
gelet op onder meer de gebruikelijke
goedkeuringsprocedure inzake socia-
le woningbouw, rekening houdend
met de prioriteiten zoals door de
Vlaamse Executieve vastgelegd. De
goedkeuring van een investeringspro-
gramma gebeurt pas dan wanneer ge-
bleken is

- dat het voorstel beantwoordt aan
een reële behoefte,
- dat het concreet project op alle
echelons is aanvaard,
- en dat het project op zijn uitvoer-
baarheid grondig werd doorgelicht.

Alhoewel een meerjarenplan de
doelgroep zekere waarborgen zou
kunnen bieden, is hij van oordeel dat
gebeurlijk gedwongen aanpassing de
realisatie van Focusprojecten aan-
zienlijk zou kunnen vertragen. De in
de werkgroep voorgestelde werkwij-
ze heeft trouwens in het verleden
haar degelijkheid bewezen. Ook dit
zal worden bestudeerd, zodra wij het
verslag zullen kunnen bespreken.

Mocht hem evenwel een concreet
meerjarenplan worden voorgelegd, is
hij steeds bereid dit te onderzoeken,
mits het op al zijn facetten ten gronde
wordt onderzocht.

Tot daar zijn antwoord. Wat mij be-
treft, vermits ik het initiatief nam een
vertegenwoordiger van de Gemeen-
schapsminister van Huisvesting en
van de Nationale Maatschappij voor
de Huisvesting in de stuurgroep op
te nemen, is het duidelijk dat ik er

chiatrische instellingen verlaten- en
over de bezuinigingen door het RI-
ZIV doorgevoerd moet hij richten tot
de Minister van Sociale Zaken.

Via mijn begroting namelijk binnen
het Fonds 81 werden inspanningen
gedaan voor het begeleid wonen. Ik
hoop ook hier in de toekomst regle-
menterend te kunnen optreden. In
de instellingen - onder andere de
dagcentra - worden reeds een aantal
mensen begeleid die uit psychiatri-
sche instellingen komen waar ze fei-
telijk niet thuis hoorden.

Het is normaal dat wij ten aanzien
van deze mensen hetzelfde begrip to-
nen en dezelfde lijn volgen, als voor
hen een vorm van begeleid wonen de
beste oplossing blijkt te zijn. (Ap-
plaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Ik dank de
Minister voor haar uitgebreid ant-
woord. Ik heb nooit beweerd dat de
handicapten niet vertegenwoordigd
zijn in de stuurgroep die zij heeft op-
gericht. Er moet alleen een duidelijk
onderscheid worden gemaakt tussen
de vertegenwoordigers van officiële
gehandicaptenorganisaties, die de or-
ganisatie en alle soorten gehandicap-
ten vertegenwoordigen, en de verte-
genwoordigers van de potentiële be-
woners. Deze laatsten voelen zich
geïsoleerd in de stuurgroep.

Onafgezien van het feit of ze er goed
aan hebben gedaan om op te stap-
pen, is het belangrijk dat zij oordelen
dat hun rechten onvoldoende worden
verdedigd.

Mevrouw de Minister, is het uw be-
doeling om de stuurgroep in zijn hui-
dige samenstelling - met meer be-

trokkenheid van potentiële bewoners
of van bestaande Focusinitiatieven -
te laten voortwerken ? Dit is volgens
mij toch van het grootste belang bij
de uitbouw van bepaalde woonunits
voor Focuswonen.

Het verslag is inderdaad niet officieel
opgestuurd. Ik heb het evenmin offi-
cieel gekregen. Het is echter opge-
maakt door uw Kabinet. U moet dus
een zeker inzicht hebben in de beslis-
singen van de stuurgroep. Unaniem
werd het standpunt ingenomen dat
de ADL-diensten het beste autono-
me diensten zouden zijn, niet verbon-
den met de diensten voor gezinshulp.
U moet toch een eerste beleidsvisie
ter zake kunnen geven.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Steyaert

Minister R. Steyaert : Mijnheer de
Voorzitter, in de stuurgroep diende
men niet zo zeer rechten te verdedi-
gen dan wel zienswijzen bekend te
maken en diende er te worden geluis-
terd naar de zienswijzen van ande-
ren. De stuurgroep kan dan een en-
kel gemeenschappelijk of verschillen-
de modellen bekend maken.

Ik ben bekommerd om wat er bij de
mensen leeft. Daarom werden ook
lokale, kleine initiatieven uitgeno-
digd ten einde hun wijze van werken
en hun verlangens te kennen.

Ik ben het eens met de leiding van
de stuurgroep al is men overtuigd van
een heel andere werkwijze, men
moet bereid zijn om naar anderen te
luisteren en tot op het einde mede te
werken om tot een consensus te ko-
men, en in geval geen consensus mo-
gelijk is, ervoor te zorgen dat de ver-
schillende invalshoeken duidelijk
worden belicht.

Het is niet mijn bedoeling de stuur-
groep voort te zetten. Hij heeft zijn
werk gedaan. Ik heb natuurlijk ken-
nis van wat er besproken werd, maar
ik wacht op het definitieve verslag
omdat het belangrijk is rekening te
houden met alle nuances die, naar ik
hoop, hierin zullen zijn opgenomen
na de goedkeuring tijdens de laatste
vergadering.

Als mevrouw Vogels blijft insisteren
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Steyaert

om iets te horen over mijn toekomsti-
ge beslissing ten opzichte van ADL,
gezinshulp of eventueel andere za-
ken, moet ik haar het antwoord
schuldig blijven. Ik heb werkelijk nog
niet beslist wat in dit verband in mijn
ogen het beste zal zijn. Ik wacht het
definitieve verslag af.

Ik heb indertijd gesteld en bevestigde
dit in mijn beleidsnota ,,Home” die
gericht is naar de diensten voor ge-
zins- en bejaardenhulp, dat deze
diensten zich ook moeten inleven in
een nieuwe realiteit. Wij leven in
1987 en er is een hele evolutie in onze
samenleving sedert het jaar waarin
deze diensten zijn ontstaan. Uit mijn
bekommering om de nieuwe noden
van zo nabij mogelijk te verhelpen,
vraag ik dat deze diensten zich ook
specifiek naar de nieuwe realiteiten
zouden richten. Ik heb dan ook de
mensen, die de formule van zelfstan-
dig wonen verdedigen, verzocht re-
kening te houden met de bestaande
diensten waarop men een beroep kan
doen. In de beginperiode heeft het
experiment in Gent inderdaad pro-
blemen gehad in dit verband. Ik heb
zeer onlangs contact gehad met de
verantwoordelijken en heb kunnen
concluderen dat ze verscheidene pro-
blemen hebben kunnen overbruggen.

Ik herhaal dat ik op dit ogenblik niet
kan zeggen naar welke formule mijn
voorkeur gaat. Ik ben er mij zeer
goed van bewust dat de hulp, die fy-
sisch gehandicapten die zelfstandig
willen wonen wensen, geen opge-
drongen hulp mag zijn. Daarover
gaat het niet in deze aangelegenheid.
Het gaat om het helpen functioneren
in die handelingen die de gehandi-
capte wegens de aard van de handi-
cap, niet zelf verrichten kan. Doch,
zelfs als wij ons daarvan bewust zijn
en willen proberen deze nood op te
vangen, mogen wij de algemene or-
ganisatie van onze samenleving niet
uit het oog verliezen. In een tijd
waarin wij voorzichtig tewerk moeten
gaan, onder meer in verband met de
financiële problemen, maar niet lou-
ter daarom, ook terwille van een
reële integratie, moeten wij rekening
houden met de bestaande structurele
onderbouw die evenzeer ten dienste
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van de gehandicapten moet kunnen
worden gesteld. .

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer H. De Loor
tot de heer P. Akkermans, Gemeen-
schapsminister van Huisvesting, over
een discriminatie in verband met de
beperking van de reële huurprijs
voor sociale woningen

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer De Loor tot
de heer Akkermans, Gemeenschaps-
minister van Huisvesting, over een
discriminatie in verband met de be-
perking van de reële huurprijs voor
sociale woningen.

De heer De Loor heeft het woord.

De heer H. De Loor (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, het Besluit van
de Vlaamse Executieve van 1 april
1987 beperkt opnieuw de stijging van
de reële huurprijs voor het jaar 1987,
althans voor een beperkte inkomens-
groep. De maatregel houdt in dat de
huurders  met  een  inkomen to t
400.000 frank - te verhogen met
40.000 frank voor een gehuwd echt-
paar en 40.000 frank per kind ten
laste - ten hoogste 15 procent meer
dan vorig jaar moeten betalen.

Om te beginnen willen we proteste-
ren tegen de discriminatie die hierbij
ingevoerd wordt tussen gehuwden en
samenwonenden. Dit zou immers be-
tekenen dat samenwonenden met
een inkomen tussen 400.000 frank en
440.000 frank niet voor deze beper-
king in aanmerking komen, terwijl
dit wel het geval is indien ze ge-
trouwd zijn.

Het is ons inziens niet de taak van
de overheid zich in te laten met de
persoonlijke levenssfeer. De laatste
jaren opteren trouwens steeds meer
jongeren om samen te leven, eventu-
eel met het oog op latere trouwplan-
nen, maar niet noodzakelijk. Deze
keuze is even respectabel als een an-

Zelfstandig wonen gehandicapten
Huurprijs sociale woningen

dere  en het komt de overheid
toe deze te sanctioneren.

niet

Het argument dat gehuwden meer
belasting betalen dan samenwonen-
den is hier trouwens niet van toepas-
sing gezien het lage inkomensniveau.
Bovendien wordt een samenwonend
éénverdienersgezin fiscaal eerder be-
nadeeld dan bevoordeeld door het
stelsel van de splitting, in de hypothe-
se dat het belastbaar inkomen be-
scheiden is. Om deze redenen vragen
we in de eerste plaats om deze discri-
minatie op te heffen !

Daarenboven zijn we van oordeel dat
de nu doorgevoerde correctie te be-
perkt is. Hoe verantwoordt de Minis-
ter immers een stijging van 15 pro-
cent terwijl de inflatie is teruggeval-
len op ongeveer 1,5  procent en dus
slechts een beperkte aanpassing te
verantwoorden is.

De ongenuanceerdheid van de ge-
troffen maatregel heeft bovendien tot
gevolg dat personen die een inkomen
van iets boven de grens van 400.000
frank hebben, nog steeds met zeer
hoge huurprijsstijgingen kunnen ge-
confronteerd blijven. De enquete van
de NMH leert ons immers dat zelfs
verhogingen van meer dan 50 procent
niet uitgesloten zijn.

Om deze redenen pleiten wij voor
een herziening waarbij de band tus-
sen de netto-inkomensstijging en de
stijging van de sociale huurprijzen be-
houden blijft. Op die manier zou u
ook het probleem van gepensioneer-
den en andere vervangingsinkomens-
trekkers oplossen die door de vervan-
ging van de abattementen door belas-
tingsverminderingen, hun netto be-
lastbaar inkomen gevoelig zagen stij-
gen zonder dat daar een reële inko-
mensstijging tegenover stond.

Verder wensen wij ook nog eens de
laattijdigheid van deze correctie aan
te klagen. U had kunnen weten,
mijnheer de Minister, dat de huur-
prijzen begin 1987 opnieuw zouden
stijgen ten gevolge van het aflopen
van de beperkende maatregelen.
Reeds op 20 november 1986 interpel-
leerde mijn partijgenoot De Weirdt
u over de te verwachten huurprijsstij-
gingen voor het jaar 1987. U wist het
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De Loor

en u was dus gewaarschuwd,
wenste niet in te grijpen.

maar U

Het is pas na de massale reactie van
de sociale huurders dat u heeft gerea-
geerd. Dit ongenoegen en ook de on-
gerustheid van vele minder begoede
huurders hadden kunnen vermeden
worden als u op tijd had gereageerd.

Een ander gevolg van deze laattijdig-
heid is dat de sociale bouwmaat-
schappijen moeten opdraaien voor
deze extra lasten ten gevolge van de
nieuwe reglementering. Immers de
meeste maatschappijen hebben aan
deze gelden reeds een bestemming
gegeven. Zo zijn ons voorbeelden be-
kend van vennootschappen die hun
basishuur hebben verlaagd of verbe-
teringswerken hebben uitgevoerd of
dit van plan zijn te doen.

Dus  bu i ten  de  admin i s t ra t i eve
rompslomp die dit voor de maat-
schappijen meebrengt - herbereke-
ning van de huren, terugbetaling, en-
zovoort - betekenen deze onver-
wachte verminderde huuropbreng-
sten voor de maatschappijen een fi-
nanciële strop. Volgens ons gaat het
niet op de financiële lasten ten gevol-
ge van een fout vanwege de Minister
op de rug van de sociale bouwmaat-
schappijen te schuiven.

In een aantal artikels lezen wij dat de
Minister van Huisvesting denkt dat
het gaat om zo’s 3.000 huurders die
deze maatregel zullen genieten.
Waar haalt u dat cijfer vandaan ? De
enquête van de NMH komt tot zo’n
29.000 huurders die niet meer dan 20
procent hogere huur betalen. Ook
van de 21.612 huurders die tussen 10
procent en 20 procent huur betalen,
zullen er wel een flink deel boven de
15 procent verhoging vallen. Deze
cijfers vloeien voort uit een lineaire
extrapolatie van de enquête van de
NMH.

Natuurlijk komt niet elk gezin dat
een meer dan 15 procent hoger huur
betaald in aanmerking voor de beper-
king. Maar als we zien dat het gemid-
deld jaarinkomen van de huidige so-
ciale huurders van het Vlaamse Ge-
west 440.000 frank bedraagt, kunnen
we toch denken dat er alleszins meer
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dan 3.000 huurders van de doorge-
voerde regeling zullen genieten. De
kosten voor de maatschappijen zullen
dus heel wat hoger liggen dan de Mi-
nister denkt.

We vinden dan ook dat de Vlaamse
Regering haar verantwoordelijkheid
moet nemen en bijgevolg de finan-
ciële lasten van de beperking voor
haar rekening dient te nemen.

De Voorzitter : Minister Akkermans
heeft het woord.

Minister P. Akkermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, de re-
geling om het in aanmerking te ne-
men inkomen met 40.000 frank te
verhogen, wanneer het om een ge-
huwde aanvrager gaat, is niet nieuw.
Een dergelijke regeling werd inder-
daad reeds ingevoerd door het besluit
van de Vlaamse Executieve van 30
juli 1986 betreffende de bouwpremie.

Bij de totstandkoming van voormeld
besluit was evenwel voorgesteld die
inkomensverhoging ten gunste van
de gehuwden ook toe te passen voor
de samenwonenden op voorwaarde
dat zij gezamenlijk werden belast.
Aangezien echter voor de berekening
van de personenbelasting, de samen-
voeging van de inkomsten van een
man en een vrouw die een feitelijk
gezin vormen, door Financiën uit-
drukkelijk wordt uitgesloten, kon
men niet anders dan een discrimina-
tie vaststellen, doch ten nadele van
de gehuwden. Die discriminatie
wordt nog flagranter in die gevallen
waar slechts één van de samenwo-
nenden zich aanbiedt - gewoonlijk
diegene met het laagste inkomen -
om een woning te huren zodat slechts
één inkomen in aanmerking wordt
genomen, terwijl voor de gehuwden
steeds het gezamenlijk inkomen telt.

Wat de bijsturing van de sociale
huurprijzen per 1 januari 1987 aan-
gaat, moet niet van een vergissing,
wel van een zuiver sociale maatregel
worden gesproken, dit om alvast de
geringere financiële draagkracht van
de kansarmen te ontzien. De rand-
voorwaarden steunen overigens - en
dit verklaart meteen de laattijdigheid
- op de resultaten van een zeer bre-
de enquête bij de bouwmaatschappij-
en, op het advies van de Administra-

Huurprijs sociale woningen

tie voor Huisvesting en van de Raad
van Bestuur van de Nationale Maat-
schappij voor de Huisvesting alsmede
op de bespreking in de Commissie
Huisvesting van de Vlaamse Raad.
Hierbij kwamen telkens volgende op-
ties naar voor : gelijke huurprijs bij
gelijk inkomen en uitzonderings-
maatregelen enkel in een echt sociale
context. Er is bovendien geen sprake
van de last van deze maatregel af te
wentelen op de vennootschappen.
Dat was van meet af aan zo voorzien.
Er is trouwens geen enkel artikel in
de begroting dat mij toestaat daar an-
ders over te beschikken. Deze ver-
mindering kwam overigens bij de
maatschappijen niet onverwachts
aan.

U spreekt ook nog over een brutale
vehoging van 15 procent. U weet
goed genoeg dat jaren lang geen in-
dexering heeft plaatsgevonden en dat
de maatregelen genomen door mijn
voorganger maar traag op gang kwa-
men.

Over de lineaire extrapolaties zal ik
mij niet uitspreken, ik moet ze eerst
bestuderen. Deze hogere verhogin-
gen waarover u spreekt zijn ofwel het
gevolg van hogere inkomsten of wel
van het wegvallen van een persoon
ten laste in een gezin. Dat komt vaak
voor. Bovendien moet ik er uw aan-
dacht op vestigen dat deze stijging
nodig was om het evenwicht van de
maatschappijen mogelijk te maken.
De Nationale Maatschappij voor de
Huisvesting en vele andere maat-
schappijen hebben mij met nadruk
gevraagd geen verdere wijzigingen te
brengen aan deze huurreglemente-
ring. Het bewijs ligt op tafel : heel
wat vennootschappen zijn uit de rode
cijfers dank zij deze maatregelen.

De Voorzitter : De heer De Loor
heeft het woord.

De heer H. De Loor : Mijnheer de
Minister, een eerste reactie. Beweren
dat gehuwden gediscrimineerd zijn
ten overstaan van samenwonenden
vind ik niet ernstig. Dit is zeker niet
het geval. Bij de hogere inkomsten is
dit misschien wel zo maar niet bij sa-
menwonenden met een dergelijk laag
inkomen van 400.000 frank.

Minister P. Akkermans : Fiscaal wel.
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De heer H. De Loor : Tot een inko-
men van 400.000 frank is dit niet het
geval. Mijnheer de Minister, mag ik
u vragen een herberekening te willen
maken ?

Minister P. Akkermans : Ik wil alles
herberekenen, maar de tabellen lig-
gen op tafel.

De heer H. De Loor : Ik blijf bij mijn
standpunt.

Een tweede reactie betreft de opmer-
king die u heeft gemaakt, met name
dat de maatschappijen wel op de
hoogte waren van de vermindering
die zou worden toegepast. Hiermede
kan ik niet akkoord gaan, aangezien
deze maatregel slechts werd aange-
nomen bij besluit van 1 april 1987 ;
op dit ogenblik werden reeds gedu-
rende drie maanden hogere huishu-
ren betaald.

Minister P. Akkermans : Alle maat-
schappijen waren inderdaad op de
hoogte. Trouwens, zij hebben een
circulaire ontvangen van de Nationa-
le Maatschappij voor de Huisvesting
waarin duidelijk werd gevraagd te
antwoorden op de enquête. Bijgevolg
waren de maatschappijen wel op de
hoogte. Zij wisten dat voor de geval-
len waarin uitzonderlijke verhogin-
gen van de huurprijzen zouden wor-
den gevraagd, maatregelen zouden
worden genomen, duidelijk te ver-
staan alleen voor de sociale gevallen,
en dit wil duidelijk zeggen de kansar-
men. Iedereen was dus van meetaf
aan verwittigd.

De heer H. De Loor : Vindt de Mi-
nister het een normale situatie dat
dit probleem op de rug van de ven-
nootschappen wordt afgewenteld ?

Minister P. Akkermans : Dit zou al-
tijd het geval zijn geweest ; de ven-
nootschappen hadden altijd moeten
betalen. Indien de huurprijs van
meetaf aan minder was geweest, was
ook hun inkomen zoveel minder ge-
weest. Dit maakt geen verschil uit.

De heer H. De Loor : Dan waren zij
erop voorbereid.

Minister P. Akkermans : Zij waren
wel voorbereid op deze situatie aan-
gezien zij vóór de jaarwisseling op de
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hoogte werden gebracht van het toe-
zenden van de enquêteformulieren.

Indiening van moties

De Voorzitter : Door de heren De
Weirdt en Seeuws werd tot besluit
van deze interpellatie een met rede-
nen omklede motie van afkeuring in-
gediend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de
heer De Loor tot de heer Akker-
mans, Gemeenschapsminister van
Huisvesting, inzake de huurprijs voor
sociale woningen ;

- gehoord het antwoord van de Mi-
nister ;

- verwerpt de discriminatie die werd
ingevoerd tussen gehuwden en sa-
menwonenden ingevolge het Besluit
van de Vlaamse Executieve van 1
april 1987 in verband met de beper-
king van de reële huurprijs ;

- klaagt het afwentelen van de kos-
ten van deze maatregel op de sociale
huisvestingsmaatschappijen aan ;

- dringt aan op het onmiddellijk op-
heffen van deze ontstane discrimina-
tie en het ten laste nemen van deze
kosten door de Vlaamse Regering.”

De Voorzitter : Door de heer Ver-
haegen werd tot besluit van deze in-
terpellatie een eenvoudige motie in-
gediend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de
heer De Loor tot de heer P. Akker-
mans, Gemeenschapsminister van
Huisvesting over een discriminatie in
verband met de beperking van de
reële huurprijs voor Sociale Wonin-
g e n .

- gehoord het daarop door de Mi-
nister verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag.”

De Raad zal zich hierover tijdens een
volgende openbare vergadering moe-
ten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Huurprijs sociale woningen
Milieusituatie Gentse Kanaalzone

Interpellatie van de heer P. De
Weirdt tot de heer J. Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksge-
zondheid en Leefmilieu, over de al-
gemene milieusituatie in de Gentse
Kanaalzone
De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer De Weirdt
to t  de  heer  Lenssens ,  Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de algemene mi-
lieusituatie in de Gentse Kanaalzone.

De heer De Weirdt heeft het woord.

De heer P. De Weirdt (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, waarde collega’s,
wij bevinden ons middenin de cam-
pagne ter gelegenheid van het Jaar
van het Leefmilieu. Eind volgende
week zakt de BRT-milieukaravaan af
naar de Gentse Kanaalzone.

Deze campagne voor een verbetering
van ons leefmilieu is uiteraard posi-
tief en kan sensibiliserend werken.
Dit neemt echter niet weg dat het
met ons leefmilieu in sommige stre-
ken van ons land vrij triestig is ge-
steld.

De Gentse Kanaalzone behoort tot
deze gebieden. Ik verklap u vast en
zeker geen geheim als ik zeg dat de
Gentse kanaalzone vrij lang gekend
is als een zone waar de algemene
leefmilieusituatie weinig rooskleurig
is.

Zowel op het vlak van de luchtver-
ontreiniging, als op het vlak van de
waterkwaliteit geniet de Kanaalzone
een vrij bedenkelijke reputatie. Het
feit dat men recent in de Kanaalzone
nog een aantal illegale afvalstorten
heeft ontdekt leidt, naast de reeds
bestaande problemen inzake lucht-
en waterverontreiniging, tot een bij-
komend probleem, namelijk mogelij-
ke bodemverontreining.

Ik zou het ook graag wat positiever
stellen, maar de realiteit verplicht mij
te zeggen dat de milieusituatie in de
Gentse Kanaalzone er niet op verbe-
terd is. Integendeel zelfs. Het komt
mij immers voor dat, ondanks som-
mige positieve klanken, de milieuver-
vuiling in de Kanaalzone rustig ver-
der kan gaan.

Ik zou in mijn interpellatie drie be-
langrij ke punten willen behandelen,
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De Weirdt wordt opgetreden

met name de luchtverontreiniging en
haar grensoverschrijdend karakter ;
de kwaliteit van het Kanaalwater van
het Zeekanaal Gent-Terneuzen en de
problematiek van de illegale afval-
storten.

Ik kom nu tot het eerste punt, de
luchtverontreiniging. Voorafgaande-
lijk wens ik evenwel duidelijk te stel-
len dat de huidige normen soms al te
vaak gebaseerd zijn op de politieke
haalbaarheid en veel te weinig op wat
voor de bescherming van de volksge-
zondheid op lange termijn noodzake-
lijk is en zeker niet op wat de natuur
op lange termijn kan dragen en wat
men pleegt te omschrijven met de
term ,,ecologische limieten”.

Bovendien stelt zich ook een pro-
bleem inzake het begrip ,,richtwaar-
de” in het desbetreffende koninklijk
besluit en de EGG-richtlijnen over
de luchtkwaliteitsnormen voor zwa-
veldioxide en stikstofdioxiden. On-
der het begrip ,,richtwaarden” wor-
den verstaan de gedurende bepaalde
perioden in aanmerking genomen
concentraties, die moeten dienen ter
preventie op lange termijn op het
vlak van gezondheid en milieube-
scherming  .

De richtwaarde heeft mijns inziens
juridisch gesproken weinig waarde.
het zou dan ook beter zijn ervoor te
ijveren - onder meer door milieusa-
neringen -dat niet alleen duidelijk
onder de grenswaarden wordt geble-
ven, maar dat de streefwaarden even-
eens worden nageleefd. Daarbij doe
ik opmerken dat deze streefwaarden
ook nog boven de ecologische limie-
ten van gevoelige gebieden liggen.

Ik stel vast dat de normen variëren
van land tot land. Zwitserland is bij
voorbeeld op het gebied van SOz  en
NO2 heel wat strenger dan België.
Dit staaft onder meer mijn bewering
dat de normen over het algemeen
meer op politieke haalbaarheid wor-
den geschoeid, dan op wetenschap-
pelij ke feiten.

Vast staat ook dat het nut staat of
valt met het al of niet daadwerkelijk
optreden bij overtredingen. Uit erva-
ring leert men dat er niet vlug en

drastisch genoeg
bij smogsituaties.

Ik stel ook vast dater  in België geen
noodniveau bestaat van SOZ  dus een
maximum uurgemiddelde. Nochtans
wordt algemeen aangenomen dat ho-
ge piekwaarden voor de gezondheid
en het milieu zeker te vermijden zijn.

Na deze enkele algemene beschou-
wingen kom ik tot de beoordeling
van de situatie in de Gentse Kanaal-
zone.

In het arrondissement Gent-Eeklo
zijn in totaal 28 meetposten opgericht
voor de controle van de luchtveront-
reiniging. Van het automatisch meet-
net zijn er negentien meetpunten ge-
legen in de Belgische Kanaalzone.
Inzake zwaveldioxyde stellen wij vast
dat in de periode 1983-1984 de EEG-
grenswaarden, in de zone gelegen ten
westen van de Gentse Kanaalzone,
regelmatig benaderd en zelfs over-
schreden werden. In de periodes
1984-1985 en 1985-1986 zouden geen
overschrijdingen zijn vastgesteld.
Kan de Minister mij meedelen hoe
de situatie thans evolueert, want ik
meen dat er ter zake weinig verbete-
ring is.

Wat mij eveneens verontrust is dat in
deze stations - en ik verwijs daar-
voor naar uw antwoord op een schrif-
telijke vraag van de heer Van Ooteg-
hem - zeer hoge, kortstondige, pol-
lutiepieken worden geregistreerd. De
Nederlandse limietwaarde van 830
ug/m3  als uurwaarde werd in het re-
gionaal station in de winterperiode
oktober-maart nog tweemaal over-
schreden. Blijkbaar kent men ook de
bedrijven die hiervan aan de basis lig-
gen.

Indien wij ter zake de Zwitserse nor-
men voor België zouden hanteren,
dan komt de Gentse Kanaalzone er
zeker niet goed uit. De soms zeer
grote overtreding ervan is regel in
plaats van uitzondering.

De EEG-richtwaarden voor SOZ,
meer bepaald de gemiddelde dag-
waarde en het gemiddelde der dag-
waarden, werden in dezelfde periode
1983-1984 zeer vaak overschreden.

Inzake de beoordeling van gegevens

over stof kunnen wij uit sommige me-
tingen vaststellen dat de EEG-grens-
waarden en richtwaarden eveneens
systematisch en zelfs ontzettend veel
worden overschreden.

Wat de stikstofdioxyden betreft zijn
er slechts twee meetpunten van het
automatisch meetnet gevestigd in de
Kanaalzone. Hier stellen wij vast dat
de grenswaarden enkele keren wor-
den overschreden. De richtwaarden
daarentegen worden zeer vaak over-
schreden. Wanneer wij de huidige
Nederlandse of Zwitserse normen
zouden toepassen, dan komt de Ka-
naalzone Gent-Terneuzen er op-
nieuw maar bekaaid uit.

Terloops wens ik hier even in te gaan
op het grensoverschrijdend karakter
van de luchtverontreiniging. Ener-
zijds is  het  bekend dat Zeeuws-
Vlaanderen bij ongunstige windrich-
ting nadelen ondervind van de uit-
stoot van de Belgische bedrijven ge-
legen in de Kanaalzone. anderzijds
gaan de Nederlanders eveneens niet
vrijuit. De Zeeuwse milieufederatie
presenteerde onlangs een brochure
over de ,,Luchtverontreiniging van
Gent tot Terneuzen”. Volgens de
woordvoerder van de Zeeuwse mi-
lieufederatie is de luchtverontreini-
ging in de Kanaalzone nog steeds een
door velen onderschat probleem.
Een aantal Nederlandse bedrijven
veroorzaken immers belangrijke lo-
zingen van zwaveldioxyde en stikstof-
dioxiden.

De Zeeuwse milieubeweging wil in
nauwe samenwerking met de Bel-
gische zusterorganisaties en bedrij-
ven ertoe bewegen de uitstoot van
verzurende stoffen zoveel mogelijk te
beperken. Hiermee wil ik aantonen
dat er wel degelijk sprake is van een
grensoverschrijdend karakter.

Graag verneem ik, mijnheer de Mi-
nister, of er ter zake reeds overleg is
geweest met de Nederlandse autori-
teiten en wat in bevestigend geval de
resultaten zijn van dit overleg.

Het probleem van de zure neerslag
en de grensoverschrijdende luchtver-
ontreiniging toont ons aan dat een
effectief beleid in de eerste plaats een
politiek moet zijn die gericht is op
het verminderen van de uitstoot of
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emissie. Een verdunningspolitiek, bij
voorbeeld door de bouw van de hoge
schoorstenen, komt neer op - en dit
wordt toch algemeen aanvaard -
slechts een verschuiving van het pro-
bleem. Hogere schoorstenen brengen
het zootje enkel wat verder weg. Bo-
vendien kunnen lage immissiewaar-
den op lange termijn eveneens scha-
delijk zijn voor mens en milieu. Het
komt er dus op aan aan de bron te
saneren. Deze bronnen zijn echter
niet altijd zo gemakkelijk te achter-
halen voor parlementsleden. De re-
sultaten van de Vlaamse emissie-in-
ventaris zijn geheim. Nochtans staat
het zo goed als vast dat, betreffende
de  hoge  SOzwaarden,  Ebes, NL.
Chemicals en Sadacem een belang-
rijk aandeel leveren.

Het algemeen pollutiebeleid en de
beschikbare emissiegegevens doen
sterk het vermoeden reizen dat NL.
Chemicals in grote mate verantwoor-
delijk is voor de bestaande hinder via
hoge S02-piekconcentraties  en de bij-
behorende zure mist die herhaalde-
lijk kan worden waargenomen en die,
al naargelang de windrichting,
Oostakker, Destelbergen of Ever-
gem teisteren.

De stofhinder is eveneens belangrijk
en wordt vooral verwerkt door de
Compagnie Belge de Manutention,
de oorzaak is van veel kolenstofhin-
der in Oostakker.

In het algemeen kunnen wij dus stel-
len dat de luchtverontreiniging in de
Kanaalzone in belangrijke mate
wordt veroorzaakt door bronnen op
de linkeroever waar eerder verouder-
de industrieën zijn gevestigd, met ou-
de fabricatieprocessen en lage
schoorstenen. . D e  o v e r h e e r s e n d e
westenwind is er mede de oorzaak
van dat de invloed van deze luchtver-
ontreiniging over de ganse Kanaalzo-
ne wordt verspreid.

Hoe zit het nu met het beleid op het
gebied van de emissies ? Indien mijn
informatie juist is, is het hiermee nog-
al treurig gesteld.

Het koninklijk besluit van - augus-
tus 1975 ,,betreffende het voorkomen
van luchtverontreiniging door zwa-

veloxyden en stofdeeltjes afkomstig
van de industriële verbrandingsinstal-
laties” houdt immers in dat de opge-
legde emissienormen voor SOZ  niet
van toepassing zijn voor de procese-
missies van de chemische en metaal-
nijverheid, kolencentrales en indus-
triële verbrandingsinstallaties die ge-
bruik maken van steenkool. De op-
gelegde normen voor stof zijn niet
van toepassing op procesemissies van
de chemisch en metaalnijverheid.

Voor elektrische en andere verbran-
dingsinstallaties die gebruik maken
van vloeibare brandstoffen bepaalt
het koninklijk besluit wel emissienor-
men voor S02, die echter afhankelijk
zijn van de grootte en van de ligging
van de installatie en zeer hoog in ver-
gelijking met de in het buitenland
geldende normen. De belangrijkste
bepalingen betreffen de verspreiding
van de luchtverontreiniging door
middel van hoge schoorstenen.

Het recent koninklijk besluit van 18
augustus 1986 betreffende het voor-
komen van luchtverontreiniging ver-
oorzaakt door nieuwe grote stookin-
stallaties, zal - gelet op het feit dat
het enkel van toepassing is op nieuwe
installaties - weinig veranderen aan
de bestaande toestand in de Kanaal-
zone.

Gezien het ontbreken van nationale
emissienormen voor verschillende
sectoren, verwacht men dus alle heil
van de Bestendige Deputatie omdat
deze laatste instantie immers de ex-
ploitaitevergunningen afgeeft en de
emissienormen vaststelt. Dit is wel-
licht een ijdele hoop want bij mijn
weten heeft de Bestendige Deputatie
nog maar weinig gedaan om de be-
drijven uit de Kanaalzone meer strin-
gente normen op te leggen. De opge-
legde normen zijn over het algemeen
veel te tolerant.

Mijn besluit is dan ook dat er nog
heel wat schort aan de luchtkwaliteit
in de Gentse Kanaalzone. Er zijn
zeer grote problemen op het gebied
van stof. Er werden eveneens zeer
hoge piekwaarden op het gebied van
SOZ  genoteerd. De ,,doorsnee” ge-
meten waarden aan S02 en stikstof-
dioxyde zijn te hoog om de bescher-
ming van gezondheid en milieu op
lange termijn te garanderen.

Er dient in de eerste plaats gesaneerd
te worden aan de bron, wat tot op
heden nog veel te weinig is gebeurd.
Met andere woorden, een emissiepo-
litiek is dringend noodzakelijk. Stren-
ge emissienormen voor bestaande
grote verbrandingsinstallaties in de
industrie zijn onontbeerlijk.

Ik druk er eveneens op dat niet enkel
de EGG-grenswaarden moeten ge-
respecteerd worden, maar ook de
richtwaarden zijn van uitermate
groot belang. Dit is nog maar het mi-
nimum, vermits de richtwaarden op
lange termijn zelf niet voldoende zul-
len zijn om het milieu in kwetsbare
gebieden afdoende te beschermen.

Tot slot van het punt luchtverontrei-
niging zou ik willen vragen hoe ver
het nu eigenlijk staat met de plannen
tot milieusanering in de Gentse Ka-
naalzone. In april 1986 kondigde u
een degelijk saneringsplan aan. On-
dertussen hebben wij daarover nog
maar weinig vernomen. Gaat het hier
over de zoveelste loze woordenkra-
merij of gaat er echt iets gebeuren ?
Ik hoop maar dat dit alles niet zal
resulteren in een zoveelste plan tot
nieuwe metingen van dingen die wij
eigenlijk allemaal al lang weten.
Waar wij nood aan hebben is een rea-
listisch plan waarbij de diverse ver-
vuilende bedrijven verplicht worden
zich te houden aan de bestaande nor-
men De verbetering van de lucht-
kwaliteit in de Gentse Kanaalzone is
immers dringend noodzakelijk.

Ten tweede zou ik nogmaals uw aan-
dacht willen vragen voor de veront-
reiniging van het kanaal Gent-Ter-
neuzen. Ik wil daar niet te diep op
ingaan omdat ik u hierover reeds vo-
rig jaar interpelleerde. Het komt mij
echter voor dat er tot op heden nog
maar weinig verbetering is opgetre-
den. De kwaliteit van het kanaalwa-
ter is naar men mij zegt nog maar
nauwelijks verbeterd. Graag ver-
neem ik dan ook wat uw bevindingen
ter zake zijn en welke maatregelen in
uitvoering zijn - zoals destijds aan-
gekondigd - om de kwaliteit van het
kanaalwater te verbeteren. Terloops
doe ik u ook opmerken dat men van
Nederlandse zijde helemaal niet ge-
lukkig is met de opschorting van de
plannen voor de bouw van een water-
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zuiveringsinstallatie in Zelzate-West.
Men rekende er immers op dat deze
installatie tegelijkertijd met de bouw
van een gelijkaardig zuiveringsstation
te Sluiskil zou kunnen worden gerea-
liseerd. Dit zou nu wel eens niet het
geval kunnen zijn. Graag verneem ik
of mijn informatie juist is.

In mijn derde en allerlaatste punt wil
ik uw aandacht vragen voor de pro-
blematiek van de afvalstorten in de
Kanaalzone. Ook op dit vlak is onze
reputatie weinig benijdenswaardig.
En het is niet alleen het opslaan van
giftig kanaalslib te Callemansputte
dat ons zorgen baart.

Wij denken hierbij vooral aan het
gipsstort van Rhône-Poulenc. Hoe zit
het hier met mogelijke verontreini-
ging van het grondwater ?

Nog meer zorgen baren ons de illega-
le storten, of in het vakjargon : de
black-point-storten. Ik denk hierbij
aan de storten van Fina, La Flori-
dienne, Sadacem, Kronos en Ebes.
Hoe ver staat men hier met het on-
derzoek en wat met de sanering van
deze storten ?

Onlangs kwam daar nog een stort-
probleem bovenop, namelijk het as-
beststort van de onderneming John
Mansville. Dit stort, waar mogelijks
asbestresten liggen opgeslagen, zorgt
voor heel wat beroering. Welke
maatregelen ter sanering voorziet u,
mijnheer de Minister ?

Ik besluit met te zeggen dat de alg-
mene milieusituatie in de Kanaalzone
nog altijd vrij zorgwekkend is. Ik
dring erop aan opdat men nu écht
eens de nodige maatregelen zou ne-
men. Het leefmilieu en de bevolking
zijn er niet bij gebaat dat men zich
van overheidswege blijft verschuilen
achter allerlei procedurekwesties.
Alleen een doortastend optreden
vanwege de overheid zal de bedrijven
tot enige aansporing aanzetten. (Ap-
plaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Gryp heeft
het woord.

De heer E. Gryp (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, ik wens

even aan te sluiten bij de glasheldere
uiteenzetting van collega De Weirdt.
Ik zal er heel weinig aan toevoegen,
vermits hij de situatie duidelijk heeft
geschetst, maar wens ter zake een
tweetal concrete vragen aan de Mi-
nister te stellen.

Onlangs heeft de Minister, naar aan-
leiding van ons betoog tijdens het be-
grotingsdebat van de Vlaamse Raad,
verklaard dat een ,,bedrijven-scan-
ning” bezig was in de Vlaamse bedrij-
ven, meer bepaald in de regio’s die
het meest werden bedreigd op het
gebied van milieubelasting. Hij heeft
daarbij het concrete voorbeeld van
de Antwerpse regio aangehaald,
waar slechts twee op achttien bedrij-
ven volledig in orde waren met de
toepassing van hun vergunningsvoor-
waarden. Mijn vraag is concreet : hoe
ver is dit onderzoek in de Gentse Ka-
naalzone gevorderd ?

Een andere vraag houdt verband met
de plannen die bestonden voor de in-
planting van een industrieel klasse I-
stort in de Kanaalzone. Ter gelegen-
heid van de hoorzitting omtrent het
Afvalstoffenplan 1986-1990 hebben
de vertegenwoordigers van OVAM
ons medegedeeld dat voor de Gentse
Kanaalzone een planologische studie
aan de gang was onder leiding van
professor Anselin en dat heel binnen-
kort - men haalt een termijn van 2
maanden aan - daaromtrent conclu-
sies werden verwacht.

Zijn die conclusies nu gekend ? Is er
een beslissing in verband met de in-
planting van een klasse 1-stort in de
Kanaalzone ? Zo ja, waar zal het zich
bevinden en welke capaciteit zal het
inhouden ? (Applaus bij AGALEV
en SP)

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, de
heer De Weirdt heeft drie thema’s
aangesneden, namelijk de luchtver-
vuiling, de afvalwateren en de afval-
stoffenproblematiek van de Gentse
Kanaalzone.

In zijn inleiding heeft hij enkele min-
der vriendelijke woorden gebruikt
ten aanzien van het beleid. Hij sprak

van : zich verschuilen achter proce-
durekwesties, alleen maar doen wat
politiek haalbaar is inzake het opleg-
gen van exploitatienormen, weer
plannen maken. Ik ga helemaal niet
akkoord met deze beweringen omdat
zij onjuist en onterecht zijn. Tenzij,
als de heer De Weirdt met politiek
haalbaar bedoelt, dat een beleids-
verantwoordelijke rekening moet
houden met wat bedrijfseconomisch
en ecologisch verantwoord is, heeft
hij gelijk. Daarop kan geen zinnig
mens iets afdingen. Bij het opleggen
van randvoorwaarden aan het be-
drijfsleven moet rekening worden ge-
houden met de economische haal-
baarheid. Ik erken dat men ook daar-
in niet te ver mag gaan en dat de
balans moet worden gemaakt tussen
wat voor het milieu en de mens goed
is en wat haalbaar is. Er moet een
evenwicht worden gezocht.

De interpellant had kritiek ten aan-
zien van de plannen en de studies. In
verband hiermee verwijs ik naar de
manier waarop wij de jongste vijf jaar
in de verschillende sectoren ook in
de Gentse Kanaalzone, trachten sys-
tematisch en planmatig - niet geïm-
proviseerd naar aanleiding van louter
incidenten - een beleid te ontwikke-
len dat erop is gericht om de globale
kwaliteit van de leefomgeving in als
zijn facetten te verbeteren. Ik ga
trachten dit aan te tonen, niet om
triomfalistisch te doen, want daartoe
hebben wij nog geen redenen, maar
om aan te tonen dat mee door het
gevoerde beleid en door de sensibili-
sering die is ontstaan in hoofde van
vele bedrijfsverantwoordelijken, er
een verbetering is in de diverse secto-
ren.

De heer De Weirdt heeft ook om de
resultaten gevraagd van de meetge-
gevens. Als ik die hier allemaal moet
geven, dan sta ik hier morgenavond
nog. Bovendien zijn die gegevens zo
technisch dat ik er mij van ga onthou-
den ze hier mee te delen. Ik zal de
gedetailleerde gegevens aan de heer
De Weirdt toesturen. Daar heeft hij
aangename lectuur aan en hij zal er
de gepaste conclusies kunnen uit
trekken.

De heer W. Luyten : Geef hier maar
de gemiddelden, dat is al wel slecht
genoeg.
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Minister J. Lenssens : Ik doe een po-
ging om dit gemiddelde mede te de-
len. In tegenstelling met wat u denkt
en beweert is dat ook weer niet zo
negatief.

Inzake luchtvervuiling kan ik samen-
gevat stellen dat in de Gentse Ka-
naalzone, tijdens de periode van april
1986 tot maart 1987, op geen enkel
van de zestien meetposten opgesteld
in deze zone, de normen voor zwe-
vende deeltjes - stof - en voor stik-
stofdioxide werden overschreden. De
norm voor zwaveldioxyde werd gedu-
rende dezelfde periode op één meet-
post overschreden, met name in
Wondelgem waar 353 microgram per
kubieke meter zwaveldioxyde werd
gemeten, terwijl de norm 350 be-
draagd. Dat is een uiterst lichte over-
schrijding. Ter zake hebben de ver-
antwoordelijken van het Instituut
voor Hygiëne en Epidemiologie mij
ervan verzekerd dat de oorsprong
hoofdzakelijk te wijten is aan meteo-
rologische omstandigheden die zich
in de periode van 10 tot 31 januari
1987 hebben voorgedaan.

Het past dat ik bondig de resultaten
van het onderzoek betreffende het
verloop van deze smogperiode in de
streek van Gent citeer. In Gent-stad
heeft men in die periode vastgesteld
dat er een verhoogde zwaveldioxyde-
concentratie was, waarvan de oor-
zaak duidelijk in de aanvoer uit het
buitenland kon worden gezocht. Het-
zelfde geldt voor Evergem. Tijdens
diezelfde smogperiode heeft men
vastgesteld dat bij Noord-Oosten-
wind Wondelgem onder invloed van
zwaveldioxydelozende bedrijven van
de Gentse Kanaalzone komt te lig-
gen. Deze emissies vormden een ex-
tra-belasting, volgens de ramingen
van het IHE ongeveer één derde van
de totale belasting, bij de van uit het
buitenland aangevoerde emissies.

U heeft ook een paar vragen gesteld
over de grensoverschrijdende lucht-
verontreiniging. Ik zal u enkele resul-
taten mededelen van een studie die
in mijn opdracht door het IHE werd
uitgevoerd. Het forum van deze stu-
die was het analyseren van atmosfe-
risch pollutietransport over Vlaande-
ren. Ik heb zo pas het eindverslag
ontvangen. Ik bespaar u ter zake de
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details. Samenvattend wil ik stellen
dat uit die studie blijkt dat er in de
loop van de jaren een gestadige da-
ling van het zwaveldioxyde-emissie-
transport werd vastgesteld. In juni
1981 werd in de Gentse Kanaalzone
16 ton per uur zwaveldioxyde aange-
voerd. In juni 1986 was dit 10 ton/uur
en in maart 1987 was dit gedaald tot
8,7  ton/uur.

Bij windrichtingen uit de noord-
oostelijke tot zuid-oostelijke sector
treedt een topbelasting op in Ever-
gem en in Wondelgem. De emissies
vanuit lage schoorstenen in het zuide-
lijk gedeelte van de Kanaalzone zijn
hierbij bepalend voor de hoge zwa-
veldioxydeconcentraties.

De zwaveldioxydeaanvoer naar Gent
bestond vooral uit transport vanuit
Antwerpen  b i j  oost-noordoosten-
wind, in 1981 7 ton/uur,  enerzijds en
vanuit de elektrische centrale in
Ruien bij zuid-westenwind, 7 ton/uur
in 1981, anderzijds.

In verband met de bewering dat de
normen regelmatig werden over-
schreden wil ik er de heer De Weirdt
aan herinneren dat er een onder-
scheid moet worden gemaakt - dat
is een technisch debat dat ik hier niet
ga voeren - naargelang van de toe-
gepaste meetmethode. De meetme-
thoden toegepast voor het automa-
tisch meetnet  en voor het ,,zwavel-
rook”-meetnet zijn niet gelijk.

Inzake de emissienormen en -voor-
waarden, na te leven, in toepassing
van de koninklijke besluiten van 8
augustus 1975 en van 18 augustus
1986 en in toepassing van de gelden-
de exploitatievoorwaarden van de
betrokken ondernemingen, is er vol-
gens onze inspectie geen informatie
waaruit zou blijken dat de onderne-
mingen de opgelegde emissienormen
en -voorwaarden regelmatig zouden
hebben overschreden.

Ik herhaal dat in verband met de
emissienormen uit de resultaten blijkt
dat bezwaarlijk kan worden gespro-
ken van het regelmatig overschrijden
van die normen. Dat is immers
slechts één keer gebeurd in de perio-
de 1986-1987 op de meetpost van
Wondelgem. Ik heb u ter zake de
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uitleg gegeven in verband met de
smogperiode.

Niettemin, mijnheer De Weirdt en
mijnheer Gryp, ontken ik niet dat de
Gentse Kanaalzone niet tot de meest
zuivere behoort op het vlak van de
kwaliteit van de lucht in de omge-
ving.

De relatief hoge immissiewaarden,
de omgevingswaarde, die in dat ge-
bied heersen zijn een bestendige be-
dreiging voor het overschrijden van
de normen vooral als de weersom-
standigheden ongunstig zijn. Het is
trouwens daarom dat de Gentse Ka-
naalzone mede als een prioritair te
saneren gebied werd aangeduid in
het kader van de milieuscanning. Die
milieuscanning - en dat is de vraag
van de heer Gryp - is in de Gentse
Kanaalzone recent ingezet. Men is
iets later gestart dan ik had gehoopt
en dat omwille van materiële omstan-
digheden van de verschillende in-
spectiediensten. Deze milieuscanning
zal de komende weken verder zijn
beslag krijgen met medewerking van
de inspecties van AROL, OVAM en
de  Vlaamse  Waterzuiveringsmaat-
schappij. Het is onmogelijk nu daar
reeds precieze gegevens over te ver-
strekken.

In verband met de lozingsvoorwaar-
den kan ik wel meer details geven.
Met betrekking tot de afvalwaters
verwijs ik naar mijn antwoord op uw
interpellatie van 16 mei van vorig
jaar. Ik ga die gegevens niet herha-
len. Wel kan ik u meedelen dat 14
nieuwe lozingsvergunningen werden
uitgereikt aan ondernemingen bin-
nen de Gentse Kanaalzone.

De waterkwaliteit, ook van het ka-
naal, verbetert ter hoogte van de Bel-
gisch-Nederlandse grens. Daar is een
monsternameactie gebeurd door het
Instituut voor Hygiëne en Epidemio-
logie.

Ik heb zes parameters genomen. De
monsters genomen in 1985 worden
vergeleken met deze genomen in
1986. Daaruit leer ik dat voor elk
van de parameters de kwaliteit van
het water van het Zeekanaal Gent-
Terneuzen verbetert.

Ik ga akkoord om te zeggen dat een
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vergelijking van twee opeenvolgende
jaren geen basis vormt om daaruit
een algemene trend af te leiden.
Maar toch lijkt het mij betekenisvol.

Ik kan u meedelen dat er een verbe-
tering is inzake het zuurstofgehalte
van het water, het is gestegen van 2,3
mg per liter naar 2,7  mg per liter.
Het biologisch zuurstofverbruik is ge-
daald van 5,8  mg naar 5,3.  De totaal
organische koolstof is gedaald van
14,6 mg per liter naar 14 mg per liter.
Het cadmiumgehalte is gedaald van
0,5 microgram per liter naar 0,43  mi-
crogram per liter. Voor lood is er
een daling van 30,7  microgram per
liter - dat lijkt mij uitzonderlijk
hoog, ik hoop dat dit geen vergissing
is, naar 0,89  microgram per liter. Zo-
als ik reeds zei betreffen die cijfers
respectievelijk 1985 en 1986. Voor
fluoride is er een daling van 3,61 mi-
crogram per liter naar 1,83 in 1986.

Hiermee wil ik niet eufemistisch
doen en de resultaten overdreven op-
vijzelen. Ik wil alleen maar aandui-
den dat ook hier, zoals in het Schel-
dewater, gedurende de jongste perio-
de een verbetering merkbaar is. Dit
heeft ongetwijfeld te maken met de
opgelegde lozingsvoorwaarden.

De heer De Weirdt heeft de klem-
toon gelegd op het onvoldoende toe-
zicht op de naleving van de voor-
waarden. Tussen de maand mei 1986
en de maand mei 1987 werden door
de Waterzuiveringsmaatschappij in
de Gentse Kanaalzone 34 controles
uitgevoerd op de lozing van afvalwa-
ters. In totaal werden vijf overtredin-
gen in drie ondernemingen vastge-
steld, waarvoor telkens proces-ver-
baal van overtreding werd opgesteld.
Hiermee wil ik een indicatie geven
van de intensiteit waarmede de in-
spectiediensten van de Waterzuive-
ringsmaatschappij optreden. Ik her-
haal dat de scanning van al de bedrij-
ven in dat gebied gestart is. Er ge-
beurt dus systematisch een streng
toezicht op de voorwaarden van de
verschillende vergunningen.

Dan kom ik tot de problematiek van
de afvalstoffen en de stortplaatsen in
het gebied, waarover collega Gryp
ook een vraag heeft gesteld. In de
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Gentse Kanaalzone zijn op dit ogen-
blik een 20-tal vroegere en actuele
stortplaatsen aan de OVAM bekend.
Een deel daarvan zijn legaal vergund.
Er zijn er onder meer twee voor
vliegassen, een voor fosforgips en
een voor kalkslib. Bij een aantal van
die 20 is de exploitatie stopgezet en
is de sanering aan gang.

Op een aantal vroegere stortplaatsen
werd een saneringsonderzoek ge-
daan, hetzij door het bedrijf in kwes-
tie in opdracht van de OVAM, hetzij
door de OVAM zelf in geval de juri-
dische eigenaar niet onmiddellijk be-
reikbaar was. Er is onder meer een
onderzoek bezig wat de terreinen be-
treft van Texaco in Oostakker, Fina
in Evergem, La Floridienne in Gent
en in Gentbrugge.

Uit de studie blijkt dat oliehoudend
slib deels kan worden verbrand in
een wervelbedinstallatie en dat ver-
dere reiniging van de bevuilde grond
kan gebeuren met het zogenaamde
landfarming, via microbiële afbraak.

Heel recent werd een stortplaats ont-
dekt bij de NV Balmatt, het vroeger
Johns Manville, waarover de heer De
Weirdt heeft gesproken. Het zou hier
een tijdelijke opslag betreffen van
ongeveer 3.000 m2,  een ontwaterings-
bekken van vloeibaar asbestcements-
lib. Het ontwaterde slib wordt afge-
voerd. Door de toezichthoudende
ambtenaar van OVAM werd op 28
april 1987 een Pro Justitia, waarbij
als saneringsmaatregel de verwijde-
ring van de totale materie werd opge-
legd. Het bedrijf zelf heeft ondertus-
sen metingen laten uitvoeren door
het SCK op het terrein zelf en in de
omgeving. De resultaten zijn door de
OVAM opgevorderd in toepassing
van artikel 55 van het decreet van 2
juni 1981 inzake het afvalstoffenbe-
heer.

Ten slotte kan ik nog mededelen dat
de studie die in mijn opdracht door
Professor Anselin werd uitgevoerd
ondertussen ten einde is gekomen.
Het rapport werd enkele maanden
geleden ingediend. Verscheidene ter-
reinen komen in aanmerking om als
industrieel stort voor het industriege-
bied Gentse Kanaalzone in te rich-
ten. De keuze is niet definief ge-
maakt. Wij leggen de laatste hand
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aan de analyse van de resultaten. Er
zijn ook contacten met de overheids-
diensten van de stad Gent om ook
daar de optimale mogelijkheden na
te gaan, nu wij beschikken over een
wetenschappelijke studie, een soort
milieu-effect-rapport , door Professor
Anselin opgemaakt. Deze studie laat
ons toe twee tot drie plaatsen te on-
derzoeken die hij aanduidt als plano-
logisch in aanmerking komend voor
stort-site  voor industrieafval.

Het is de bedoeling niet langer de
beslissing uit te stellen en in de ko-
mende weken de optie te nemen om
dan te onderzoeken op welke wijze
de OVAM zelf of een andere over-
heidsdienst - het kan bij voorbeeld
een Intercommunale of het stadsbe-
stuur van Gent zijn - de uitbating
van die stortplaats kan doen, die in
ieder geval door de overheid zal ge-
beuren.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
zonder al te veel in detail te treden
en onder voorbehoud dat ik de meet-
gegevens inzake de lucht aan de heer
De Weirdt toestuur, meen ik dat ik
op de belangrijkste vragen en bemer-
kingen een antwoord heb gegeven.

Tot besluit herhaal ik wat ik bij het
begin heb gezegd : wij trachten door
een systematische aanpak de kwali-
teit van de leefomgeving in het alge-
meen en in zijn verschillende facet-
ten, ook in de Gentse Kanaalzone,
te verbeteren. Ook hier geldt de re-
gel dat een geleidelijke groei naar
kwaliteit wellicht de enig mogelijke
is in plaats van een al te brutaal op-
treden, wat dan andere ongewenste
gevolgen zou hebben.

De Voorzitter : De heer De Weirdt
heeft het woord.

De heer P. De Weirdt : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister, in
de eerste plaats dank ik de Minister
voor zijn uitgebreid antwoord.

Ik erken dat er, tijdens de laatste vijf
jaar, terecht op het vlak van het mi-
lieu een en ander is gebeurd. Boven-
dien erken ik dat de planmatige aan-
pak verbeteringen heeft meege-
bracht.

Thans kom ik tot de politieke haal-
baarheid.



S02-uitstoot 
De Weirdt

Men hanteert inderdaad een aantal
normen, waarvan ik sterk de indruk
heb dat zij gericht zijn op een zekere
politieke haalbaarheid. Het lijkt mij
dat men, om niet op zere tenen te
trappen, ter zake niet ver genoeg
durft gaan. Mijns inziens moet op dat
vlak een meer efficiënte aanpak
plaatsgrijpen.

Vervolgens wens ik nog aan te stip-
pen dat ik niet de indruk heb dat de
problematiek bij de grenswaarden
ligt, Daar zijn de overschrijdingen
vrij miniem te noemen. Inzake richt-
waarden stel ik vast dat zij vrij regel-
matig worden overschreden. Bijge-
volg hangt alles af van de aanpak. Ik
meen dat er zich wel degelijk een
probleem op het vlak van de over-
schrijding van de richtwaarden stelt.
Betreffende de combinatie met de
exploitatievergunningen weten wij al-
len - wij durven het misschien niet
altijd zeggen - dat de normen die
ter zake gelden, eerder aan de hoge
kant zijn. Daar ligt precies de proble-
matiek. Dit is bovendien een proble-
matiek die zich niet alleen in de
Gentse Kanaalzone stelt. De Besten-
dige Deputatie zou moeten worden
aangespoord om op dat vlak stringen-
tere normen in te schrijven.

Het saneringsplan is inderdaad nood-
zakelijk, temeer omdat sommige be-
drijven in de Kanaalzone erkennen
dat er problemen zijn. Ik denk aan

NL Chemicals bij voorbeeld dat toe-
geeft dat het een te hoge SOZ-uitstoot
heeft. Het bedrijf plant investeringen
en wenst een nieuwe fabriek te bou-
wen.

Tussen het nemen van een beslissing
door de overheid en de uitvoering
ervan verloopt vaak een lange perio-
de waarvan bedrijven wel eens mis-
bruik maken. De overheid moet
strenger optreden.

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens : Het is de be-
doeling om dit te verhelpen met mi-
lieuscanning. Saneringsprogramma’s
met een bepaald tijdschema zullen
worden opgelegd aan ondernemin-
gen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Dames en heren,
hiermede zijn wij aan het einde geko-
men van onze werkzaamheden van
vandaag. Wij komen morgen om 10
en om 14 uur bijeen om de agenda
af te werken.

Ik dien wel de instemming van de
Raad te vragen over een wijziging
van de agenda. Ik stel voor morgen
om 10 uur te beginnen met de vraag
van de heer Suykerbuyk tot Minister
Geens over de situatie van de ambte-
naren in de Vlaamse administratie.
Vervolgens komt mevrouw Nelly
Maes aan de beurt met een vraag tot
Minister Dewael in verband met de
prangende financiële situatie van de
instellingen voor samenlevingsop-
bouw. Dan zullen wij voortgaan met
de interpellaties van de heer Diege-
nant tot Minister Dewael, van de
heer Van den Bossche tot Minister
Dewael in verband met de Opera
voor Vlaanderen, van de heer Van
den Bossche tot Minister Dewael
over de maatregel genomen door de
Administeur-generaal tegen een
journalist van de BRT, van de heer
Gabriels tot Minister Geens en tot
Minister Pede over de grindwinning
in het Maasland  en van de heer
Schiltz tot Minister Pede over de
jongste ontwikkeling in het dossier
Voeren.

Is de Raad het eens met deze wijzi-
ging ? (Instemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.45 uur.
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